
ppRøRTE studenter med småbarn troppet sist onsdag opp på ordfører Alvhild Ytter 
lård sitt kontor for å protestere mot formannsskapets innstilling om forskjellsbe
handling av studentbarn. Onsdag i denne uken skal kommunestyret avgjøre om 
amskipnadens barnehager skal få støtte på lik linje med andre private barneha- 
er. Formannsskapets innstilling går ut på at støtten vil bli kuttet betydelig, qp^r
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Utropia gir deg 
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godene. På 
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FORBUDT

SIDE 25
É 
o s

LU

Forbudt DEN- 
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ettertid virker 
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tema om for
budt litteratur.

VI HAR BURSDAG! 
I april er det 
nøyaktig 20 år 
siden det første 
nummeret av 
Studentavisa i 
Tromsø kom ut.
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LEDER

Årets viktigste tema for studenter, i Tromsø, bygger seg opp til å bli kommunens ansvarsta- 
kelse eller mangel på sådan ovenfor studentmassen.

Studentregnskap i gjære
D

et kan ikke være lett å være politiker 
i Tromsø kommune. På den ene si 
den har man skattebetalende velge
re og på den andre siden har man studenter 
som hverken betaler skatt eller har stemme

rett.
Kortsiktig vil det sikkert lønne seg for 

en hver spiller på den politiske arena å 
prioritere de som har stemmerett ved neste 
valg. Langsiktig derimot vil man nok erfare 
at studentene og universitetet er ansvarlig 
for en god slump inntekter til kommunekas
sa, og at en krone spart i dag, ikke nødven
digvis er en krone tjent i morgen. En hver 
forverring av studentenes situasjon vil fø
re til at studenter flytter til andre universi
tetsbyer. Tromsøs rykte som universitets
by vil omsider lide. De avgjørelsene man 

tar i dag vil få ringvirkninger. Mindre stu
denter innebærer at det blir lagt igjen færre 
lånekassekroner i byen. Universitetet som 
får støtte basert på studenttallet får mindre 
penger. Redusert studenttall og redusert 
støtte som følge av det fører til færre ansat
te. Noe som igjen betyr mindre skattekro
ner.

Nå som alle prognoser tyder på at stu
denttallet i Norge kommer til å synke burde 
kommunen markedsføre seg som et attrak
tivt sted å studere. Ikke som den universi
tetsbyen med dyrest barnehagetilbud, uten 
studenthus.

Det er rimelig å anta at det store flertal
let av studentmassen innser at kommune
kassa ikke er bunnløs, og at de begrensede 
midlene som eksisterer skal fordeles på man

ge.
Det den jevne student har store proble

mer med å forstå er at kommunen som tjener 
store summer på å ha et universitet. Ikke 
bare kutter støtten til de studentene som 
har minst fra før av, nemlig studenter med 
små bam, men i tillegg er så kortsiktige at 
de ikke ser at det ikke fører til flere barneha
geplasser. Snarere tvert i mot. Studentsam
skipnaden blir antageligvis nødt til å be
grense barnehagedriften, studentforeldre- 
ne blir enten nødt til å søke etter kommuna
le barnehageplasser på lik linje med resten 
av kommunens innbyggere. Ettersom de jo 
er innbyggere, skattebetalere og stemme
berettiget i Tromsø.

Denne linje kommunen fører i barneha
gespørsmålet kan lede til spekulasjoner 

rundt at man ønsker å løse barnehage 
blemene ved å tvinge de barnefamiliene» 
har dårligst råd til å flytte fra kommunal 
bli noen andres hodepine.

Det er kanskje på tide at man lag; 
studentregnskap. Uansett hvor avskil 
det er å sette prislapp på mennesb. < 
kunne kommunepolitikerne kanskje fen 
å annet av å redusere studentene til tall| 
mye koster en student kommunen, o; 
mye legger hun igjen. Så mange arbe. 
plasser skaper studentene og så mang 
de.

Det Tromsø kommune driver på Mf 
er ris til egen bak. Kortsiktig politikk^ 
langvarige ringvirkninger. Jeg er ova 
vist om at disse ringvirkningene ikkeb 
mer til å bli av den gledelige sorten.
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KRONIKK

Tromsø som 
universitetsby og 
ansvaret det 
innebærer

Alvhild Yttergård
ordfører Tromsø kommune

Da Stortinget la Nord-Norges universi
tet til Tromsø var det en viktig og glede
lig begivenhet for kommunen. I tillegg til 
den positive egenverdi universitetet re
presenterer gjennom utdanning og fors
kning, høster vertskommunen store for
deler ved et stort antall statlige arbeids
plasser, stabile skattebetalere, økt akti
vitet, innkjøp av varer og tjenester lo
kalt, samt en betydelig bygge- og an
leggsvirksomhet. Ut over dette kommer 
det som ikke er like målbart, nemlig men
neskelige ressurser som de ansatte og 
studentene repersenterer. Dette drar vi

Samskip- 
nadens 
boligmasse 
er altfor 
knapp

som verts
kommune 
nytte og gle
de av i en rek
ke sammen
henger, ikke 
minst når det 
gjelder det 
sosio/kultu- 
relle miljø.

Vår egen
ungdom er også begunstiget ved at de 
harnærere fysisk tilgjengelighet til høy
ere utdanning enn annen ungdom, for
utsatt at tilbudene er relativt åpne. Jeg 
vil også nevne et visst konkurransefor
trinn om høyt kvalifisert arbeidskraft.

På denne bakgrunn vil kanskje en
kelte forvente at jeg følger opp med å si 
at vi er så privilegerte og begunstiget at 
vi burde og kunne ta et langt større an
svar for de studentsosiale oppgavene.

Saken er imidlertid vanskeligere enn 
som så. Da universitetet ble etablert, had
de Tromsø kommune 39,000 innbyggere. 
Også den gang hadde vi utdanningsin
stitusjoner, som nå er blitt høgskoler, 
blant annet lærerutdanning og sykeplei
erutdanning, med 7-800 studenter, i dag, 
25 år senere, har universitetet omlag 7,000 
studenter og høgskolene 2,000 studen
ter- Kommunens folketallet økt til nær
mere 57,000 og med utenbys studenter 
°g pendlere som bruker byen, er det reel
le innbyggertallet rundt 65,000.

Denne veksten på omlag 26,000 men
nesker i løpet av en 25 årsperiode ligger 
Mart i overkant av hva byen tåler når det 
Sieider økonomisk evne til å oppretthol

de og videreutvikle den service som er 
nødvendig og forventet. Evnen til å påta 
seg seg oppgaver utover de kommunale 
primæroppgaver er derfor sterkt begren
set, selv om viljen er til stede.

Selv om det er staten og samskipnade
ne som i prinsippet har ansvaret for sosiale 
og velferdsmessige tilbud overfor ungdom 
under høyere utdanning, føler Tromsø 
kommune et oppriktig ansvar til å medvir
ke. I 1987 tok Tromsø kommune initiativ 
overfor samtlige kommuner i Troms og 
Finnmark, samt begge fylkeskommunene, 
for å kartlegge interessen for å bygge egne 
studentboliger i Tromsø etter modell av 
«Nordnorsken» i Oslo. Dette initiativet le
det til en delegasjon med fylkesordførere i 
Troms og Finnmark i spissen som skaffet 
finansiering til studentboligene på Storel
va og i Ørndalen.

Likevel, samskipnadens boligmasse er 
alt for knapp og hybler og hybelleiligheter 
i det private boligmarked er utnyttet maksi
malt. Årlig sender rektor ved universitetet 
og ordføreren ut brev til samtlige Tromsø- 
husstander med appell om å leie ut til stu
denter.

Vi har også grepet fatt i tomtekostna
dene. Tromsø kommune solgte nylig et 
tomteområde med en markedsverdi på 5,6 
mill. kr. til Studentsamskipnaden i Tromsø 
for 1,9 mill, kr, altså en subsidiering på 3,7 
mill kr.

Tromsø kommune må antagelig også 
vurdere lignende tiltak i framtida. Vi har 
egentlig ikke råd til det, men kan se oss 
nødt til å gjøre det. Det er etter min mening 
kynisk av staten å spekulere i at vertskom
munen overtar statens ansvar.

Ønsker at 
Tromsø 
kommune 
kunne gjort 
mer for å 
styrke tilbu
dene til 
studentene

Med en ung 
befolkning og 
derav stor bar
neproduksjon, 
er knapphet på 
barnehageplas
ser et stort pro
blem i Tromsø. 
Knappheten er 
dessverre så alt 
for synlig og 
skaper proble
mer også for 
studenter og 

ansatte ved universitetet og høyskolene. 
Kommunen har et problem, men kan ikke 
løse dette ved å forfordele disse i forhold 
til byens øvrige innbyggere.

Den økning av ungdomskullet som stu
dentene representerer betyr økt etterspør
sel på bruk av idrettsanlegg. At dette er 
blitt en slik knapphetsfaktor beklager jeg. 
Vi burde hilse med glede at etterspørselen 
etter og interessen for idrett og mosjon er 
så stor som den er. Som ordfører i Tromsø 
skulle jeg derfor ønske at samarbeid mel-

TEGNING: KRISTOFFER JØRGENSE

lom universitetsidretten og Tromsø kom
mune ga økte muligheter for bruk av 
idrettsanlegg. Jeg er glad for at en nå plan
legger å bygge et eget idrettsanlegg for 
studentene. Jeg håper det kan la seg reali
sere hurtig. Jeg håper også at vi snart 
finner en løsning for et nytt studenthus. 
Personlig håper jeg at det blir lagt til Bang- 
sundbrygga - tidligere Ungdommens hus.

...kynisk av 
staten å 
spekulere i 
at vertskom
munen 
overtar 
statens 
ansvar

Belastnin
gen for Trom
sø merkes og
så når det gjel
der helse- og 
sosialtjenester 
for studenter. 
Studenter 
uten bosteds- 
hjemmel i 
vertskommu
nen har fulle 
rettigheter i 
forhold til hel

se- og sosiallovgivning innen den kom
munen de måtte befinne seg i. Rettigheten 
er en del av den trygghet studenter skal 
føle i velferdssamfunnet vårt, og vi tar 
gjerne det ansvaret. Oppgavene innenfor 
dette feltet er mange og sammensatte og 
påfører kommunen store utgifter.

Som vertskommune for universitetet/ 
høyskolen og forskningsinstitusjoner er 
Tromsø en naturlig medspiller i å utvikle 

*nye arbeidsplasser for akademisk arbeids
kraft. Gjennom arbeidet med Strategisk næ
ringsplan for Tromsø, der «Kompetanse- 
byen Tromsø» er et sentralt mål, har vi 
utviklet gode og fruktbare kontakter mot 
ulike fagmiljøer ved universitetet og fors
kningsparken.

Ordføreren skulle gjeme ønske at Trom
sø kommune kunne gjort mer for å styrke 
tilbudene til studentene i Tromsø. I vår 

landsdel er den formelle kompetansen i 
arbeidslivet fortsatt lavere enn i resten 
av landet og andelen av forskningsres- 
sursene er langt lavere, spesielt i næ
ringslivet. Vi burde kunne gi nordnorsk 
ungdom og næringsliv de samme mulig
heter som i resten av landet. Derfor bør 
forholdene legges maksimalt til rette for 
studentene ved Universitetet i Tromsø. 
Disse oppgavene er det imidlertid ikke 
mulig å løse over kommunens budsjett. 
Når det argumenteres med at ansatte i 
universitet, høyskoler og forskningsin
stitusjoner betaler betydelige summer i 
skatt, glemmer en ofte at skatteinntekter 
ut over et gjennomsnitt trekkes inn av 
staten gjennom reduserte overføringer 
til kommunen. Derfor må bedringer av 
studentenes levekår i all hovedsak dek
kes over statlige budsjett.

Den beskrivelse av Tromsøstuden- 
tenes velferdstilbud som er kommet fram

Det private 
hybelmarke
det er utnyt
tet maksi
malt

i pressa i det 
siste, vekker 
bekymring 
hos ordføre
ren. Jeg vil 
derfor ta ini
tiativ til, i 
samarbeid 
med dere, å 
få vurdert 
hvilke tiltak

som - på kort og lang sikt - kan settes i 
verk for å bedre situasjonen og hva kom
munen skal ta ansvar for. For meg er det 
viktig med et godt samarbeid mellom alle 
som deler ansvaret i disse spørsmål. Det 
burde gi det beste grunnlaget for å finne 
optimale løsninger. Universitetet i Trom
sø er også hele landsdelens universitet. 
Kanskje kan vertsansvaret utvides.
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Studentene rømmer Tromsø
tudentstyreleder Kristian Wengen er ikke for- 
øyd med den måten Tromsø kommune behand- 
?r studentene på.
Vi vil kunne oppleve at studentene rømmer fra 
romsø fordi byen og universitetet har for lite å 
Iby studentene, sier Wengen.

ARKIVFOTO

I løpet av dette semesteret har 
det kommet til dels hard kritikk 
mot Tromsø som studentby. Uli
ke medier har til tider vært sær
deles preget av at studentene 
har klaget over mangelen på til
bud.

-Vi i studentstyret jobber for 
at vi i samarbeid med kommu
nen og universitetet skal få Ui- 
Tø til å bli et mer attraktivt sted 
å være for studenter fra hele lan
det. Ut fra våre beregninger er 
nemlig det nåværende tilbudet 
for studentene i Tromsø alt for 
dårlig. Samtidig er det meget 
dyrt for studentene å bo i Trom
sø sammenlignet med andre uni
versitetsbyer i Norge, sier Wen
gen.

NSU-avisa Studentforum har 
gjort en økonomisk beregning 
ut fra et lite utvalg av varer og 
tjenester som studentene bru
ker penger penger på. De kom 
fram til at det hvert år er 5000 
kroner dyrere å være student i 
Tromsø enn i Trondheim. For 
studenter - som allerede tilhø
rer en svak økonomisk gruppe - 
vil dette argumentet veie tungt 
når de bestemmer seg for hvor 
de vil fortsette sin utdanning. 
Det hersker også liten tvil om 
hvor de nye studentene vil bo
sette seg, og det er ikke i Trom
sø.

Hvis det virkelig skulle skje 
at studentene rømmer Tromsø, 
vil de økonomiske ringvirknin
gene for byen være enorme.

-Det er gjort flere undersø
kelser på hva byen Tromsø tje
ner på universitetet. Studenter 
og ansatte legger igjen omlag 
660 millioner kroner i denne by
en. Av disse går omtrent 130 

millioner direkte til kommunen 
i form av skatt. Universitetets 
budsjettposter reguleres i for
hold til studenttallet, og en 
drastisk nedgang i studenttal
let vil kunne få drastiske kon
sekvenser for Tromsø, sier 
Wengen.

Dårlig studentmiljø
Samtidig som Tromsø kommu
ne tjener store penger på at 
det er en universitetsby, viser 
kommunen liten interesse for å 
utvikle forholdet mellom by og 
studenter videre. For at kom
munen fortsatt skal kunne ny
te godt av studenter og ansat
te som økonomisk ressurs, må 
kommunen igjen gjøre byen til 
et attraktivt sted for studente
ne. Når kommunen sender ut 
negative signaler til studenter 
som er småbarnsforeldre, vil de 
effektivt sørge for at disse en
ten ikke kommer til byen eller 
at de som er her vil flytte ut.

Tromsøstudentene mangler 
også et eget studenthus, noe 
som går utover studentmiljøet 
i byen. Det er et generelt inn
trykk at studiemiljøet i Tromsø 
er så godt fordi det fortsatt er 
forholdsvis lite og oversiktlig. 
Dette innebærer dessverre en 
løgn. Samfunnet i Tromsø, og 
studiemiljøet generelt er en 
vits sammenlignet med de an
dre universitetsbyene.

Samarbeid
-Vi i studentstyret må få til et 
samarbeid mellom universite
tet og kommunen. Slik kan vi 
gjøre Tromsø til en attraktiv 
studentby igjen. Men for å få 
til dette må vi frigjøre noe ar
beid, slik at vi kan sette krefte
ne inn på andre arbeidsoppga
ver. I den siste tiden har vi 

jobbet mye for å få til en fe. 
ning med finansiering av stu 
dentenes barnehageplasser. Sj 
lenge kommunen ikke møter vi 
re krav, vil vi jobbe for å ti] 
fredsstille studentenes behc. 
Vi vil gjerne forbedre studenit 
nes velferd ved å ordne et stu 
denthus og lignende, men fr1 
tiden er økonomiske støttemfr 
ler for barnehageplasser dt: 
primære arbeidsoppgaven, fe. 
teller Wengen.

Konkurranse
Stortinget og regjeringen h 
fattet vedtak om at universilt 
tene skal holdes åpne. Dette\ 
for fullt gjøre seg gjeldende fr 
og med neste semester. Tidlig 
re kom det mange studenten 
UiTø fordi de ikke tilfredsstilt 
de karakterkravene man måttet 
for å komme inn på studier vt 
de andre universitetene. Nå for 
svinner denne fordelen for l 
Tø. Ledelsen på universitet! 
må på et helt annet grunnla 
konkurrere med de andre 
versitetene om studentene fraud 
over, noe som kan komme til 
gå i UiTø’s disfavør.

Ved siden av de negatr 
signalene som Tromsø kommi 
ne sender ut ved å kutte ut st. 
nad til studentsamskipnad» 
barnehager (se egen sak), mr 
gler universitetsbyen fortsalt: 
eget studenthus, idrettshall t 
et bærekraftig studentsamfuu 
Hvordan har UiTø tenkt til 
imøtegå dette problemet? Del: 
for eksempel milevis avstft 
opp til Trondheims studentld 
tur og Oslos faglige bredde. D 
store faren er at UiTø komn 
til å tape studenter både på fa 
og på lang sikt.

Fraværende studentpolitikere
Ikke engang løfte om gratis pizza kunne få de 
valgte representantene til og gidde å møte opp 
på studentstyremøte i forrige uke. Over halv
parten av de 25 representantene unnlot og 
møte på forrige studentstyremøte som dermed 
ikke var vedtaksdyktig. Arbeidsutvalget skylder 
på kopimaskinen.
- Kan vi ikke ringe noen da, kom
mer det fra en av representante
ne. God ide syntes studentstyre- 
leder Kristian Wengen og beor
drer en av de radikale handle
kraftige kvinnelige representan
tene til å ringe opp noen repre
sentanter av korrekt politisk art 
som bor i nærheten.

Handlingslammet
Mens de venter på at flere repre
sentanter skal dukke opp fra in
tet sitter Studentstyret tilbake 

x utslått og totalt handlingslammet.
- Jeg tror vi tar en pause til 

det kommer flere. Vi har kaffe og

det er fint vær ute for de som vil 
ta en røyk(!), sier den alltid opti
mistiske Wengen. Bakerst i mø
telokalet sitter en gruppe stu
dentpolitikere fra Trondheim som 
åpenbart lurer på hva de kaster 
bort tiden sin her for. De er på 
besøk for å se hvordan student
politikken fungerer i Tromsø. Den 

lærdommen de tar med seg til
bake er at den overhode ikke 
fungerer.

Skyld på kopimaskinen 
Ventetiden ble også brukt til 
kritikk av arbeidsutvalget. Fle
re av representantene klaget 
over at dette var fjerde gan
gen på rad at de ikke hverken 
fikk sakspapirene eller innkal
lelse til møtet. Petter Reinhold
sen fra IMR leverte også inn 
protokolltilførsel der han kriti
serte arbeidsutvalget for dår
lige rutiner. Denne kritikken så 
imidlertid ikke ut til å gå inn på 
Wengen som selvfølgelig had
de svar på alt. Han utpekte ko
pimaskinen som den store syn
debukken i saken. Den strei
ket hver gang de skulle sende 
ut sakspapirene. Dette vidun
deret av en kopimaskin til nær
mere 100 000 kroner som Wen
gen selv valgte ut for noen 
måneder siden var altså pro

blemet. Hvis så er faktum bør 
Wengen stilles til ansvar for å 
ha regelrett kastet bort 100 
000 kroner av studentenes 
penger. Jeg tror isteden at det 
er arbeidsutvalget som strei
ker og ikke den stakkars kopi
maskinen.

Mer ressurser
Det er i aller høyeste grad 
grunn til å sette spørsmåls
tegn ved hva arbeidsutvalget 
egentlig prioriterer resten av 
Studentstyret. Arbeidsutval
get har i dag mer ressurser enn 
noen gang tidligere. Med le
der, nestleder, sekretær og or
ganisasjonssekretær i tillegg 
til to arbeidutvalgsmedlemmer 
i 50% stilling må man forvente 
at de får unna det mest prekæ
re papirarbeidet. Ja, de har i 
tillegg også en utplassert ung
domsskoleelev to ganger i 
uken til og hjelpe seg med for
fallent papirarbeid uten at det 

ser ut til å hjelpe noe særlig.

Pamper
Det virker som arbeidsutvalget 
lar det skure og gå. De har fun
net sin kurs og lar resten av Stu
dentstyret seile i sin egen sjø 
Disse lønnede pampene med 
adresse Hovedgården syntes 
kanskje det er mer festlig å dum
me seg ut på P3 eller i lokal TV 
enn det er å sende ut sakspapi
rene til de som faktisk har valgt 
dem.

Ikke kjeft på oss
- Det her holder ikke, sa jeg til 
Wengen i pausen.

- Kjeft ikke på oss. Kjeft pi 
de som ikke var der, var svart* 
jeg fikk.

Vel, det er tydelig at 
trengs å kjeftes på og at fc® 
selv som studentstyreleder iW 
er i stand til å se hvem det er..

Av Jørgen ff
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Kommune uten folkeskikk
Studentforeldre troppet onsdag opp på ordfører Alfhild Yttergårds kontor. 
Formålet var å opplyse om hvordan kutt i støtten til studentbarnehager ville 
påvirke deres økonomi. Studentene fikk også møte kommunaldirektør Alf 
Johan Karlsen. Begge uttrykte stor forståelse for studentforeldres trange
situasjon.
^^Lise^Swensen^^^^^^^

Innstillingen fra formannskapet 
går ut på å kutte betydelig i støt
ten til studentbarnehageplasser 
som får tilskudd fra Kirke og un-

Går mot kutt
Onsdag i denne uken skal kommunepolitikerne 
avgjøre om studentsamskipnaden skal få støtte 
på lik linje med andre private barnehager. Innstil 
lingen fra formannskapet går ut på at det vil bli 
betydelig lavere.
SV, De grønne og RV er sannsyn
ligvis de eneste som kommer til å 
stemme mot forslaget. De andre 
partiene har ikke gitt uttrykk for at 
de vil snu i saken. Dermed ser det 
ut til at den nye barnehagen på 
Mortensnes ikke kan realiseres. På 
sikt vil dette utgjøre en trussel mot 
hele SiTøs barnehagedrift.

Splitt og hersk
Under utredningen har kommunen 
argumenter må mange forskjellige 
plan. Blant annet er forskjellen 
mellom studentene ved høysko
len og ved universitetet blitt be
lyst. Høyskolestudentenes barne
hageplasser er 400 kroner dyrere 
enn Sitøs. SiTøs barnehager mot
tar også støtte fra Kirke- og un
dervisningsdepartementet. Dette 
skal begrunne at kommunen vil 
redusere støtten til SiTø. Dette 
reagerer høyskolestudentene på. 

dervisningsdepartementet. Dette 
tilskuddet er ment å skulle subsi- 
didere de dyreste studentbame- 
hageplassene i Norge. I realiteten 
vil tilskuddet da ikke ha noen ef
fekt for studentene, men i stedet 
subsidiere kommunens barneha-

I en pressemelding sier student- 
styreleder ved Høgskolen i Trom
sø, Rannveig Olaisen:

-Tromsø kommune setter med 
dette studenter opp mot studen
ter, uten at kommunen gir stu
dentene noe tilbake. Kommunens 
barnehagepolitikk er en barneha
gepolitikk for de ressurssterke 
grupper.

Store økninger
I innstillingen heter det at forel
drebetalingen kommer til å øke 
med 378 kroner i måneden. Da er 
det ikke tatt hensyn til barneha
gedrifta i 1995 hadde et under
skudd på 980 000 kroner. Øknin
gen kan dermed bli mye høyere 
enn det kommunen regner med. I 
dag må underskuddet dekkes inn 
over semesteravgifta og over
skudd fra kantinedrifta.

gebudsjett. .
Alf Johan Karlsen begrunner 

innstillingen slik:
- I Tromsø Kommune er det 

gjort vedtak om å øke antall bar
nehageplasser uten å øke budsjett
rammen. Det er ikke bare student
foreldre som er en svak foreldre
gruppe i kommunen.

Svake grupper
Det kunne være interessant å vite 
hvilke økonomisk svake grupper 
som har råd til å betale kommu
nens stive barnehagesatser på 
2750 kroner per måned. Realiteten 
er at mens for eksempel. Veivese
net, NFH og Telenors bedriftsbar
nehage får full støtte, må student
samskipnaden (SiTø) nøye seg 
med mye lavere tilskudd per plass.

Folkeskikk
Kommunaldirektøren etterlyste 
folkeskikk i debatten. Kristian 
Wengen skal uttalt at Karlsen ikke 
hadde peiling.

- Jeg foreslår at man oppretter 
et fem vekttallskurs i folkeskikk på 
universitetet, sa Karlsen. At kom
munen forsøker tjene på et statlig 
tilskudd som skulle komme stu
dentene tilgode, er det neppe et 
uttrykk for folkeskikk. Kanskje det 
heller slik politikerne prøver å fi
nansiere valgflesket.

Konsekvensene
Stian Ørbeck Sørheim og Christin 
Rindestu studerer begge og har et 
barn sammen. De ble brukt som 
eksempel på hvordan økte barne-

ILLUSTRASJON: KRISTOFFER JØRGENSEN

hagepriser vil påvirke studentfor
eldres økonomi.

Etter at de faste utgiftene er 
betalt har de rundt 3000 kroner 
igjen å leve for i måneden. Dette 
skal dekke alt fra mat til reiseutgif
ter for en familie på tre. En økning 
i barnehageutgifter på 400 kroner 
vil ha stor innvirkning på en alle
rede stram økonomi.

- Konsekvensen blir at vi ikke 
har råd til å studere i Tromsø. Får 
vi høyere utgifter nå ryker bud

sjettet og vi blir nødt til å flytte, 
konkluderte Stian.

Lite oppløftene
Møtet med ordføreren gav ikke 
foreldrene forhåpninger.

- Jeg skjønner at kommunen 
er nødt til å gjøre prioriteringer. 
Men vi ønsker ikke å sette svake 
grupper opp mot hverandre. Vi må 
bare tale vår sak, sa Chritina.

Frem fra glemselen
Før påske etterlyste PLUT et bilde som skulle 
være «ett sted på UB» og som var stuet vekk for 
«10-15 år siden». Nå har det savnede bildet 
dukket opp igjen. Faktisk har man visst om det 
lenge - det var bare ingen som så at det faktisk er 
et kunstverk.

W Rune See vik

Mange hevet nok øyenbrynene 
<la en etterlysning dukket opp

på UB før påske: PLUT lette 
etter et kunstverk som «kunne 
befinne seg i et rom på UB». Var 
det noen som kjente til det?

Men nei, det var det nok 
ikke. Etter flere leterunder fant 
man det til slutt i kjelleren på 
ISL. Det var slett ikke gjemt - 
bare glemt. PLUTs plansjef, Unni 
Grønneng, innrømmer å ha over
sett kunstverket flere ganger.

Hvem skulle trodd 
at denne kassen 
inneholder et 
kunstverk? PLUT 
og Unni Grønneng 
overså den flere 
ganger i løpet av 
sin leteaksjon.

- Det var aldri noen fare 
for at bildet skulle være stjå
let, det er ganske enkelt for 
stort. Vi visste at vi hadde det 
et sted, bare ikke hvor. Vi trod
de faktisk at denne svære kas
sen var en del av innrednin
gen på lagerrommet, sier Unni 
Grønneng med et smil.

Det er nemlig ikke noe 
vanlig veggmaleri man har fun
net. Kunstverket er en collage 
på 2 X 3 m, og lagret i kasse er 
det lett å forveksle det med 
noe helt annet - som for ek
sempel inventar.

Gitt i gave

Det etterhvert så sagnomsus
te bildet, som er laget av den 
avdøde kunstneren Berit S. 
Kløvik, har en ganske spesiell 
historie bak seg.TJet ble i sin 
tid gitt som gave til det som 
en gang hette Galleri 71 - dan
net av de første ansatte på 
UiTø. Det ble først plassert i 
det såkalte «teoribygget» i 
Strandvegen. Etter at MH flyt
tet, fikk collagen henge på bar
neavdelingen på gamle RiTø, 
men kunstens veier kan som 
kjent være tornefulle. Bildets

etter
uttrykk ble vurdert som litt vel 
voldsomt for barn, og dermed 
ble det satt på lager.

Der har altså åndsverket 
godgjort seg i et drøyt tiår, 
helt til nå nylig da noen fant 
på å lage en utstilling med 
Berit S. Kløviks arbeider. Hvor 
var nå dette bildet?

Vedkommende som pakket 
det ned er pensjonert, og in
gen i den nåværende PLUT- 
staben kjente til bildets uran
sakelige veier. Leteaksjonen 
ble likevel kronet med hell

- Vi visste at vi hadde det - 
bare ikke hvor, blir det hevdet 
hos PLUT.

God nok kontroll

Unni Grønneng mener at 
PLUT har god nok kontroll på 
den kunsten som finnes på Ui
Tø.

- Vi prioriterer å vise kunst
en - den skal være tilgjenge
lig. Dette kan selvsagt gå på 
bekostning av sikkerheten, 
men vi. har svært lite hærverk 
og slitasje på utsmykkingen 
vår. Vi satser på å plassere ut 
kunst som «brukerne» setter 
pris på -det er en sikkerhet i

15 år
seg selv, for da bryr man seg 
om den. Forøvrig har vi lite 
«bærbar» kunst som kan for
svinne.

Vi har heller ikke mye kunst 
på lager - det savnede bildet er 
et særtilfelle. De eneste kunst
verkene vi ikke har plassert ut, 
er en håndfull malerier som er 
innelåst på mitt kontor, forteller 
hun.

Skal utplasseres

Kunstverket i kjelleren på ISL, 
skal etterhvert få hevet sin sta
tus fra «tilsynelatende innred
ning» til det den egentlig er til
tenkt: Veggmontert utsmykning. 
Det skal henge på det nye far- 
masibygget, når det en gang blir 
fullført. Slikt sett får collagen 
beholde sin MH-tilknytning.

PLUT-sjef Unni Grønneng 
aner forøvrig ikke hva dette 
kunstverket kan være verdt - 
det er stort og lite salgbart 
Dessuten legger hun til:

- Kunst kjøpes inn for å væ
re til glede - verdien er uvesent
lig.
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Karaktersperre på hovedfag
Det skal innføres karaktersperre på hovedfagene 
ved ISV og ISL. Dette har Instituttrådene ved 
begge instituttene behandlet, og gått inn for. 
Dermed gjenstår kun godkjennelse i universitets
styret, noe som regnes for veldig sannsynlig.

^^Ma^nusjClou^h^

Ved ISV ble forslaget vedtatt med 
15 mot 4 stemmer. Nesten alle tek
niske og faglige ansatte stemte for. 
Av de fire som stemte mot var de 
tre studentrepresentantene. Blant 
annet leder i fagutvalget ved IS V/ 
ISL, Tor Skaugerud.

- På universitetet har vi allere
de karakterer som merker studen
tene. At vi nå i tillegg får en ny 
norm, som sier dårligere eller be
dre en 2.7, mener vi er uheldig, sier 
Skaugerud.
I praksis vil dette likevel berøre 
svært få studenter. Av 45 søkere 
på hovedfag i fjor var det kun 3 
med lavere karakter en 2.7. Fordi 
det allerede eksisterer laud-garan- 
ti, og et tak på hvor mange som 
kommer inn på de fleste hoved
fag, vil de med dårligere karakter 
en 2.7 ikke komme inn uansett, 
mener Skaugerud. Han forstår ikke 
hvorfor den nye karaktersperren 
innføres. Han går derfor imot ved
tak på prinsipielt grunnlag.

- Reelt sett har dette vedtaket 
ikke noe å si. På historie har det 
visstnok blitt tatt inn kandidater 
med dårligere karakter en 3.0. Det 
eksisterer med andre ord noen få 
tilfeller, men disse er i en slik sær
klasse at det ikke er grunnlag for 
en egen lov. Dette vil kun føre til 
merarbeid, sier Skaugerud.

- Dette vil heller føre til at 
studenter som går ut i arbeidsli
vet med en mellomfagskarakter 
dårligere en 2.7 er stemplet som 
ikke bra nok for universitetet. Og 
det kan vel ikke være ønskelig.

Effektivitet
Et av argumentene for innførin
gen av karaktersperren er å effek
tivisere Universitetet.

- Vi ønsker ikke å stenge folk 
ute, heller gi et signal til studen
tene om at hovedfag krever mer 
av kandidaten en et mellomfag 
gjør, sier Nina Oppedal, som er 
studiekonsulent ved ISL. Ved å 
sette grensen ved 2.7 for opptak 
til hovedfag håper man å få mer 
kompetente studenter, som igjen 
vil gå gjennom systemet raskere. 
Alt i tråd med Hemes-reformen.

Få veiledere
Det er veldig mange registrerte 
hovedfagsstudenter ved institut
tene. Disse plikter universitet å 
stille en veileder til, men ettersom 
normal gjennomstrømning i ho
vedfag er 6-7 semester, blir det 
mangel på veiledere, noe som fø
rer til både lavere faglig kvalitet 
og færre hovedfagsplasser. Det
te er noe av det man ønsker å 
unngå med den nye karaktersper
ren. Ved å kun få inn studenter 
med karakter bedre en 2.7 regner 
man det som sannsynlig at kapa

Leder i fagutvalget ved ISVÆSL Tor Skaugerud og nestleder Maria Hyvarinen er i mot karaktersperre 
på hovedfagene. FOTO: JAN MARTIN BER

siteten vil øke, fordi kandidatene 
vil gå raskere gjennom systemet. 
Ideelt sett skal et hovedfag gjen
nomføres på 4-5 semester. Maria 
Hyvarinen, nestleder i fagutval
get ved IS V/ISL, reagerer på det
te:

- Gjennomstrømnings-pro- 
blemet kan fort bli flyttet til en 
lavere grad. Studenter med lave
re en 2.7 i karakter vil heller ta 
mellomfaget om igjen, og dermed 
bruke over normert tid før de star
ter hovedfaget. Dette vil ikke bli 
en forbedring. Studentene kan 
rett og slett være uheldige på 
mellomfagseksamen, og må der

med ta den opp igjen, kun for å 
komme inn på hovedfag, sier 
Hyvarinen.

- Dette vil vi prøve å unngå 
ved å bruke skjønn, sier Oppe
dal.
Med så få kandidater under 2.7 
har vi mulighet til å vurdere hver 
enkelt, dermed håper vi å unngå 
slike tilfeller.

Hele universitetet
Karaktersperren er en del av den 
nye universitetsloven, og alle in
stituttene har fått forespørsel fira 
universitetsadministrasjonen 
om de ønsker å innføre en sper

re. Administrasjonen på ISV/IS 
selv utarbeidet forslaget som n 
er vedtatt. Oppedal ved ISL sit 
hun kun vet om IBG i tillegg t
IS V/ISL som har hatt dette oppi 
diskusjon.

- Studieoppleggene på de an 
dre instituttene er forskjellig ft 
ISV og ISL, så der må egne forslå 
lages. Det er ikke sikkert institul 
tene har et opplegg som gir åp 
ning for en karaktersperre, slik dø 
nye universitetsloven sier, avslui 
ter leder i fagutvalget for ISV/ISL 
Skaugerud Tor Skaugerud.

DEBUT-uka under forberedelse
*

Fredag 19. april ble det første møtet angående 
forberedelsene til DEBUT-Uka neste semester 
holdt. Over tyve studenter møtte opp, men det er 
ikke nok for å gjennomføre arrangementet.

u Ola Bratlie______________

Studentene som møtte opp på det 
første møtet konstituerte seg i for
skjellige grupper som fikk utdelt 
forskjellige arbeidsoppgaver. I lik

Torkjell Sandanger i økonomi-gruppa og Eidi Ann Hansen i info- 
gruppa ønsker flere arrangører til høstens DEBUT-Uke.

FOTO: GEIR KASTMO

het med DEBUT-Uka som ble ar
rangert dette semesteret vil det bli 
arrangert ulike temadager under 
oppkjøringen til høstsemesteret. 
Under disse dagene er det menin
gen at både nye og gamle studen

ter skal bli bedre kjent med univer
sitetet såvel som byen. Styret for 
DEBUT-Uka har satt sammen en 
grov skisse for de dagene dette 
arrangementet skal foregå, og det 
vil bli arrangementer både i byen 
og på universitetet.

- Det er viktig for de forskjelli
ge fagene og instituttene (senere 
fakultetene) å få profilert seg. Sam
tidig er dette en glimrende måte 
for studentene til å bli kjent med 
miljøer, studentorganisasjoner og 
fag utenfor sitt eget fagområde, 
sier studentstyreleder Kristian 
Wengen, som var møteleder.

For få
På dette møtet hadde man først en 
rask gjennomgang av dette semes
terets DEBUT-Uke. Konklusjonen 
var at mange av arrangementene 
som fungerte bra. Samtidig kriti
serte Kristian Wengen at det og
så var en del av arrangementene 
som ikke hadde den oppslutnin
gen man hadde ønsket. Mye av 
dette kom av at de ansvarlige had
de for liten tid til å organisere opp
legget.

- Ved at vi setter i gang arbei
det allerede nå håper vi på at orga
niseringen av arrangementet skal 

bli bedre, og at studentene på et 
tidligere stadium blir oppmerk
somme på hvilke tilbud vi har å 
tilby under DEBUT-Uka.

Det foreløpige problemet for 
neste semesters arrangement er at 
komiteene fortsatt har for få med
lemmer. Oppmøtet på fredagens 
samling var bra, men man trenger 
fortsatt en del flere frivillige til å 
være med.

Lokkemidler
Responsen til de som var med i 
vinter var positiv, og man vil gå 
inn for å tilføre de frivillige uke- 
arbeiderne noen ekstra goder. 
Man har blant annet planer om å 
opprette en egen arrangør-bar i 
Bodegaen for de frivillige. Flere 
planer foreligger også, men mye 
er ikke ferdig utformet.

- De som er interesserte i å 
være med som funksjonærer un
der DEBUT-Uka kan henvende 
seg til studentstyrekontoret, opp
lyser Wengen.

Behovet for flere medarbeide
re er størst i økonomi-gruppa, der 
det i skrivende stund bare er en 
frivillig.

De aller fleste gruppene har 
imidlertid konstituert seg, og de 

vil etter kort tid utpeke hver sii 
leder som sammen med de andn( 
gruppelederne skal samles i e! 
egen styringsgruppe.

I Sang I 
Mye av det forberedende arbe 
det vil skje allerede dette semest 
ret. Man er innstilt på at arbeid; 
skal skje glattere enn sist, og at (i 
problemene man hadde med dlT 
lig organisering og dårlig opp® 
te ikke skal gjenta seg til høstet^ 

Tidligere har ulike deler av 
versitetet hver for seg hatt ulil 
arrangementer i starten av hvef 
semester. 1

- Oppmøtet på mange av 
se arrangementene var rekordtø; 
under oppstartingen i vinter, 
vi tror kan ha hatt sammenhff 
med DEBUT-Uka, sier Wengen <0 

Det naturlige i en slik sam<>t 
heng vil være å trekke disse an*lr 
gementene inn i et helhetlig r 
arbeid med DEBUT-Uka, sliktø 
man ikke får overlappende og 
kurrenende arrangementer. Opp^ 
tet og engasjementet kan ogsåff;r( 
bedres gjennom dette. U(

sr 
ss
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Arbeidsmiljøloven kan bli
gjeldende for studenter
leter blitt fremmet 
orslag i Stortinget om 
^arbeidsmiljøloven 
nå gjøres gjeldende 
gså for studenter.

Stein Ivar Mona 

ipresentanter fra senterpartiet 
rømet den 19. mars et forslag 
u Regjeringen vurderer å gjøre 
teidsmiljøloven gjeldende for 
fientlige og private høyskoler og 
niversiteter. I forslaget under- 
rekes det at den store tilstrøm- 
lingen av studenter til landets 
lyskoler og universiteter aktua- 
serer spørsmålet om bedring av 
udentenes arbeidsvilkår. Over- 
ilte klasser og auditorium, samt 
langlende lesesalsplasser påvir- 

. er studentenes læringsmiljø og 
i mulighet til effektiv studietid.

I 'Forslagsstillerne begrunner 
I idere forslaget med at det trengs 

«i større oppmerksomhet om stu-
■ entenes inneklima, sett i forhold 
i (il at astma og allergi er en økende 
; elseplage. Studenters arbeid med
• irlige kjemikalier under utdannel-
• n må komme inn under klarere 
i estemmelser, slik at studenter er
■ edre sikret mot ulykker og helse
, fader. I og med at det ser ut som

m stadig flere veksler mellom ar- 
eid og utdanning i løpet av sitt 
rkesliv, er det på sin plass at ar- 
tidsmiljøloven må gjelde på stu- 
iestedet, på lik linje som på ar- 
eidsplassen.

Gjennomføring
Ilt dette høres vel og bra ut, men 
We forslaget å betrakte som 
FMomførbart?

n Ved en av forslagstillernes 
e ontor får vi opplyst at saken er 
n nder behandling i kirke-, under

lings- og forskningskomiteen. 
forslagsstillerne sier at man ikke 
an forvente seg at arbeidsmiljø- 

j. >ven blir gjennomført til fulle ved 
>. Hiversitetene og høyskolene.

Gjennomføringen er kanskje å 
brakte som umulig, da det vil 
Hedføre store utgifter for utdan- 
Wsesinstitusjonene, samt store 
Pktiske problemer. Forslaget er 
ent å medføre at det rettes en 
ørre oppmerksomhet mot stu
penes arbeidsmiljø, uten at det 

s- ts noe om eventuelle følger av 
yl !te forslaget hvis det skulle bli 
i sdtatt.

Uheldige løsninger
n- Oråmøte de eventuelle krav er 
ib ’mulig at universitetet i en over
ip togsperiode kan bli nødt til å ty 
at treller mindre uheldige over- 
n- ^gsordninger. Resultatet kan for 
ø- ^mpel bli delte klasser for å re
ir- Iseæ antall studenter på hver 
n'esning. På fag med mange 
r enter kan man se for seg fore
pinger på kveldstid for å møte 
Fsekrav i arbeidsmiljøloven.

Lars Andresen - godt fornøyd med sitt arbeidsmiljø.

Fra venstre Kathrine Nilsen og Randi Pedersen - enkelte ting kan 
bli bedre! BEGGE FOTO: GEIR KASTMO

Man kan også se for seg at 
universitetet blir pålagt å leie lo
kaler utenom universitetet for å 
kunne møte ulike krav.

Lesesalsplasser er et tilbake
vendende problem, og forslags
stillerne tror at dette punktet blir 
svært vanskelig å løse. De ser for 
seg at enkelte studier må bli unn
tatt et eventuelt krav om at hver 
student skal ha adgang til egen 
leseplass, for eksempel ex.phil kan 
bli unntatt dette kravet.

Forslagsstillerne mener at hvis 
studentene blir tildelt hver sin le
seplass, må det stilles krav til at 
studentene virkelig benytter seg 
av den tildelte plass. Hvis dette 
skal gjennomføres, må det oppret
tes et slags kontrollorgan for å 
påse at studentene benytter seg 
av den tildelte leseplass, noe som 
i høyeste grad strider mot ideen 

om det åpne universitet.

Arbeidsgivers ansvar
Hvis forslaget blir vedtatt, kan og 
må man betrakte universitetet som 
arbeidsgiver, og i dette henseen
det er det interessant å se på hvil
ket ansvar som arbeidsmiljøloven 
pålegger arbeidsgivere.

Loven slår fast at det er ar
beidsgiveren som har ansvaret for 
arbeidsmiljøet. Det er også den 
som i neste omgang blir ansvarlig 
hvis det kan bevises at en ansatt, 
i dette tilfellet student, har fått 
varige helseskader som et resultat 
av et dårlig arbeidsmiljø. Det er i 
dette henseendet mulig at vi kan 
få tilfeller der universitetet må be
tale erstatning til en student som 
for eksempel har fått astma på 
grunn av for dårlig inneklima, eller 
en som er blitt skadet av kjemiske

t ,
midler i forbindelse med kjemi
studier.

Dagens arbeidsmiljøvern 
Etter å ha sittet en hel dag på UB 
kan man vel stille seg et spørs
mål om det i hele tatt eksisterer 
et organ ved universitetet som 
beskjeftiger seg med studente
nes arbeidsmiljø.

Hovedverneombud Anne 
Mari Kongerud kan fortelle at 
studentene på visse områder al
lerede er underlagt arbeidsmil
jøloven. Ved praktisk arbeid som 
kan medføre fare for liv og hel
se, der dette arbeidet inngår som 
en del av undervisningen er 
studentene lagt inn under ar
beidsmiljøloven. Videre er det 
slik hvis en student er på noen 
måte ansatt ved universitetet, er 
vedkommende automatisk full
stendig dekket av loven.

Til slutt er studentene indi
rekte dekket av arbeidsmiljølo
ven i det henseendet at de har 
samme rettigheter som de an
satte som arbeider under samme 
forhold. Dette vil for eksempel 
si at studenter har lik rett til friskt 
inneklima i et auditorium som 
den foreleser som har undervis
ning der.

Eventuelt nytt
Det er de studenter som kun tar 
helt teoretiske utdannelser som 
først og fremst vil bli innbefattet 
i en eventuell revurdering av stu
dentenes forhold til arbeidsmil
jøloven. I denne forbindelse er 
det interessant å ta opp problem
stillingen angående antall lese
salsplasser og inneklimaet på 
områdene der studenter tilbrin
ger mye tid.

Påvirkningsmulighet
Ved UiTø fikk studentstyret i 
1993 en forespørsel om det var 
interesse for at studentene ble 
tildelt en plass ved hvert av de 
seks hovedverneområder. Den
ne forespørsel ble indirekte be
svart med at dette ikke var av 
noen interesse. I dag er det slik 
at det sitter en student med ob
servatørstatus i arbeidsmiljøut
valget. Via denne representan
ten har studentene påvirknings
mulighet i spørsmål som angår 
studentenes arbeidsmiljø.

Historie
I en nasjonal utredning fra 1988 
ble studentenes forhold til ar
beidsmiljøloven avklart, og kir
ke - og undervisningsdeparte
mentet begynte å jobbe med det
te spørsmålet. Siste gang dette 
spørsmålet var oppe i departe
mentet, valgte man å ikke legge 
studentene inn under arbeids
miljøloven. I mai kan vi vente 
oss en ny uttalelse om dette fra 
kirke-, utdannings- og fors- 
kningsdepartementet.
- Hvis resultatet blir at studen
tene skal legges inn under den
ne loven, er det ennå for tidlig å 

si noe om konsekvensene, da det 
vil bli nødvendig med en juridisk 
avklaring, avslutter Kongemo.

Noen tilfeldige
- Jeg er stort sett fornøyd med 
mitt arbeidsmiljø. Jeg synes jeg 
har plass nok, og kan ikke si annet 
enn at det går greit å konsentrere 
seg på lesesalsplassen, sier Lars 
Andresen, 2. semesterstudent på 
historie grunnfag. Andresen sit
ter for det meste ved de åpne plas
sene i andre etasje i universitets
biblioteket, og mener det er sjel
den at han blir forstyrret av andre 
studenter.

- Jeg tror nok at det er bedre 
arbeidsmiljø for studentene her i 
Tromsø enn ved de større univer
sitet i de store byene. Jeg har for 
eksempel meget sjelden problemer 
med å finne lesesalsplass, innekli
maet virker på meg helt ok, så i 
sum må jeg si at jeg er godt for
nøyd.

Dårlig luft
- Jeg sitter for det meste i 3. etasje 
i universitetsbiblioteket, og av og 
til er det dårlig luft der, særlig er 
den til tider tørr, man får vondt i 
hodet og går hjem. Dette sier Ran
di Pedersen, pedagogikk grunn
fag.

- Det går greit å konsentrere 
seg hvis man sitter i en av «båse
ne» oppe i tredjeetasjen, men de 
åpne plassene er ikke så velegnet 
til å konsentrere seg på, da det 
skal svært lite uro til før mange 
studenter blir distrahert. Bortsett 
fra dette er Pedersen fornøyd med 
sitt arbeidsmiljø, og ser ikke noe 
som umiddelbart bør rettes på her 
ved UiTø.

Dårlig lys
Disse sterile lesesalsplassene er 
ikke noe for meg. Da er det bedre å 
sitte i de gode stolene i biblioteket 
med føttene i vinduet og av og til 
følge med på det som skjer. Dette 
sier Kathrine Nilsen, pedagogikk 
grunnfag.

- På UB er det av og til dårlig 
luft, og i UB - kjelleren er det alt 
for dårlig lys. Jeg liker ikke å sitte 
innestengt i en av disse båsene 
på UB, det blir for liten plass. Mitt 
arbeidsmiljø er stort sett ok, men 
det er enkelte ting som kunne ha 
vært bedre. På pedagogikk er det 
mange studenter, og derfor er vi 
henvist til forelesninger i aud. max. 
Dette auditorium er meget stort, 
og det fjører til at det blir vanske
lig å stille spørsmål, samt at det er 
nødvendig å sitte langt frem for å 
få med seg det som blir sagt, sier 
Nilsen.

- Noe annet som kunne ha 
vært bedre er datatilbudet. For det 
første er det få maskiner, og om 
man har bruk for en veileder er de 
oftest vanskelig å oppdrive. I en 
eksamensperiode med oppgave
skriving og hjemmeeksamener, er 
situasjonen ganske håpløs, av
slutter Nilsen.



Godtfolk, amigos - den 
store, lille kvinnen 
gjestet UiTø på nytt.

u
Verden ble kjent med henne da 
hun mottok Nobels fredspris i 
1992. Verdens øyne rettes mot 
Guatemala. Verdens øyne rettes 
mot mayafolket. Verdens øyne ser 
kolonistenes grusomme forbrytel
ser og det indianske folks lidelser. 
Verdens øyne rettes mot verdens 
urfolk.

11996 rettes verdens øyne mot 
Tromsø. Verdens øyne rettes mot 
Rigoberta Menchu Tum. Verdens 
får en påminnelse. Mench Tum 
kreeres til æresdoktor, en solidari- 
teshandling overfor Guatemala og 
mayafolket, en stimulans i kam
pen. Fordi verden ikke må glem
me...

Vi
...og da kan det være in
teressant for noen og 
enhver å vite at det fin
nes et Russlandssemi- 
nar ved universitetet.

Silje Strand

Seminaret har nå vært igang i to 
semester. Det første halvåret var 
det mest myntet på russisk-stu- 
denter, men dette semesteret er 
emnene blitt, utvidet endel og 
det er kommet igang et samar
beid mellom flere institutter. For 
Russland skulle jo være et spen
nende land for ulike fagområder!

Temaene som tas opp skulle 
ha smaksvarianter for ulike

\___________________________

Quiche-indianer
Menchu Tum er quiche-indianer 
av mayakulturen. Hun er født i en 
liten landsby, Chimel, i Quiche- 
regionen, nord i Guatemala. Hun 
fikk aldri sjansen til å bynne på 
skolen, men arbeidet sammen med 
foreldrene sine på sukkerplanta- 
sje fra hun var åtte. Før hun fylte 
tretten begynte hun som tjeneste
pike i hovedstaden. Først da hun 
var tjue lærte hun seg å lese og 
skrive. 11979 begynte hun å arbei
de for CUC, Bøndenes enhetsor- 
ganisasjon. Både hennes far, mor 
og bror ble drept av sikkerhets
styrkene i kampen for å bedre bon
de- og indianerbefolkningens kår.

Urfolkets egen musikk
Det var et fullsatt auditorium på 
MH som ville se, høre og oppleve 
Menchu Tum. Kvinnen som sees 
på som et symbol på kampen for 
rettferdighet i Guatemala. Hun ble 
ønsket velkommen av urfolkets

ganer.Et lite utvalg av de møte
ne som har vært har omhandlet 
andelen kvinner i russisk poli
tikk, oljeutslipp i Usinsk, arkeo
logiske funn på Kola-halvøya og 
minoritetsproblematikken i for
hold til den etniske gruppen "ne- 
netserne". Sist onsdag var te
maet sibirsk sjamanisme, utfor
met som en video-forelesning i 
samarbeid med Religionsviten
skapelig forum. Slik skal man fort
sette å kombinere fagområder for 
å få en dialog på tvers av insti
tuttene. Ønsket er å få flere opp
merksom på dette mulighetenes 
land vår nære nabo er. For Russ
land byr absolutt på adskillig mer 
spennende opplevelser enn no
en sydlig hotellbar. Og Russland 
er også så mye mer enn alle dis-

egen musikk, joik av Mari Boine til Menchu Tum et symbol på støt- 
og Helge Norbakk på trommer. Det ten til frihetens sak i Guatemala,
var kraftfull og sterkt, kanskje et Han snakket videre om at univer
symbol på den solidaritet som er 
mellom samisk og latin-amerikansk 
kultur. Som Menchu Tum selv si
er - Det er alltid sånn med sang og 
musikk fra andre urbefolkninger, 
jeg blir nostalgisk.

Nærmer seg dag
Menchu Tum fikk fredsprisen 
mens det fremdeles var mørkt og 
natt i Guatemala, sa rektor Tove 
Bull i sin tale. Hun fortsatte - Men
chu Tum har våket i verdens natt. 
Men våkenatten nærmer seg dag, 
og gjennom sitt arbeid for men
neskerettigheter, for kampen for 
utdanningsprosjekter og ulike 
opplysningskampanjer har Mench 
Tum deltatt som skaper av lyset. 
Hilsningstaler ble også holdt av 
tidligere rektor Ole D Mjøs og Sa- 
metingets president Ole H. Mag
ga. Mjøs kalte æresdoktorgraden 

se etterhvert så lite oppsiktsvek
kende nyhetene vi kan lese i ta
bloidpressen.

Det vi stadig må spørre oss 
er - hvor annerledes går det an å 
bli? For at russerne har et gan
ske levesett enn oss er ikke til å 
komme fra. Fokuseringen på 
Russlands annerledeshet er da 
også en gjenganger. Peter Nor
mann Waage har blant annet 
skrevet boken «Russland er et 
annet sted», som anbefales de 
som ønsker et innblikk i den rus
siske kulturen. Boken kan kan
skje gi noen svar på hvorfor 
Russland er blitt landet som frem
står som et «vill vest uten she
riff» (ifølge Sissel Benneche 
Osvold, Dagbladet.) Landet hvor 
korrupsjon synes en selvfølge,

sitetet ønsker å spille en aktiv rol
le i kampen for menneskerettighe
ter generelt. Magga sa i sin gratu- 
lasj on stale at hedersgjesten er et 
symbol på at menneskets innerste 
verdier ikke lar seg knuse av un
dertrykkelse, fysisk vold, forder
velse og landflyktighet.

Spaserende vitenskap
- Jeg tar imot æresdoktorgraden 
på vegne av de som er med i den 
sosiale kampen, sa Menchu Tum.

- Det er en doktorgrad til alle 
poeter uten navn, etternavn og 
tittel fortsatte hun. Menchu Tum 
snakket om sin kultur, sitt folk. En 
dag vil denne vitenskapen vise 
resten av verden at den er noe, sa 
Menchu Tum.

Videre sa Menchu Tum at Gu
atemala mangler et flerkulturelt 
samfunn som fungerer. Men at

og å betale beskyttelsespenger 
er en del av den økonomiske 
hverdagen. Landet hvor hele 47 
partier stilte til siste parlaments
valg (etter å ha samlet inn sine 
200 (XX) underskrifter - grensen 
for å kunne stille til valg). Når 
Russland virker så annerledes er 
det jo fordi det er det, fordi det 
har en uvanlig og utrolig spen
nende historie og kultur.

Russlandsseminaret finner 
sted annenhver onsdag kl. 18.00 
i rom B-1005, ISV/ISL-bygget, og 
har altså etterhvert fått et vidt 
spekter i emner. Og etter en ny
lig evaluering av seminaret er det 
ønske om nok en profilendring. 
Johnny-Leo Ludviksen, som står 
for utformingen av seminaret, 
ønsker at det skal bli et ufonnelt, 

man blant annet en flerspråkli 
utdannelse der lokal kunnskt 
også verdsettes kan endre de; 
te. Når det gjelder fredsprose 
sen i hjemlandet har Mend 
Turn et godt håp om at en freds 
avtale kan undertegnes i m 
fremtid.

Gir sin styrke
Når du leser dette er nok Men 
chu Tum i Chimel, landsbys 
sin i Guatemala. Hvis ikke hu 
er der, deltar hun sikkert på e 
eller annet internasjonalt mø: 
eller en annen viktig samme: 
komst. For hun fortsetter kar 
pen for sitt folk, bruker ord str 
våpen, og som hennes far, Vik 
cente Menchu sa r

- Noen må gi sitt blod,r| 
dre må gi sin styrke. La ossdf 
for gi vår styrke så lenge vi ka

!
1
i

diskusjonsartet møtested fø1 
studenter og andre med Ru& land som interesseområde. Lul 

viksen ser for seg Russlandsjl 
seminaret som en form for røj( 
sursgruppe, som folk kan be r 
nytte seg ;.v om de ønsker 4 
tema diskutert. De som detøi 
på seminaret vil kunne fimgtf-a 
som en form for ekspertise pj’ 
det område de interesserer $ 
for. Slik skal for eksempel tø 
vedfagsstudenter eller forskdj*. 
som ønsker å drive feltarbeid^ 
Russland kunne henvende 
til seminaret for råd. Ludvika» 
ønsker i den sammenheng § 
bredt sammensatt komite til i 
utarbeide neste semesters p^ e 
gram. 4

Du finner mer informaswl 
på Internett: http://www.uioJ!’'*

Ti 
ral 

___________________________ .«« 
_________ g<

http://www.uioJ!%25e2%2580%2599'*
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Utsatt på grunn av 
dårlig informasjon
Den planlagte uravstemmin
gen blir utsatt på grunn av 
dårlig informasjon fra Stu
dentstyrets arbeidsutvalg. 
Det var Petter Reinholdsen 
fralMR som rettet sterk kritikk 
Imot arbeidsutvalget og der
med fikk utsatt valget til 9.-10. 
og 12.-13. mai.

H Jørgen Flint

Valget skulle opprinnelig være i måneds
skifte april/mai. Grunnen til at det nå er 
utsatt skyldes regelrett slapphet og dårli
ge rutiner fra arbeidsutvalget sin side. 
Petter Reinholdsen gjorde det klart på 
forrige studentstyremøte at informasjo- 

en rundt valget hadde vært for dårlig.

= i Han mente at en liten annonse i Utro
P! piaikke var nok informasjon til de som 
' ville stille lister til valget. Reinholden ville 
’ selv stille liste og hadde tydeligvis ikke 
u fått med seg at fristen var gått ut. Fristen 

for å stille liste ble derfor utsatt til onsdag 
ir 24. april.

Tre lister
De listene som foreløpig stiller til valg er 

'■ Studentvenstrelaget, Moderat liste og 
n Rossa. Øverst på Studentvenstrelaget fin
n ner vi Sigmund Holstad. Han var student- 

politisk aktiv på begynnelsen av 90-tallet 
® og prøver seg nå igjen.

" Øverst på Rossa sin liste finner vi nå- 
11 værende studentstyreleder Kristian Wen- 
H Wn. Ellers på Rossa sin liste finner vi 

^også Lena Jensen og Torgeir Fylkesnes
’’ på henholdsvis andre og tredjeplass.

NFH kommer
Øverst på Moderat liste finner vi Nils 
Kristian Bakke som til daglig er student 
på Norges Fiskerihøyskole. Etter han står 

| Marianne Holst og Bjørn Are Prins Pet
r tersen oppført på listen.

Til stor forundring finner vi Torbjørn 
Haatten, den tidligere ryggraden på Mo- 
tøat liste, på siste plass og kan vel der- 
tfed ikke regnes som annet en listefyll.

Her skriver vi en dødssexy og voldsom pirrende erotisk billedtekst som får Kristian 
Wengen til å gå fra sans og samling. ARKIVFOTO

Valg for et semester
Det Studentstyret som nå skal velges blir 
bare sittende frem til nyttår da det skal vel
ges på nytt og da for et år. At man nå skal

HS IK HR 5%8 '' ® 

velge et Studentstyre som bare skal sitte i 
et halvt år skyldes det at man skal velges 
for et helt kalenderår og ikke et skoleår som 
tidligere var tilfelle.

« W K M W «MM Ml M W 
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Ny fakultetsstruktur 
Fra nyttår i 1997 vil univer
sitetet ha fakultetsstruktur. 
Målet et å gjøre universite
tet i Tromsø (UiTø) mer likt 
de andre universitetene i 
Norge.

Etter den nye ordningen vil det bli 5 
eller 6 fakultet. Dette avhenger av om 
ISV og ISL slås sammen til et kultur- 
og samfunnsfagfakultet.Det vil bli av
gjort i juni om ISV og ISL skal samles 
til et fakultet. I dag er ISV det største 
instituttet ved universitetet med rundt 
halvparten av studentene ved UiTø. 
Dersom sammenslåing blir vedtatt, 
kommer de nye kjempe fakultetet til å 
få rundt 4200 studenter. Den nye struk
turen har skapt mye debatt. Det er 
særlig på ISV at reaksjonene har vært 
sterke. Derfor skal fusjonen mellom 
ISV og ISL utredes nærmere. Men uni
versitetsdirektøren benekter at dette 
tyder på at det faktisk vil bli en sam
menslåing.

- Det er bare slik at universitets
styret ønsket en skikkelig utredning 
angående for dette alternativet, sier 
han. I juni skal også en realiserings- 
plan legges frem for universitetssty
ret.

- Den skal innebære en konkreti
sering av den nye strukturer og avkla
re blant annet personalspørsmål. 
Resten av fakultetsstruktueren er nå 
vedtatt. Institutt for matematisk real
fag og Institutt for biologi og geologi 
blir slått sammen til et matematisk na- 
turfaglig fakultet. Psykologi, juss og 
Norges Fiskerihøyskole blir ordnet 
som egne fakultet. Farmasi kommer inn 
under det medisinske fakultet, men vil 
kanskje senere ordnes som et eget fa
kultet. Tromsø Museum og Unicom 
organiseres direkte under Universi
tetsdirektøren på linje med UB i dag.

Vårkonfera risen i Tromsø
i ^konferansen ’96 er den tolvte konferansen i
i rekken og vil i år ta opp det stadig like aktuelle 
J temaet forskning og etikk. Konferansen vil finne 
i sted 29 og 30 april på MH-bygget og på Ishavsby 

ens historiske møteplass, Ølhallen.

Åsgeir Johansen

■ eniaet forskning og etikk har vel 
priri vært like aktuelt som i da

> &ens samfunn hvor vitenskapeli-
Re framskritt kun begrenses av vi- 

tenskapsmennenes fantasi. Gen
teknologien har allerede, til tross 
for sin unge alder, bidratt sterkt til 
å forbedre menneskenes liv og 
helse, samtidig som de rent etiske 
sidene ved den nye teknologien 
har forarget mange.

Forskning og media
Med dette som bakgrunn var det 
rektor Tove Bull selv som sto for 
valget av tema og*skal selv stå 
for åpningen den 29. April på 
store auditorium på MH-bygget. 
Sider som skal belyses i løpet av 
den to dager lange konferansen 
inkluderer hvilke signaler lytter 
forskerne til i sitt arbeid, og fors- 
kningsetikk og formidling. Bryt
ningspunktet mellom forskning 
og media har til tider vært betent 
og til å belyse dette nærmere har 

man fått oppover programsekre
tær Audgunn Holtedahl i NRK 
og Marianne Mjaaland, helse- 
medarbeider i Aftenposten.

Studenter velkomne
Vårkonferansen er i UiTøs regi 
og hår for det meste vært arran
gert i Tromsø, men har også fun
net sted andre steder i Barents- 
regionen for å understreke åpen
heten til Russland. Sylvi Lilje- 
gren, informasjonsdirektør ved 
UiTø, sier til Utropia at komiteen 

som har satt sammen programmet 
har opplevd prosessen som svært 
interessant og tror at dette vil re
flekteres i konferansens debatter 
og forelesninger. Hun avslutter 
med å si at studenter er hjertelig 
velkomne til forelesningene.

- Ingen vil bli avvist ved dø
ren, understreker hun, og ønsker 
med det alle velkommen til Vår
konferansen ’96.
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Det er ikke mange som blir profet i eget land og enda færre oppnår å bli legende. Ole Kopreitan har oppnådd begge deler i sitt 
arbeide mot atomvåpen. De aller fleste har sett ham på Karl Johan sammen med sitt ambulerende gatekontor. Det er der han 

mener at han kan gjøre mest for Nei til Atomvåpen.

Rabulist og gateprofet

Ole Koppreitan rabulist og profet i eget land. Kjent figur på Kari Johan med sitt ambulerende gatekon
tor
ger er som oftest bøker vi har fått 
kjøpt for sterkt nedsatte priser 
fra forlagene, og er som oftest 
altfor smale for at de får solgt 
dem ut. Så jeg fyller opp biblio
tek etter bibliotek. Dette blir en 
måte å tilfredsstille basalbeho- 
vene på, og er en mer opprinne
lig måte å kommunisere på. I da
gens informasjonssamfunn er jeg 
bevisst bakstreversk. Alt dette 
fiksfakset kommer i mellom taler 
og tilhørere. Politisk arbeid skal 
være direkte kontakt.

Manipulering
-.Lærebøkene er ensidige framstil
linger av historieforløpet, sier Ole 
Kopp, det eksemplet jeg bruker 
mest er kapitlet om den kalde kri
gen, hvor det underslås at bom
bingen av Hiroshima var fullsten
dig unødvendig, siden både den 
japanske overkommandoen og 
keiseren hadde kapitulert. Hirosh
ima markerte begynnelsen på den 
kalde krigen og var den første mas
sive krigsforbrytelse begått av et 
demokratisk land, fastslår han.

FOTO: ÅSGEIR JOHANSEN

- De hevder at vi har en fri 
meningsdannelse i Norge, men det 
er Kirke- og undervisningsdepar
tementet som i bunn og grunn be
stemmer hvordan lærebøkene skal 
være. Dette er administrative inn
grep i utdanning og meningsdan
nelse. Riktignok er dette skjønn- 
hetspletter på et demokratisk sam
funn som kanskje er vanskelig å 
unngå.

Samtidig som ord er sentrale i 
Ole Kopps budskap er det viktig
ste selve handlingen.

- Men den skal være ikkevol 
delig, sier han, myndighetene ur 
derslår at det finnes mange el 
sempler på at ikkevoldelige aksjo 
ner har ført fram, men vi blir indol 
trinert med ai krig er en rin mått| 
løse konflikter på.

«De vugger oss i søvn»
Kopreitans analyse av Europa el 
ter den kalde krigen er nøkten 
men optimistisk.

- Den kalde krigen kan kun h 
tegnes som kollektiv sinnssyl 
dom. Hadde det vært snakk ot 
enkeltpersoner hadde det v» 
aktuelt med tvangsinnleggels 
med diagnosen paranoid psyke 
se', sier han med et smil. Aton 
maktene er litt vanskeligere å b 
med å gjøre og er vanskelige! 
legge inn. I 1985 fantes det nd 
atomvåpen til å utslette jorda 10 
ganger. Nå har de bare nok til!
utslette den 20 ganger. Gorbatsjo 
var den som la grunnlaget for i 
den kalde krigen sluttet. Det rar- 
var at det var en sønn av et dikt; 
torisk system som gjorde dett* 1 
og ikke en av våre vestlige polit' 
kere. Gorbatsjovs visjon vart 
atomvåpenfri verden innen i. 
2000, en visjon som han utfor® 
vestlige politikere med. Foihok, 
mellom Gorbatsjov og Reaganb 
skriver Kopreitan som en under 
psykologisk tilnærming. AnÆ( 
politikere har en logisk tilnænmi 
til sakene, sier Kopreitan, ffi 
Reagan hadde store Mildte Mil 
ører som fanget opp trender i £ 
den og en intuitiv tilnærming! 
det meste.

IL Åsgeir Johansen

Ole Kopp er kjent som en politisk 
aktivist, ikke yrkesdemonstrant, 
men fredsaktivist. På sin egen tid,
i følge ham selv den politiske 
steinalder, var han beryktet hos 
politiet og i følge enkelte inngikk 
det i politiets beredskapsplan å 
la ham først.

- Dette var et utslag av primi
tiv politivirksomhet, og en slags 
misforstått psykologi de hadde 
lært på politiskolen: Ta lederen 
først. Eneste problemet var jo at 
de hadde med selvstendige ten
kende mennesker å gjøre. De an
dre fortsatte jo selvfølgelig å de
monstrere selv om jeg ble arres
tert.

Ungdommen av i dag
- Jeg har vært politisk aktiv i så 
ag si 40 år, og i den tiden har 
MTA gått over fra å være en kam- 
panjeorganisasjon med fakkeltog 
til å bli en fyrtåmsorganisasjon 
som driver litt forfina politisk ar- 
deide med seriøse seminarer. 
Helst hadde jeg sett at NT A had
de vært begge deler, men det er 
det ikke nok vann i elva til. At 
medlemsmassen har gått ned fra 
120,000 på det meste til 15,000 i 
Jag plager meg ikke. De reste- 
•ende 100,000 har ikke forandret 
mening, de er fremdeles i mot 
itomvåpen, men på et lavere pre- 
jisjonsnivå. Og ungdommen av i 
lag er ikke mindre politisk aktive 
jnn vi var, men den politiske be
visstheten har endra retning. De 
Jr ikke aktive på den tradisjonel- 
e måten, men er utmerket godt 
arientert om hvor skoen trykker. 
Ungdommen vil ikke forplikte 
;eg, noe som kanskje reflekterer 
samfunnet, men vil gjøre det hele 
)å et McDonaldnivå: Her og nå, 
tg så vandre videre. De er som 
politiske vagabonder.

Perpetuum mobile
Jeg gjør mer for organisasjonen 

)å en dag på gata, enn ei hel uke 
)å kontoret, sier Ole Kopp. Det 

* tan sikter til er selvfølgelig gate- 
contoret som etterhvert har blitt 
synonymt med både Nei til Atom- 
zåpen og Ole Kopp selv.

- Den krever ingen ressurser 
)g er samtidig en personlig beri-

' ælse for meg. Det viktigste for 
heg er ikke at medlemsmassen i 
<TA skal være så veldig stor, 
nen politisk kommunikasjon. 
4an kan godt få bekreftet sine 
neninger i løpet av en fem minut- 
ers samtale, og på den måten 
►lir gatekontoret en politisk evig- 
letsmaskin som går av seg selv

- Jeg har alltid med meg bø
ter når jeg reiser omkring, og har 
>å denne måten tatt opp arven 
tter Thranmæl. De bøkene vi sel-

- Men bare fordi at vi har konffly 
et stykke på vei mot nedrustniL 
har vi langt igjen å gå, sier han.1»
kan ikke la dem vugge oss i 
formaner Ole Kopp med all sin
toritet.

2
Militærnekter og retorikei 

Ole Kopp er en språkets mesi' 
og ordlegger seg på en slik mi 
at ingen har problemer med 
stå ham. Dette forklarer han n».
at han vokste opp på Hitra, e

Det er viktig med sel vbevisjj 
het: Å tro på seg selv og 
driver med. u

Det var denne selvbevisste 
ten og troen på seg selv som fl; 
ham til å nekte militæret i sintfø

- På den tiden, noe Ole Kftt 
forklarer med omkring 1957,it 
den kalde krigen i full gang 
slags lojalitetsappell hersket i Lei 
det, og min militærnekting korner 
en reaksjon på denne. Jeg ønstil 
å tenke selv. Militæret har noe u 
bo takt i g over seg, som er utenln» 
lig for meg, avslutter mannen^’ 
aldri sluttet å tenke selv, som161 
tageligvis aldri vil stoppe å 48 
fordre andre til det samme. te

g
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«Mc Donald Akademiet»

Geir Ove Ystmark,
jludentrepresentant Universitetsstyret

Universitetet i Tromsø (UiTø) har ny- 
vedtatt en undervisningsreform. Re- 

onnen er kalt «Bedre læring for nye ti
p Kort gjenfortalt så ønsker UiTø å 
Jet nasjonalt satsingsområde på «pro- 
em og prosjektbasert læring» og fjer- 

“ndervisning. UiTø ønsker å bli et Nor- 
svar på Roskilde Universitetet i Dan-

TEGNING: KRISTOFFER JØRGENSEN

studiene blir i heldigste fall en bivirkning 
av hovedmålet. Normalt skulle vi selv
sagt ha argumentert med UiTø ønsker å 
bedre kvaliteten på undervisningen, at vi 
ønsker å skape de dyktigste forsknings- 
rekruttene i landet og at vi ønsker å skape 
et godt studiested, og at en økt gjennom
strømning kan være en mulig bivirkning 
av disse hovedmålene.

Universitetet i Trondheim med NTH

De norske universitet 
har vært pinlig lydige til 
å tilpasse seg disse Mc 
Donalds prinsippene

og den allmennvitenskapelige høgskolen 
er nylig omorganisert, og har nylig fått en 
nytt navn. Nå kalles Universitetet i Trond
heim for Norges Teknisk Naturvitenska
pelige Universitet (NTNU). NTNU er redd 
for at navneendringen vil medføre at fær
re studenter søker seg til Trondheim enn 
tidligere. De har derfor vedtatt å foreta en 
større profilering av Universitetet med mål 
om å få flere til å søke seg til NTNU. 
Kampanjen er lagt opp i beste MTV stil. 
Storstilte show rundt alpinbakker og an
dre steder hvor ungdom treffes skal være 
en del av profileringen av NTNU. Det er 
forsåvidt typisk at man profilerer seg på 
en hypp og moderne måte, isteden for å 
profilere seg gjennom bedret studiekvali
tet, bedret forskning mv. Hovedpoenget 
er imidlertid at de norske universitet vil 
skape mest mulig blest om seg selv, med 
tanke på å få flest mulig studenter. Dette 
av at studenter gir klingende mynt i kas
sa. For det er slik at antallet studenter og 
gjennomføringstempoet til disse studen
tene i stor grad avgjør hvor mye den en
kelte institusjon skal få tildelt ved bud- 
sjettoppgjørene.

I løpet av de månedene jeg har innehatt 
vervet som studentrepresentant i universi
tetsstyret har jeg møtt mange som har kriti
sert denne styringsfilosofien, som jeg her 
har kalt «Mc Donalds Akademiet». Flere 
instituttledere og universitetsstyremedlem- 
mer har ytret et ønske om at vi nå må ta til 
orde for en verdidebatt. I likhet med ordfø
rer Ellingsen på Røst har de hevdet at sam
funnet ikke kan styres ut i fra de samme 
prinsipper som en pølsebod. Innenfor sam
funnet har man andre verdier enn de rent 
økonomiske, de rent materielle, og de rent 
kvantifiserbare. Det samme gjelder også 
for forsknings- og utdanningssektoren.

Det skal f. eks. ikke mye fantasi til for å 
forstå at den beste forskning nødvendig
vis ikke lar seg gjøre innenfor knappe tids
frister. Et godt forskningsresultat tar ofte 
tid, og kan ofte kreve en mannsalder før det 
lar seg publisere. Når tildeligssystemene 
for forskning er knyttet til antallet publika
sjoner på kortest mulig tid, så får vi et 
tildelingssystem som bryter med denne 
enkle logikken.

God anvendt forskning krever et ut
gangspunkt. Dette utgangspunktet kan vi 
kort forenklet kalle grunnforskning. Det kan 
være en fare for at vi nå tilsidesetter den 
tidkrevende forskningen, og da gjerne 
grunnforskningen. Grunnforskningen ved 
universitetene kan sammenliknes med et 
vannreservoar. Jeg er redd for at vi nå ska- 

♦ per mye anvendt forskning, uten at vi et
terfyller reservoaret av grunnforskning. I 
så fall vil vi en dag ha brukt opp den verdi
fulle grunnforskningen vi i dag har, uten at 
vi har etterfylt dette reservoaret med ny 
viten og ny kunnskap.

Også innenfor kandidatproduksjonen 
møter vi på et liknende problem. Ved stadig 
og presse flere igjennom utdanningssys
temet på kortere tid, finner vi ikke nødven

digvis de beste kandidater, de beste fors- 
kningsrekrutter. La meg poengtere at jeg 
ikke ønsker et utdanningssystem hvor stu
denten er dømt til å bli forsinket i sine studi
er. Et slikt system er i seg selv like ille som 
et system som tvinger alle til å bli ferdig i 
løpet av 6 år. Jeg ønsker et mer fleksibelt 
utdanningssystem, et utdanningssystem 
som kan tilpasses ulike personligheter, uli
ke ønsker og ulike behov. Et utdannings
system som sikrer kreativitet, nytenkning 
og fremtidsrettet kunnskap.

Kort sagt er det en fare for at vi i vår 
streben etter å oppfylle Mc Donalds kriteri
er for effektiv produksjon ofrer kvaliteten 
til fordel for kvantiteten. Innenfor en insti
tusjon som har som hovedmål å skape ny 
kunnskap, nye forskningsrekrutter, kreati
ve og kritiske samfunnsborgere vil Mc Do
nald prinsippene bryte med viktige prinsip
per og viktige verdier. På sikt tror jeg at Mc 
Donalds verdiene vil undergrave de ho
vedmål jeg har skissert for vår institusjon.

Som jeg tidligere har nevnt i denne kro
nikken er det mange som er skeptiske til å la 
Mc Donalds verdiene styre universitetene. 
Ikke bare er vi mange, men vi innehar også 
viktige og sentral posisjoner innenfor uni
versitetssektoren. Et nærliggende spørsmål 
er da hvorfor vi ikke reagerer, hvorfor vi 
ikke tar til motmæle, hvorfor vi ikke arbeider 
for de mål som på sikt vil gi oss den beste 
kompetanseoppbyggingen?

Sannsynligvis er vi redde for å bli straf
fet med lavere overføringer. Vi tenker i for 
stor grad på de kortsiktige behov, og tørr 
derfor ikke å kritisere de som sitter på pen
gesekken. Vi ønsker alle å få økt overførin
gene til vår institusjon, vi ønsker alle flere 
stillinger, flere bygg og bedre økonomiske 
rammer for å drive forskning. Vi er redde for 
at vi blir straffet mens de andre universitet 
kjører det sikre løp, og tilpasser seg til Mc 
Donalds prinsippene. Skulle en institusjon 
ta til motmæle mot departement- og regje
ringens styringsfilosofi, vil denne institu
sjonen kunne oppleve å bli den store bud-

Vi er kort sagt redde for 
den makt pengene inne
bærer

sjettaperen. De universitet som best klarer 
å begrunne sine tiltak ut i fra den rådende 
styringsfilosofi, vil lettest vinne kampen 
om pengene. Skulle universitetene opptre 
samlet risikerer vi at vår sektor taper til 
fordel for mer lydhøre og lojale sektorer. Vi 
er kort sagt redde for den makt pengene 
innebærer. Mål- og verdidebatter er inter
essante så lenge vi ikke risikerer å miste 
bevilgninger. De er interessante så lenge vi 
ikke risikerer å bli den stor budsjettaperen. 
Kort sagt står penger over prinsipper i hver
dagen; også innenfor en institusjon som 
liker å bli sett på som samfunnskritisk. Kort 
sagt vår prinsipper er til salgs.

Det er et paradoks at vår sektor er blant 
de mest lydhøre, og de mest lojale ovenfor 
de styrende myndigheter. Akademiet har 
gjennom historien vært blant de mest sam
funnskritiske, de mest opposisjonelle. Det 
har vært vår sektor som har turt å stå på 
barrikadene å mottale de styrende myndig
heter. Det er derfor på sin plass å stille 
spørsmål ved hvor lenge vi har tenkt å la 
oss' styre av de rent materielle, de rent øko
nomiske og kvantifiserbare verdier. Det er 
derfor på sin plass å spørre om vi i de lange 
løp er tjent med å la oss kjøpe.

e norske universitet styres i dag etter 
■samme prinsipper som hamburgerkje- 
•n Mc Donalds. Produksjonen av kan
tater og forskningsartikler skal skje ras
ist mulig, mest mulig kostnadseffektivt, 
«vareutvalget skal være standardisert, 
ledlite rom for variasjon. Produksjonen 
tjer selvsagt etter prinsippet om tidsmå- 
og. Dette er et prinsipp som ble anvendt 
utenfor industriell produksjon ved år- 
undreskiftet. En arbeidsformann målte 
den de enkelte arbeidere brukte på de 
like arbeidsoperasjoner, og belønning 
ide ansatte ble gitt ut i fra arbeidernes 

ektivitet i produksjonen. Innenfor uni- 
rsitetssektoren oversettes dette til at 
lønning skal gis til den forsker som 

kriver flest mulig forskningsartikler på 
ortest mulig tid, og som uteksaminerer 
lest mulig kandidater på kortest mulig 
id.

Stikkord innenfor universitetspolitik- 
en i de senere år har vært å få stadig flere 
tudenter gjennom utdanningssystemet 
å stadig kortere tid; og aller helst til en 
iver pris enn tidligere. Utdanningsløpet 
ar blitt standardisert gjennom Hernes 
ine reformer. I dag skal alle inn i den 
ideregående skolen i en alder av 16, ut 
vden videregående skolen i en alder av 
8,inn på universitetene i en alder av 18, 

tit som ferdigprodusert cand et eller 
nnet5-6 år senere. Andre livserfaringer 
om et år på folkehøgskole, en jordom- 
tiling eller for den saks skyld en jobber- 
jnngi kombinasjon med utdanning bann- 

Bes i arbeidet for å få et mer strømlinje- 
)rmet utdanningssystem.

De norske universitet har vært pinlig 
ydige til å tilpasse seg disse Mc Do- 
•alds prinsippene. I den grad universite- 
fene ønsker å oppnå noe, skape noe eller 
^godkjent noe, så argumenterer de med 
lt tiltaket vil skape økt gjennomstrøm- 
ting av studenter, at tiltaket vil være kost- 
ladseffektivt mv. La meg ta noen eksem- 
iler

Vi ønsker å bli beste gutten i klas- 
!n når det gjelder studiekvalitet, inte- 
*ring av studenter i forsknings- og stu- 
lerniljøer, best til å undervise, ha den 

forskningstilknyttede undervisnin- 
en mv- Det er typisk at UiTø argumente- 
? med at økt satsing på studiekvalitet 
1 medføre en økt gjennomstrømning av 
denter. Satsing på nye og annerledes 

r ervisningssystemer begrunnes med 
re ord i målet om å få flest mulig stu- 

fnter igjennom studiene på kortest mu- 
J v Øk* kvalitet på de kandidater som 
U ,Sam>neres ved UiTø, bedret forskning 
I® et a skape en trygg ramme rundt



LESERBREV

Et antirasistisk universitet også for 
lesber og homser?
Torsdag 14. mars arrangerte Norges kris
telige student- og ungdomsutvalg (La
get) bibeltime på MH-bygget. Temaet var 
«Hva sier bibelen til homofili». Innleder 
var Christian Andersen, sokneprest i Sa
langen.

Jeg var på forhånd klar over at han 
representerte den konservative fløy i kir
kens syn på lesber og homser. Jeg hadde 
derfor tatt en repetisjon av de mest ek
streme synspunktene som hevdes, men 
med et håp om at jeg ikke enda en gang 
ville få høre de samme gamle argumente
ne. Men sokneprest C. Andersen gikk i 
samtlige feller som kan gås i. Og det uten 
å ta et eneste forbehold eller kritisk vur
dering av sitt eget ståsted. Alternative 
innfallsvinkler ble heller ikke nevnt. Litt 
større ydmykhet ovenfor den ikke helt 
ubetydelige teologiske tradisjonen som 
tolker annerledes kunne gitt hans eget 
standpunkt større troverdighet. Med 
Andersens bibelbruk kan man forsvare 
f.eks. apartheidsystemet i Sør-Afrika, sla
veriet, og at kvinnen ikke skal ha stemme
rett.

Andersen innledet mex å understreke 
hvor viktig dette temaet er. Mitt første 
spørsmål er da: Viktig for hvem? Som hom
se, kristen og ansatt i Den norske kirke 
kan jeg ikke engang se de problemstillin
ger Andersen bringer på banen. Jeg er 
helt trygg på at jeg kan leve i et partner
skap med Guds velsignelse.

Gjennom hele bibeltimen snakket han 
om homofili og homoseksuelle i Bibelen. 
Å trekke disse to begreper inn i denne 
debatten er å strekke tolkningen av Bibe

lens tekster for langt. Begrepene homofil 
og homoseksualitet er ikke mer enn ca. 150 
år gamle. De betegner likeverdige seksuel
le forhold basert på gjensidig frivillighet 
mellom to av samme kjønn.

Slike forhold omtales ingen steder i Bi
belen. Hva er det da Bibelen snakker om, i 
disse tekstene som er blitt tatt til inntekt for 
forbud mot homofili? I den norske overset
telsen fra 1977 står det «menn som ligger 
med menn», mens den tyske oversettelsen 
bruker «menn som krenker gutter» eller 
«bruker» gutter. Vi ser altså en betydelig 
og viktig forskjell i ordbruken. Ingen av 
disse handler om homofili. Et annet eksem
pel er i Romerbrevet. Det som på russisk 
oversettes med tempelprostitusjon er på 
norsk blitt «menn som brente etter begjær 
etter hverandre» og kvinner som «gav opp 
det naturlige». Man må ikke forbytte over- 
setterens og Guds «klare» ord!

Og tar man Romerbrevet til inntekt for 
lesbisk kjærlighet (slik Andersen gjorde), 
ville det være en fantastisk feministisk re
volusjon. Da ville Bibelen gjort noe som er 
relativt nytt i vårt århundre: nemlig å er
kjenne at også kvinnen har seksuelle følel
ser. 1

Jeg reagerer med sinne og frustrasjon 
over at en teolog i Den norske kirke kan 
gjøre den høyst tendensiøse koblingen So
doma og Gomorra og homofili. For det før
ste er denne historien legendestoff. For det 
andre finnes det to forskjellige tolkninger: 
Jesus sin eller de konservative kristnes. 
Jeg sier dette såpass krast fordi Jesus aldri 
forbandt Sodoma og Gomorra med homofi
li. De famøse byene ble straffet fordi de ikke

tok i mot englene som Gud hadde sendt, 
sier Jesus. (Luk 10 12 og 17 29 m.f.)

Den seksualsentrerte tolkning vi i 
dag sliter med, oppsto for ca 800 år si
den. Den fikk ikke særlig gehør før Svar
tedauden rammet Europa. I møte med 
nød og elendighet trenge man synde
bukker: fanatiske og ekstreme holdnin
ger vant frem. Jødene (som hadde kors
festet Jesus) og homofile fikk skylden 
for epidemien.

I en parentes kan det nevnes at før 
1350 var det ikke uvanlig at homofile og 
lesbiske par ble viet i kirken. Man hadde 
også langt større rom for ulike bofelles
skap, søsken som bodde sammen kunne 
ha en seremoni i kirken.

Jeg vil også trekke frem Andersen 
ukritiske og inkonsekvente henvisning 
til «Lovene» i det gamle testamentet 
(GT). Hvordan kan han opprettholde for
budet mot at «menn skal ligge med 
menn» og samtidig avvise f.eks døds
straff? Gang etter gang understreket han 
at homser og lesber faktisk har samme 
menneskeverd som heterofile. Men skal 
han være konsekvent i sitt syn, er det 
ingen steder i GT som åpner for homofile 
har det. Han begår den feilen at han pluk
ker ut det som er «tilstrekkelig spiselig».

I samme lovramse som henvist til 
ovenfor, står det at for «menn som ligger 
med kvinner mens de er urene» (men
struasjon) er straffen steining. Det er 
også påbud om at kvinner skal ofre duer 
når de ikke lengre blør, og det er forbud 
mot å spise skalldyr fra havet. Synes 
den konservative «bibeltro» fløyen dis

se forbudene er mindre viktige? 
holdes det ikke bibeltimer om dem sc-( 
ger med hverandre når kvinner har , 
struasjon? Og viktigste: Hvordan ka^ 
trekke frem en del av «Lovene» utena, 
me i et troverdighetsdilemma? Hvilke^ 
ver har man for å eventuelt gjøre et w, 
Skal man være bokstavtro i forholdt 
vene, vil man raskt møte seg selv 
når deg gjelder f.eks. militærtjeneste'

I en slik bibeltradisjon er det med 
løst å komme med «plaster på såret». 
lesber og homser har likt mennesfa 
som heterofile godt forankret i ektesu 
Men hvordan skal jeg kunne tro det rt 
nettopp er blitt vurdert ut fra et lo 
som kriminaliserer følelsene mine og s 
må straffes med steining?

Den teologien som fundamental 
kristne i sine fordømmende og homo 
ke tolkninger legitimerer, ender opp ia 
melig kraftig troverdighetsproblem! 
intet mindre enn tragisk at mange hor 
blir fangetu dens destruktive og kram 
ge frykt.

Uansett: Grupper som bruker bita 
å forsvare raseskillet - enten det er 
hvite og svarte eller homofile og helt 
- burde ikke få tillatelse til å holde 
propagandamøter innenfor en antira 
sone. Dette burde være et tankeh 
universitetsledelsen.

Edgar Stark D Njaask
leder LLH

Lesbiske 
mannehatere
En kommentar til Trine Roggs 
innlegg «Vi må ha et globalt 
perspektiv»

Det er banalt å påpeke at kvinner langt i 
fra ønsker å være seksuelt tilgjengelige for 
alle menn. Så hvorfor blir mange møtt med 
den lite flatterende kommentaren «er du 
lesbisk eller?», når man avviser en manns 
seksuelle tilnærmelser ? Rogg fremhever 
lesbiske som spesielt mannehatende i sin 
omtale av de prostituerte i PION som, (si
tat): «lesbiske mannshatere som ikke kan 
skjønne at man kan ha sex med en mann 
uten å ta penger for det.» Jeg tviler på at 
Roggs uttalelse har røtter i virkelig kunn
skap om legninga til PIONs medlemmer. Hun 
er derfor med på å bygge opp under for
dommer som alle kvinner sliter med. Et slikt 
utspill er meget uventa fra en kvinnefor- 
kjemper. Jeg lurer derfor på om Rogg har 
kriterier for hva slags kvinner hun kjemper 
for. Å trampe på lesbiske er i hvert fall ikke 
kvinnesak. Om det er slik at ROSSA/Kvin- 
negruppa OTTAR stiller seg bak Roggs 
uttalelse, må jeg bare konkludere med at 
ROSSA/Kvinnegruppa OTTAR ikke er re
presentativ for den vanlige lesbiske kvin
na. Jeg inviterer derfor Trine Rogg og Utro- 
pias øvrige lesere til Marianne C. Brantsæ- 
ters foredrag «Om kjønnets logikk» 18. April 
for å berike sitt kvinneperspektiv!

Anne Evjen
på vegne av (og i sarrirad med) 

Homopolaris

Skilled Body Piercing 
by Pistachio Kumquat
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i markere 
bredden os stvrken 
på klassekampens

SAMORGTOGET~
ET REGJERINGSTOG

ftnmorg i Tromsø har i år ved
tatt LO‘s parole < Trygghet i ar 
beid og inntekt» som hovedparo
le for årets saæørgtog, ng taler 
før dagen blir forkvinna i Sam
org og DNA-medlemmet Ann Jo- 
ndThføgvoil.

Stort klarere kan det vel ikke 
gjøres: Samurg-toget følger
PNA/W-toppens opplegg for 
dagen, og fungerer som ot stotte- 
tog for regjeringa.

Skremt av Qorårets dårlige 
oppslutning, har imidlertid 
Samorg-letløme t år gjort en tak» 
Usk vri, De har - etter forslag fra 
§v - ve&gU e-s (tø Mrt» 
hovedparoler før toget. Hensik
ten er åpenbar: å forsøke å vinna 
oppslutning hos folk som har av 
slurt den åpne høyrepolitikken 
ved a stille -radikale» paroler 
som -appellerer- til disse. Men 
skraper vi litt på overflata, opp

dager vi raskt hulheta i disse pa
rolene.

«Arbeidermakt mot -kapital
makt*, heter det. Alle veit at når 
en DNA-pamp sier -arbeider
makt* så mener han DNA- 
regjeringa. Hva blir det sa igjen 
av rten «Radikale» parole? Støt
te til DNA-regjeringa.

«Faglig enhet på klassekam
pens grunn-, heter det så radi
kalt og flott.

-Faglig enhet- røed hvem? 
Med de kjempende Jføtular- 
beideme eller med stonkesaw 
tnrene Leveraas. tfomtv 
ansen & 002 Alle veit hvordan 
tedfeileren, Ann Jorid Thing- 
voll, tolker paroia.

Slik kiinne vi fortsette, men 
konklusjonen er klar: På tross, av 
radikalt ferniss, er samorgtoget 
et xtøttetog for DNAiLO-toppen 
og deres klassesamarbeldspoli- 
tikK

get. hevder mange progressive 
Til disse vil vi si: Se på virkelig 
heta. De fagorganiserte sluttet 
•ikke opp em «•faghévegeismrx 
tog» Samorgtoget mønstrer i

H

IKKE FAG
BEVEGELSENS TOG

Men Samorgtpget er da tross 
alt fagbevegelse tog ug etter
som 1. mal er arbeiderklassens 
dag. må det være riktig a gå i 

hovedsak DNA's partiapparat 
med NKP og en del SV-ledere på 
slep. Og hvorfor slutter ikke ar
beidsfolk opp? Blant anna fordi 
mhnge nv dem har innsett at 
deM» ikke er fagbevegelsens, 
men DNA,LO toppens tog.

I fagbevegelsen i dag pågår det 
en hard kamp mellom to uforen
lige Mnjer; ei ktøssekamplinje og 
ei samarbeidslinje. Denne kam
pen kommer også til uttrykk 1. 
mai. Samorgtoget representerer 
samarbeidslinja i fagbevegelsen, 
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Kamp for høgre stipend
Av Marianne Fjellbakk og Kai Nordal L.EVEK ÅW JNDERSØKE LSEN:

Statens offisielle organ, Stati
stisk Sentralbyrå, gjurde i 73/74 

forbnikenindemøkelse blant 
studentene ved høyere læreste
der og universiteter. for å kart
legge studentenes faktiske for
bruk

Ft forbruk på samme nivå som 
det som kum fram i denne un
dersøkelsen svarer i dag til om
lag 2.400 kr. i måneden. Kost
nadsnormen i lånekassa er 1,335 
kr. Budsjettet til en gjennoms- 
nittsstudent vil m.a.o, gå med 
1.000 kr i underskudd pr. mnd. 
Dette er penger som røå skaffes 
til veie gjennom deltidsjobb, 
oppsparte midler fra sommer
jobb eller kortere semester.

Kastoadsnormen røå nå økes. 
Men en ensidig utviding av 
kostnadsnormen ville i virkelig
heten ikke bety noen bedring av 
vår situasjon. VI må få ei kraftig 
økning i stipendet.*
BORTEBOERSTIPENDET:

De siste fem åra har stipen
dandelen av kostnadsnormen 
sunket sterkt. I 69/70 var ande
len 26 ot, i dag er den sunket til 
19 %. Etter forbrukenmdersø- 
kelsen er de reelle merutgifter 
ved å bo borte om lag 720 kr. pr. 
mnd-
Hybelleie 365 k.r pr. mnd.

Matutgifter, ekstra 355 kr pr. 
mnd.
Boiteboerstipend 720 kr pr. 
mnd.

VI krever at borteboerstipen- 
det skal dekke merutgifter ved å 
bo borte. I tillegg må vi kreve at 
vi skal ha dekket to heimreiser i 
året. Disse utgiftene vil variere 
med avstanden til heirnpiassen, 
og kronebeløpet kan derfor ikke 
formuleres. Når dette kravet stil
les er det for å minske gjeldsbyr
da. Det er også et krav som vil gi 
ei geografisk rettferdig fordeling. 
Lånet for en student fra Firm
mark som må studere i Oslo skal 
ikke bli større enn for en hvilken 
sum helst, annen student!. i. dag 
må vi låne penger til dette - vi 
krever reisestipend.
GRUNN STIPE ND ET:

Grunnstipendet var opprinne
lig en skattelette til foreldre med 
barn under utdanning. Fra og 
med høsten 1972 fikk studentene 
sjøl utbetalt disse pengene. Der
som stipendet skulle holdt tritt 
med prisstigninga. måtte det na 
ha ligget pa 134 kr kr. mnd. Det 
er på 100 kr. •

Noe som også går f ran» av for- 
brukerunoersøkeisen er at. studen
tene haf el utgift på 122 kr pr. mnd. 
bl bøker, avgifter o.l. Regner vi det

te inn i grunnstipendet får vi et
• samia «Opønd på 256 kr pr. mnd. 
Opprinnelig stipend .......... »34 kr
Utgifte» th læremidler mm 122 kr 

Grunnstipend..........................256 kr

MOMSEN
Studentene blir ugså hardt ram

ma, av momsen som ble innført i 
1970. Fra da av har v» beta-t 20% 
moms på alt vi har kjapt. Disse 
pengene direkte 1H statskassa mi 
studentene låne. Et forbryk på 
2,400 kr pr, mnd. betyr kr 402,55 
betalt inn i moms. Når lånet betales 
tilbake, håver staten inn renter og 
får altså dobbelt opp, Staten nar- 
aldri innfridd kravet om-kompensa
sjon for dette beløpet

LÅNENE
Konsekvensene av denne slt- 

pendpoiitikken er at mange må ta 
opp lån som er så store at de vil få 
problemer med å betale dem tilba
ke. Ved at renta stadig stiger, oker 
gjelda og det forsterker IHhakebeta- 

’ lingsprobteinenø. Lånekasse be
krefter at del blir mer og mer vanlig 
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Itti-upia. - H>!Ki
Utropias første redak
tør tar et tilbakeblikk på 
Utropias historie og sin 
egen rolle i denne.

Da jeg begynte i Utropia, hadde 
avisen bak seg tre klart adskilte 
perioder. Den første, som vi kan 
kalle «Mens vi venter på revolu
sjonen», strakte seg fra 1976 til 
1982. Noen eksempler fortjener å 
bli trukket frem.

I 2/76 er kampsaken «Støtt 
Rengjøringsassistentene», året ef- 
ter er førsteside oppslaget «Røyst 
Progresiv Front», mens det i 1/78 
slås det fast at «Den kapitalistiske 
krisa rammer også studentene». 
Stilen fortsetter, i 3/80 er forsiden 
»Ikke rør Fugløybanken & 
Alta-Kautokeinovassdraget» og i 
5/81 «Tema: Nøytronbomba: Rea
gans nye fredstaktikk «. Avisen 
heter Studentavisa i Tromsø, og i 
5/82 introduseres det som skulle 
bli en traver: Hummer og Kanari 
på siste side.

Efter dagens standard var bla
det en ren politisk avis, og i tråd 
med Universitetets generelle opp
bygning hadde man ikke en re
daktør, men en kollektivt ansvar
lig redaksjon.

Det første
Navnet Utropia tas i bruk i 1983, 
og dette året hadde avisen en stil 
ingen har forsøkt å kopiere. Forsi
dene var i sterke farger, gjeme ens
farget. Eget nummer om Moral, og 
ett om samer. I tråd med avisen 
forøvrig, skiftes Hummer og Ka
nari ut med Hummer og Campari; i 
flere år skulle dette åndelige vann
hull bli å finne på siste side.

I løpet av høsten skiftes logo
en ut, til en klipp (som alle film
opptak starter med). Efter en poli
tisk korrekt men avismessig svært 
kjedelig start, nådde avisen i den
ne perioden sitt høydepunkt. Den
ne perioden kaller vi «Den Ufarli
ge».

Useriøs
Når vi går inn i 1985 skiftes logoen 
ut med en som er lettere moderne, 
og ualminnelig lite vakker, og kva
liteten synker betydelig. Det hjel
per ikke at den aller første redak

sjonssekretær ansettes i mars, 
for i september er ledig plass på 
første side fylt opp med et egg. 
Efterhvert som nivået faller yt
terligere skulle det bli mer og mer 
vanlig at åpne hvite flater ikke 
lenger fylles med tekst, men med 
egg, trekanter og firkanter, men 
særlig egg.

Våren 1986 skriver Utropia 
om Studentblaaseorkesteret Om- 
pagniet at utøverne må ha vært 
påvirket av narkotika. Orkeste
ret finner det utidig, hvorpå avi
sens redaksjon svarer: «Utropia 
beklager: Det finnes intet grunn
lag for å påstå at det var narkoti
ka som ble brukt for a holde te- 
moet oppe. Det kunne ha vært 
hva som helst». Nivået faller 
ytterligere.

Dataalderen
Den utgaven vi gav ut til 10-års 
jubileet var så tynn både målt 
efter mengde og kvalitet, at man 
gjør avisens lesere en tjeneste 
ved å la glemselens slør ligge 
over hele årgangen.

Da året 1986 ebbet ut besto 
redaksjonen av en meget liten 
håndfull desillusjonerte studen
ter. Vår største bragd var å ikke 
oppdage at titusenvis av kroner 
av vårt lille budsjett forsvant 
som personlig forbruk hos en i 
redaksjonen. Det eneste positi
ve man kan finne om året 1986, 
er at vår ene IBM kulehodemas- 
kin tok farvel. Det ble da presset 
gjennom at vi skulle kjøpe en 
PC. Vi kjøpte en Commodore 
VIC-10, med to diskettstasjoner 
og hele 640 Kb RAM. Motstan
den mot dette nye var massiv, 
særlig blandt ISV-folket. De hev
det at de fullstendig mistet kon
takt med skrivingen som pro
sess, og annet vås. Maskinen 
ble bare brukt som skrivemas
kin.

Året slutter med at redaksjo
nen, på lederplass, slår fast at 
den tar juleferie, og at dette der
for trolig blir siste nummer i år. 
En kan undres over at Hovedall- 
møtet faktisk bevilget penger til 
avisen.

Nedtur
Vi tegnet avisen for hånd, og 
målte teksten med linjal for å fin

ne ut hvor mange spaltemillime- 
ter den utgjorde. Tegningene av 
sidene, sammen med stoffet, ble 
sendt i en pakke med buss til Nar
vik, hvorpå vi mottok avisene vi 
påfølgende helg. Det var ikke 
mulig å lese korrektur, og trykke
riet gjorde de endringer de fant 
for godt. Perioden kaller vi «På 
nedtur».

Postsosiaiisme
Min tese var at redaksjonens 
drivkraft var den samme som un
der «Mens vi venter på Revolu
sjonen», men eftersom det var 
klart for alle at det ikke kom til å 
bli noen omveltning, var motiva
sjonen desto svakere. Resultatet 
ble derefter. Det var postsosia
iisme på sitt ytterste, mestepar
ten av tiden gikk med til allmøter 
og endeløse diskusjoner hvor al
les rett til deltagelse var mye vik
tigere enn avisens rett til kvalitet.

De som ved årsskiftet 86/87 
fremdeles var med, hadde lyst til 
å drive avisen for avisens skyld. 
Det fordret et forsøk på å dreie 
hele konseptet mot kvalitet, og vi 
startet med det ytre, hvilket var 
lettest. Vi fikk Sten Kjellquist til 
å tegne en ny logo, med gotiske 
bokstaver. Vi fikk trykkeri i byen, 
papiret ble mye bedre, og bilder 
brukes til å illustrere teksten (og 
ikke motsatt).

I det første nummer lover re
daksjonen å bruke mindre bilder 
og mer tekst, i nummer 3/87 bru
ker 60% av forsiden til en lang 
artikkel om «Utropias Nye Pro
fil» ved Håkan Sandersen, og inne 
i avisen finnes en helside som 
heter «Forsiden, mer enn side 
en». Sandersen arbeider ved høy
skolen i Bodø. Efter to års pause 
kommer “Hummer og Campari” til
bake den våren. Nivået stiger med 
entusiasmen.

Prosessen
Som en del av det å drive avis, i 
motsetning til et agitasjonsblad, 
fremmes også kravet om at avi
sen må få en redaktør. Hittil har 
det gått på omgang i redaksjo
nen å ha ansvaret.

Vi, som til slutt vant, mente at 
vi ikke ville greie å få nivået yt
terligere opp uten at noen tok 
ansvaret for utviklingen. Og for å 

ta ansvaret måtte makten sam
les; makt og ansvar må følges 
ad. I en periode forsøkte vi, som 
et kompromiss med «Ansvarlig 
Journalist», som gikk på om
gang. Studentpolitikeme plaget 
oss med å spørre om ikke de an
dre i redaksjonen var ansvarlige 
journalister, var de da uansvar
lige ? Eftersom det var mer enn ti 
års erfaring for at det faktisk var 
mulig å drive uten redaktør var 
motstanden innbitt, og med ret
te. At den som ivret mest for å få 
redaktør også ønsket å bli re
daktør gjorde ikke saken bedre.

Utropia hadde på den tiden 
hadde et relativt dårlig forhold 
til studentpolitikeme, og kjørte 
en kampanje mot SU-leders feil- 
parkeringer. Da SU-leder stemte 
mot redaktøren på HAM, skrev 
avisen at «vedtaket var gjort 
mot én stemme - vedkommende 
må ha vært politisk feilparkert.»

Første redaktør
Det første nummeret med redak
tør var 7/87.1 tillegg til å være 
første under en redaktør, var det 
spesielt på tre andre måter. For 
det første hadde vi fått laget en 
ny logo, basert på ideene fra den 
håndtegnede. Vi ville ha en logo 
med gotiske bokstaver, slik Af
tenposten hadde, og vi fikk den 
designet av et reklamebyrå i 
Tromsø, prisen var flere tusen 
kroner. At designet var vellyk
ket kan vi se av at den er i bruk 
fremdeles.

I tillegg til selve logoen, fikk 
vi laget overskrifter til alle faste 
spalter i samme snitt. Vi laget 
også klistremerker som vi delte 
ut i hele byen. For det andre ble 
ikke avisen lenger trykket i rota
sjon (som en avis), men på et 
trykkeri i byen. Vi fikk tykt, kritt
hvitt papir, nesten som kartong. 
Det var limt (helt blankt) og tryk
ken ble derfor kullsort. Det visu
elle inntrykket var meget bra.

For det tredje var dette num
meret også den aller første In
formasjonsavisen. At Utropia 
utgir informasjonsnummer i be
gynnelsen av høstsemesteret er 
nå blitt en tradisjon.

På bedringens vei
De to årene 1987 og 1988 var 

avisens beste, i det minste så langt 
Med et fåtall av redaksjonsmed
lemmer greide vi å utgi en avis vii 
ettertid kan være stolte av. Vårt 
ambisjonsnivå var så høyt at da vi 
startet med kronikker fikk vi ingen 
ringere enn Arne Treholdt, da 
dømt for spionasje, til å skrive on 
bruken av fengsel i rettspleien. Vi 
tillater oss å kalle denne perioden 
Avisen i fokus. Jeg tillater mega 
si min om avisen, men det erna 
turligvis helt urimelig. Selv om re
daksjonen ikke på noe tidspunkt 
var i nærheten av å være stor som 
den er i dag, var det likevel flere 
enn meg, og de aller fleste var og
så bedre enn meg til både å skrive 
og å fotografere.

En svært viktig drivkraft bak 
endringene i avisen var Trond 
Davidsen. Han var redaksjonsse
kretær, og uten hans administrati
ve talenter hadde
betydelig mindre vellykket. Trond 
arbeider i eksportutvalget for fisk, 
her i byen.

• De gamle
Av de som deltok i redaksjonen 
rundt -85, og som vi har informa-i 
sjoner om, har flere i dag arbeid 
innenfor media og informasjon: 
Arve Bartnes og Nora Sørensen 
arbeider heltid i Dagbladet, Ole 
Bertelsen (Hummer og Camparil 
er informasjonssjef i Fredfors- 
kningsinstituttet, Bernt Are Jen
sen i Finnmark Dagblad og Kun 
Haugli i NorPress (Høyres Prese- 
byrå). I forhold til resten av be
folkningen er mediafolket klan 
overrepresentert.

Nesten ti år senere står tiden: 
Utropia igjen som slitsomt, mei 
svært givende og veldig utviklen
de. Det å ha og ta ansvar for c 
avis krever full innsats, og en inn 
levelse man ellers bare finner i tea 
ter. Ellers er det med et smil vi 
konstatere at også vi var med 
den generelle trenden i samfund
mot det personlige ansvar.

Vi, som var helt frie, og ku 
arbeidet efter de linjer vi ment! 
var ideale. Jeg ønsker dagens del 
tagere til lykke. Ikke bare medl 
videreutvikle Utropia, men ogsi 
for å videreutvikle seg selv.

Tage Stabell-Kul
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Et lite innblikk i universitetets historie

Storm i et vannglass
Som alle vet er universitetet vårt godt ute av 
tenårene og burde vel begynne å tenke på å slå 
seg ned og stifte familie. Det har hatt en lang og 
turbulent fortid som opprørsk ungdom, i opposi 
sjon til alt og alle og har derfor irritert selv små
stein på seg i løpet av sin relativt korte historie.

Universitetet i Tromsø ble ved
tatt 28. mars 1968, men drømmen 
omen slik institusjon hadde alle
rede i I9l8 blitt luftet av Hans 
Meyer fra Mo i Rana. Det hadde 
vært en lang og hard debatt som i 
all hovedsak hadde dreid seg om 
plasseringen av et nytt medisinsk 
fakultet. Det meste av den norske 
intelligentsia var på det tidspunkt

tn av de gamla
Erik Egeberg er en av
de virkelig gamle på 
Universitetet. Han har 
vært ansatt som pro
fessor i russisk på 
ISL siden en eller 
annen gang på 70- 
tailet.

Hvegard Bønes

Innerst i en korridor møter Utro- 
pia Egeberg på kontoret hans. 
Skjønt kontor... Hvis du hadde 
rydda vekk den enorme haugen 
med bøker ville du kanskje ha 
funnet noe som ligner på et spor 
av det.

Mitt forhold til Utropia? Jo, 
jeg har vel lest det meste som 
bar kommet ut. Stemmen hans 
er mild og rolig. Når han fortset
ter å snakke, slår det oss at han 
sannsynligvis ville ha blitt en 
god diplomat.

Likevel sier han at han at Ut
ropia for tiden er den beste pu
blikasjonen for Universitetet i 
Tromsø.

Det er alltid interessante ting 

for opprettelsen av et nytt medi
sinsk fakultet, men alle så for seg 
Trondheim som det mest naturli
ge sted. Den rådende oppfatnin
gen var at folk i Nord-Norge «al
likevel måtte reise sørover for å 
få eksperthjelp.» Stor var derfor 
overraskelsen da statsråd Kjell 
Bondevik uttalte til VG i desem-

Erik Egeberg - En av de 
virkelig gamle ved UiTø.

i avisa, særlig kulturstoffet, for
teller han.

Den eneste kritikken han har 
å komme med er at kvaliteten på 
stoffet er noe varierende. Alt er 
ikke like bra, mener han. Men i 
samme slengen er han påpasse
lig med å si at det meste av stof
fet er bra.

Vi avslutter med å spørre 
Egeberg om han kan huske no
en gang Utropia har satt noen 
saker på dagsordenen. Han ten
ker seg litt om.

- Nei, jeg kan ikke huske no
en slike saker, svarer han nes
ten beklagende som en avslut
ning._______ > 

ber ’66 at Tromsø kom til å bli 
prioritert foran Trondheim i den
ne saken. Ikke minst var overras
kelsen til departementet da de 
måtte omskrive hele proposisjon- 
sutkastet hvor det blant annet sto 
at «departementet kan ikke se at 
det foreligger tilstrekkelig grunn
lag for en slik prioritering.» Med 
andre ord måtte hele proposisjon- 
sutkastet omskrives til å passe 
Bondeviks uttalelse til pressen.

Distriktspolitikk
Noe som svært mange mente de 
måtte ta h ensyn til når man dis
kuterte beliggenheten av univer
sitetet var hensynet til distrikts
Norge. I følge Bondevik var det 
dette som hadde dratt i Tromsøs 
retning, og det uten at resten av 
departementet visste det. Etter at 
vedtaket ble gjort skjedde det in
genting på universitetsfronten før 
Peter F. Hjorth, som av enkelte 
har blitt beskrevet som universi
tetet i Tromsøs far, ble spurt om å 
bli leder for interimsstyret. Hjorth 
var først og fremst opptatt av rett
ferdighetshensyn da han var for 
utbygging av universitetet, men 
var visstnok faglig skeptisk. Han 
ble valgt av regjeringa til den 
vanskelige oppgaven å stable 
UiTø på beina siden han var kjent 
som en mann som fikk gjennom
ført det han satte seg fore. Hjorth 
var allerede professor i Oslo da 
han ble tilbudt jobben, og hans 
klarsyn var svært viktig for det 
tidlige arbeidet. Det var på det 
rene at medisinerutdanninga vil
le være det sentrale for utbyggin
ga av universitetet, mens det i 
Trondheim ville bli fokusert på 
samfunnsfagene.

Beliggenhet
Enkelte av de sakene som dette 
styret måtte ta opp var blant an
dre beliggenhet av universitets
området, rekruttering av akade
misk personell og tilretteleggelse 
for undervisning. Interimsstyret 
tapte kampen, om beliggenheten 
da universitetet ble lagt til Breivi
ka, som var et myrlendt og nord- 
østvendt område med kratt, små
skog, havneutbygging, industri 
og sosial boligreisning. Ikke noe 
for finere akademikere fra Sør- 

Norge, med andre ord. Det mest 
ønskelige fra styrets side var en 
tomt like ved Tromsø Museum, 
men etter at Stortinget vedtok 
plasseringen var det lite å kran
gle på. Men kanskje var det dette 
som reddet Tromsø i forhold til 
de andre universitetene, da UiTø 
i I97l la fram sitt budsjett. Dette 
la grunnlaget for en rekruttering 
uten sidestykke i norsk universi
tetshistorie. I løpet av de første 
årene av 1970-tallet ble det tildelt 
flere vitenskapelige stillinger til 
Tromsø, enn det alle universite
tene ble tildelt i løpet av slutten 
av tiåret.

Surmuling
Blant Tromsøs innbyggere har det 
også vært en del surmuling angå
ende universitetet, og av og til 
har det kunnet virke som om man
ge er rett og slett misfornøyde 
med å ha UiTø i sin by. Et av 
argumentene man ofte hører er at 
universitetet ikke legger igjen nok 
penger som kan rettferdiggjøre 
den stilling institusjonen har i 
kommunen. Analyser har vist at 
uten universitetet ville Tromsø 
nok fremdeles ha vært en by av 
middels viktighet, men uten de 
frynsegoder UiTø har skaffet by
en. Den viktigste av disse er nok 
Regionssykehuset, som da etter 
all sannsynlighet ville ha befun
net seg i Harstad.

» Landsdelsrelevans»
Et av formålene med et nord
norsk universitet var å forhin
dre de nordligste fylkenes av
folkning, da en jevn rekruttering 
av akademikere ville sørge for 
stabilitet i området. Denne 
«landsdelsrelevansen» har og
så gjennomsyret universitetets 
tanke fra begynnelsen. Trygve 
Bratteli sa i sin tid at Arbeider
partiet ønsket at universitetet 
skulle være «til nytte for lands
delen.» De første fagutvalgene 
understreket da også dette, og 
ingen bedre enn samfunnsfag
ene som mente at universitetet 
burde være «en motvekt mot sen
tralisering og en økonomisk tek
nologisk utvikling som truer 
landsdelens egenart og livsfor
mer.» Liknende uttalelser kom fra 

de andre fagutvalgene. Relevan 
sen gjorde seg også utslag i re 
krutteringen til undervisnings 
og forskningsstillinger til UiT 
hvor det var en klar overvekt a 
nordnorske ansatte.

Universitetet i Tromsø skull 
bli det annerledes-universitete 
Nytenkning og nyskapning sto 
høysetet. Det var sikkert no 
dette som fristet mange etablei 
te akademikere nordover i hå 
om å være med på showet. De 
var duket for en tettere integra 
sjon mellom de enkelte faga, og 
så på tvers av instituttene

»Det røde universitet»
Studentene var opprinnelig til 
tenkt kun en plass i interimssty 
ret, men den nyoppstarted 
Norsk Student Union (NSU)fik 
økt denne representasjonen ti 
to. Lasse Efskind, formann 
NSU, ble oppnevnt til den ene 
Lasse Efskind var en opposisjc 
nell, pågående talsmann for stu 
dentradikalismen og rekruttert 
studenter til fagutvalgene. Dis 
se var selvfølgelig igjen like ra 
dikale og har bidratt til at UiT 
ble kjent som «Det røde univei 
sitet.» Studentene i Tromsø men 
te at «i kraft av sine konsekven 
ser er vitenskap, teknikk og ul 
danning politiske faktorer a 
rang.» Det ville si at universite 
tet skulle fremme kritisk reflek 
sjon og selvstendige standpunk 
til vitenskapen. Denne politise 
ringen kunne kun oppnås ved 
demokratisere universitetssam 
funnet., mente de.

Universitetet som i begynnel 
sen annonserte etter studente 
har ikke lenger et problem med 
fylle opp studentbestanden. Fr 
da det var det eneste åpne uni 
versitet i Norge til det så se 
nødt til å stenge sine mest popu 
lære studier var ikke lange vei 
en. For tiden er det cirka 600 
studenter, noe som er flere gan 
ger det antall universitetet va 
bygd for å ta i mot, og stadi 
økes kapasiteten.
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Av SIV KVERHMQ ....

Studentene "i Tromsø er pr. 
ulag dårlig «tillet når del gjelder 
d agheimsplasse r. Fr» rei a tiv l 
stør dei av studentene er femte- 
efolk som er avhengig av tilsyn 
for barna for å kumie fortsette 
med og fullføre studiene.

StudentsamsWnaden har i 
lag 30 studentplasser til rådig
het,, 26 plasser på Maurtua Dag
heim og 2 plasser på henholdsvis 
Huskestw og Aurora At «tette 
antaltet plasser er minimalt i 
forhold tri behovet lar seg lett 
understreke med noen tall. I 
1976 var det 66 søkere til 26 stu- 
deuipiasser på Maurtua dag
heim. samme år var det også på 
denne institusjonen ISO søkere 
til 24 kommunale plasser, tellet 
for 1978 er 144 til komrø. plasser. 
Når det gjelder denne gruppene 
søkere, må man ikke se bort fira 
at det blant disse er en stor del 
studenter. 1 tillegg til disse bør 
en også anta at det er mange 
sum unnlater å søke nrø plass 
p.g.a. at de anser sjansene som 
minimale,

Samskipnaden er idag ansvar- 
’tg fer rfegtemsutbyggingå Br 
studentene. I planene deres skul
te det som et av byggetrinnene 
øå Stomkogasen oppføres et 
flaghems. Disse planene kom så 
iangt som w tegningene, 
dog ikke lenger Etter kontorsjef 
Kaldhøfs uttalelser har dette 
prosjektet nå hvil i 1 ca, 1 ’å år og 
skulle derfor være temmelig ut» 
vilt nå. Men søken ør den at

BrWgekfubfcen oafavwt a* DKSF
Bridgeklubbens ledere får 

sitt pass, påskrevet av 
DKSF:

Keidm Roll - «En av de 
varmeste forsvarere av ans
varlig bedriftsøkonomi I 
Samskipnaden. Fikk bl.a. 
gjennomført hevning av 
immatrikulertagsavgåften»,

Marit. Aarset - «Kn av de 
varmeste forsvarere på uni
versitetet for APs utdannel- 
sespolitlkk’».

Arild Nybakk - «Varm 
talsmann lor ansvarlig bud- 

Samskipnaden ikke ser på 
daghelutsuttoyggwa som en av 
de viktigste sakene. I tillegg bar 
de erfart at det ikke lønner seg å 
drive dagheim etter at de ifw 
måtte dekke en del av -under
skuddet» på Maurtua dagheim. 
Men dette er ikke argument som 
kan rettferdiggjøre Samskipna
den» handlemåte, Det de utfører 
et rein boikott av studentenes 
krav øg rettigheter,

En annen Ung som samskip
naden overhodet ikke har tatt 
mod i planene alne, er at det i 
dag også eksisterer et behov for 
fritidsheimer. Det finnes stu
dentbarn som er kommet over 
dagheimsperioden, og søm også 
burde fa et tilbad.

For Universitetet sitt ved
kommende har de satt av tomter 
til dagheimer og barneparkering 
på Universitetstomta i Breivika. 
Men saken er den at etter sta
tens bestemmelser kan untversi- 
tetetene kun føre opp og bygge 
dagheimer, men ikke-drive de. 
Dermed blir dette ansvaret på
lagt kommunene, og saken får 
derfor et usikkert preg.

Kommune har svak økonomi, 
og saboterer aktivt utbygging av 
dåghjéln. Det som idag synes 
viktig, slik situasjonen er ang. 
daghelmsplassen er at studen
tene går «ammen og fremmer 
kravet om at Studentaamskip- 
nåden innfrir sine forpliktelser 
overfor stadenter med unger - 
sørger for dagfoemspl-asser. Det
te kan gjøres med u gå sammen 1 
pressgrupper og gjennom disse 
freiimæ våre rettmessige krav.

sjettpolitikk i Samskipna
den og en Ivrig støttespiller 
ior Arbeiderpartiet på Uni
versitetet .

«Det er en svært gledelig 
utvikling innen studentpoli
tikken vi er vitne til», «vi 
gleder oss over det forelø
pig, og på bakgrunn av de
res tidligere karriere, er det 
ve; ikke lenge tør de tar 
skrittet fullt ut og støtter 
DSM/Moderat Gruppe 
åpenlyst.«. (løpeseddel fra 
DSMt

Bndgeklubben 76 = sosialistisk offensiv
(eller en allegori på demokratisk sosialisme)

ET FAGLIG UTGANGSPUNKT
Helt siden Rød Front vant hegemoniet i studen- 

tersamfunnet høsten 69 ‘med avbrudd for Drønt 
Gras v. 72» har ulike høyregmpper forsøkt å gjen
erobre DNb for reaksjonen. Dét alvorligste forsø
ket var DKSFU -Fei dem ut» kampanje bygd pa 
anti kommunismens grunn.

USV har på Uere år ikke greidd å samle kreftene 
tu å stille i DNU. Høyrefløya hadde I host sett seg 
leie på USVs unnfallenhet og tak underhåndskon
takt med AUF for å stoppe Rød Fronten. Marit 
Årseth og Anne-løse Bakken, to framtredende 
hrigdeentusiaxter legger sjøl vekt på et visst faglig 
utgangspunkt. De hadde hatt samtaler med 
klubbstyret på Nyland Vest som furte på hvorfor 
det ikke ble gjort noe for å stanse ML-ernes 
frammarsj ved universitetet. Steg imellom kalte de 
innvidde seg «urigdeklubben». utad skulle opp
legget presenteres som en «Sosialistisk Offensiv* i 
DNS.

USV UTOVER SIDELINJA
Målet for de 8V medlemmene som står 1 spissen 

for prosjektet er å utmanøvrere styret og flertallet 
i USV. seire I DNB og slutte et nært samarbeid 
med AUF. Etterhvert skulle de sfol gå inn i AUF 
og trekke flest mulig SVære med seg.

For å legge et grunnlag for alliansen kjempet 
høyrefløya hardt for at USV skulle stille i DNS i 
vår. De tapte knepent på medlemsøøtet ved jule
tider. Få dette møtet sloss de før xt USV skulle 
stille, samtidig som de holdt skjult at de allerede 
hadde samarbeidet med AUF om et helt konkret 
opplegg

FINANSIERING
Det uskyldige navnet «Brigdeklubben 76» må 

ikke narre noen W å tro at opplegget ikke var om 
fatten.de. Klubben bestod av 30-40 medlemmer 
med fasta hemmelige møter og at arbeidsutvalg

Valgkampen i DNS skulle bygges over samme 
lest som «Fei dem utkampanja> med er samla 
utgiftsramme på SØ 000 kroner, fast ansatt kort

tid ssekrelær, eget kontor, personlig henvendelse 
pr. post til dere tusen medlemmer av ujlke urga- 
nisa^jøner bi a. AUF. SV. KU. SU. Unge Venstre. 
Nyfeministane, Norsk Kvinneforbund nl. De te 
øvenfomevnte hjertedumer oppgir sjøl i’,«t inter
vju med Universitas at de hadde fått muntlig til
sagn om dekning før halvparten av disse store ut
giftene fra enkeltpersoner i fagbevegelsen. Det re
sterende skulle skaffes til ven» gjennom ulike kul
ta r arrange men ter.

HØYREPOLITIKK
Det planlagte møteprogrammet avslører en 

konsolidert høyrepolitikk. Eller hva skal mun si 
om følgende godbiter. Norsk sosialisme under Ar- 
beiderpartistyre* med Reinif Stetm og Suttøar 
Stjernø, møte om eksteskapet med Susmwe 
Brøgger øg Martin Uki, møte cm moral og Ifesver- 
dier med Kårv Kristiansen og en humanetiker.

DEMOKRATISK SOSIALISME
Oppbrudd var altså jokeren som kunne slippe 

til litt lys over dette skitne spillet. Resten av USV 
tok som ventet avstand fra «Rrigdrktai<»*n«, Det 
må forøvrig være synd for 3V stadig vekk å v sere 
reir for slike unger. Sist gang var det jo pontisosi- 
alistene Syrrist og Værnes under Sognokkupasjo- 
nen som etter å ha satt politiet på okkupantene 
gikk ut sv usv og mn i Underud SV,

De borgerlige avisene Aftenposten og Ar
beiderbladet slo slurt opp om dette humanistiske 
alternativet fira midtgruppene som et reelt alter
nativ til ML-eme.

Hele «Brigdeklubben 76- alias «Sosialistisk Of
fensiv» virker kanskje rart og fireuuned i student
politikken. Men en slik framgangsmåte med 
hemmelige forhandlinger over trøde på folk er en 
lovmessighet for de som hsr aoffi oppgave å for
svare borgerskapets mtervxjw-r, Klik øv^øres poli
tikken på toppen blant de som prøver å gi seg sjnl 
legimitet gjennom å snakke høyt øm -Dcmokra 
tisk. Sosialisme»,.

siste nummer et intimt samarbeid mellom høyrefløya i USV og AUF. Målet var ført cg fremst a
erobre Det Norske Studentersamfønm

Krefter både i SV og DNA snakker om et regjeringssamarbeid- Ved universitetet i Oslo har det i 
lengre tid eksistert kimen til en SV/DNA kealisjøn «Oppbruddet*, avisa til NKS ved UiO avstører »

fatten.de
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r "' aTil alle studenter ved ISV og ISL.

ENC/ASJEMENTER SEXY!
Torsdag 2/5-96 er det valg til følgende veiv ved ISV og ISL,

Studentstyret (Sst)
Studentstyret er det øverste studentpolitiske organet for studentene ved UiTø.
Dette organet tar seg av saker som angår studentene ved hele Universitetet. Eksempel på 
saker som behandles her: fordele semesteravgiften, politiske uttalelser, studenthus og mye, 
mye mer.
Sst består av representanter fra instituttene, politiske lister og minoritetsgrupper. Sst har 
møte ca. en gang i måneden.
Det skal velges 3 representanter fra ISV, og 2 representanter fra ISL.

Studentutvalget ISV/ISL (SU)
Studentutvalget er arbeidsutvalget til Studentrådet(SR)ved ISV og ISL, som alle fagutvalg er 
tilknyttet gjennom representasjon. Dette utvalget tar for seg den daglige drift av 
studentpolitikken på instituttene, ut fra vedtak gjort i SR. SU forbereder også sakene til SR 
SU møter regelmessig, cirka annenhver uke.
SU har 7 medlemmer; 4 ISV og 3 fra ISL. Dette ordnet slik at ISV har leder, og ISL har 
nestleder.
Dette semesteret er alle plassene fra ISV og 2 plasser fra ISL ledige, inklusiv leder. Leder er 
også medlem av Instituttstyre, og medlem i instituttrådet. Dette vervet er lønnet med 
ca.kr.l500,- pr.mnd.
Nestleder fra ISL sitter også i Instituttrådet for ISL.

Instituttrådet (IR)
IR er instituttets høyeste organ. Her tas opp saker som ansettelse, opprykk til professor, nye 
studieplaner, budsjett, lukking av institutt osv.
IR har møte 2 ganger i høstsemesteret, og 3 ganger i vårsemesteret.
Dette semestret er det en ledige plass i IR for ISV.

Det skal også velges representanter til lesesalsutvalg.

I VI håper at alle studenter ved både ISL og ISV ser viktigheten av at vi representert i de 
nevnte organer for å fremme våre felles interesser. Det er derfor ønskelige at flest mulig 
interesserte melder sitt kandidatur. Det er vanlig at kandidatene møter opp på SR og 
presenterer seg.
Interesserte kan få mer informasjon eller melde sitt kandidatur på SU-kontoret i ISV 
kjelleren.

ALLE SOM ER REGISTRERTE STUDENTER VED ISV ELLER 
ISL HAR ANLEDNING TIL Å STILLE OPP TIL VALGET.

V Jf
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Akademisk Kvarter
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Hovedgården, Universitetet i Tromsø, 9005 TROMSØ 
tlf. 77 64 49 20, fax 77 64 49 19
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Norges Handels
høyskole er landets 
ledende viten
skapelige høyskole 
for økonomi og 
administrasjon og 
er medlem av Det 
norske universitets
råd.
Norges Handelshøy
skole samarbeider 
nært med stiftelsene 
Administrativt 
forskningsfond ved 
Norges Handels
høyskole (AFF), 
Norges Handelshøy- 
skoles Kompetanse
senter for Etter- og 
Videreutdanning 
(NHHK) og Stift
elsen for samfunns- 
og næringslivs
forskning (SNF). 
Høyskolen utgjør 
sammen med 
stiftelsene et stort 
faglig og praktisk 
fellesskap.

øyere
avdelings studium
Høyere avdelings studium er et toårig studium på hovedfagsnivå, 
og utgjør samtidig kursdelen i doktorgradsstudiet ved NHH. 
Høyere avdeling kvalifiserer for konsulent-, utrednings- og 
administrative oppgaver på høyt nivå i næringsliv og offentlig 
forvaltning, og er et godt kvalifiseringsgrunnlag for forsknings- 
og undervisningsstillinger ved universiteter og høgskoler.

NHH tilbyr spesialisering innen Administrasjon, Bedrifts
økonomisk analyse, Samfunnsøkonomi, Økonomisk geografi, 
Økonomisk historie og Språk.

Treffstedet

Åpningstider:
Mand-torsd 10-24
Fred-lørd 10-02
Søndag 13-23

Telefon 77 61 97 70

Velkommen til 
Bowling & Squash

PÅ STAKKEVOLLVEIEN 49/51

for informasjon og 
søknadsskjema kontakt: 
Norges Handelshøyskole 
HeUeveien 30, 5035 
Børgen-Sandviken 
Telefon 55 95 92 00 
Telefax 55 95 95 65

Opptakskrav
• Siviløkonomeksamen
• Sivilingeniør- eller 

sivilagronomeksamen
• Universitetsutdanning av 

høyere grad
• Cand, mag med økonomisk- 

administrativ fagprofil

Det settes krav til laudabelt karakter
snitt for opptak til studiet. For søkere 
uten tilstrekkelige forkunnskaper i 
økonomisk-administrative fag, vil det 
være aktuelt med tilleggskurs
fra siviløkonomstudiet.

I
fsølaiad8fn®^høøtseme«^t |
I 15 juni for oppt»k v&r9emesteret*C _________________ 1

Norges Handelshøyskole

Bowling: Kun kr. 13 per serie før 17 alle hverdager
Squash: Kun kr. 30 per ¥2 time per bane før 16 alle hverdager

Kr. 40 per ’A time 16-18 og 22-24 alle hverdager og 
hele lørdag og søndag

Husk studentpriser hverdager fra 
10-18 og 22-24 og hele lørdag og søndag

BILJARD - FLIPPER - AIR-HOCKEY
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Studentradioen synes det ikke er nok med å være på lufta, frekvensfantomene 
må opp i lufta også. Helt fram til sommeren skal nemlig A/S Lufttransport sørge 
for at radioen får luft under propellen opp til tre ganger i måneden, i stadig håp

om helikopterjakt på postranere.

En rundkjøring - med trafikk... Universitetet slik du sjelden ser det Litt trafikk på Kvaløya.

Klokka er 1530 fredag og student
radioen skal opp i lufta for første 
gang. Redaktør Endre Daniloff sy
nes det er litt trist at 
politiet har henstilt 
pressen til å holde 
seg unna det pågå
ende gisseldramaet i 
Kvæfjord, nå som 
helikopteret står 
klart og allting.

Men håpet om 
postran blafrer ennå. Ellers er det 
den særdeles kompliserte trafik
ken i Nord-Norges svar på en me
tropol som nøye skal overvåkes 
med en AS35O’ekorn’ til 5-6 millio
ner, et aldri så lite leketøy.

Førstereis
Normalt vil timebetalingen ligge 
på 8000 kroner, men lure som de er 
bytter radioen helikopter ‘tripper’ 
mot annonser. Endre:- Du er klar 
over at de trenger navneliste med 

pårørende..? Jørn: - Ja det får bris
te eller bære. Og bærer gjør det 
også etter en liten briefing av den

-Tromsø er kanskje ikke så 
stor, men desto viktigere er 
det å holde greie på de få 
veiene vi har. Endre Daniloff

kjekke piloten: Kvaløya er der og 
Tromsdalen der. Piloten er ikke 
akkurat lommekjent. Det pekes og 
forklares.

Vel inne i ekornet betrygger 
Sunnmørspiloten Stig Saure at vi 
ikke skal jage isbjørn i dag. Jo takk, 
det høres fint ut. Vi har enda et par 
forsideoppslag angående havari 
etter isbjøm(foto)jakt friskt i min
ne. Samtlige fem passasjerer får 
leke seg med øreklokker og inter
com. Skikkelig Top Gun! Endre 

stråler fornøyd i forsetet:- Har al
dri flydd helikopter før. Pilot: - 
Ikke jeg heller....Ha ha. Veldig mor
som.

Take-off
Lima Lima Golf. Ready for take
off. Plutselig henger helikopteret 
noen hundre meter over bakken 
og dingler før det bærer over Kval- 
øybrua. Det observeres fire per
sonbiler i retning Tromsø og seks 
i retning Kvaløya. Pilot: - Ikke så 
mye trafikk her nå. Endre: - Kan
skje vi kan ta en loop? Pilot: - Nei, 
det er bare testpiloter som får mo
re seg, ikke hobbypiloter som meg.

Plutselig stopper all framdrift 
og fem hjerter mens gravitasjons
kraften testes. Lungekraften tes
tes også, pilot - Stig er fornøyd: - 
Oops, feil spake...he he..

Skuffet over manglende tra
fikkaos på brua (ikke engang no
en som tipper i havet), beordrer 

redaktøren doningen over øya 
for der er det sikkert noe som 
skjer. Endre: -Tromsø er kanskje 
ikke så

Det observerdesto
viktigere biler i retnii 
hrodiede 

greie på
de få veiene vi har.

Navlebeskuelse
Mot i brystet, men vett i panna? 
Redaktøren speider og speider 
men finner intet postran. -Er det 
noen som har kontakter i under
grunnen? Byen er for liten! Inn
rømmelsene begynner å komme. 
Isteden for å jage skumle ranere, 
flagrer vi forbi studiovinduene 
sånn at Endre og Jørn i det min
ste kan vinke til vennene sine.

Flopp -flopp så er vi over 
Tromsdalen. Ingen trafikk! Så

sjokkerende. Hodet vrenges, ne 
vene flagrer og Fløya dukker ($ 
fra en usedvanlig vinkel, pilø® 

. stor-imj» 
fire person- ner.e1s J 

utebliveofl 
Tromsø Og hyling. Såt 

valuva- enervere®)
* de forsøk

å finne mot 
action i Nord - Norges største Hi 
mislykkes.

En sveip over fengselet tay 
drer fantasien - Kanskje det fci 
sus over sakene hvis vi lands 
her? Det blir nok ran neste gM 
Endre gir seg aldri. I mangel påiS 
kan radioen i det minste få let» 
seg med å telle biler.

ti^^ElinFørsund
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shavskatedralen, Tromsø brua, Domkirka og Hurtigruta - alle Tromsøs selebriteter samla på ett brett? Vel, Mack ølbryggeri mangler.
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EN BÆREDYGTIG OG SAMMENHÆNGENDE 
SAMFUNDSVIDENSKABELIG SYGDOMSFORSKNING

Netværk for Samfundsvidenskabelig Sygdomsforskning (NSS) afholder nordisk 
forskningsseminar og indkalder hermed tilmeldinger og papers.

NSS cr et nyt forskamatvaerk finansiere! at Statens Samfundsvldenskabeltgs Forskningsråd, Den Kommunale 
Monsstond og Fondsn tor Forskning i Atman Praksis i Danmark.
Hensigten med at etablere et netværk for samfundsvidenskabelig sygdomsforskning er at cpsamle og 
videteudvikie video otrt:
* sygdoms- og sundhedsbegreber.
• forståelse at krop & psyke sammenbænge,
• anvendelse af diagnoser som vidsnstorm og de deraf afiedle behandlingsSligange.
‘ diagnoserees virkning på Individ cg samfund og deres konsekvenser for brugemes handlemullgheder*
* organisatoriske, institution's og magtmæssig» rammer for bebandiingsarfcajdel.
Målet er på længare sigi ai udvikts det teoretiske grundlag for en ny samtoadsfaglig disciplin.

Formålet med seminaret er at skabe kontakt mellem nordiske forskere på området og 
udvikle teorier og begrøber indenfor samfundsvidenskabelig sygdomsforskning.

Seminaret omhandler bl.a. følgende temaer

*

I tfen tswdoksbspro-

Økologi cg m&rfc&dskwfw - sygdom HofektM
fe? øn ag bwedygtlg

Ved tilmelding bedes indsendt max. 1 A4 side øm forskningsaktivitater og -interesser. 
Vi tilstræber tværfaglighed og variation i forskningsområder blandt deltagerne.
De, der ønsker at presentere et paper, bedes indsende et kort résumé. Der planlegges 
udgivet en antologi efter seminaret.

Sted: Rungstedgård, Rungsted (nord for København)
Tid: 5. - 7. oktober 1996

Pris: t.QOQ kr.
Max. deltagerantal: 40

NSS! styringsgruppe består af: Hysse Forchhammer, Dorte E. Gannik, Vibeke Klitgaard, 
Lene Koch og Laila Launsø.

Tilmeiding snarest og senest 14. maj til NSS c/o Dorte E. Gannik. Central forskningsen- 
hed for almen praksis, Panum Instituttet. Blegdamsvej 3, DK-2200 København N, 
Danmark, tlf. +45 35 32 71 71, fax +45 35 37 12 82.

NSS' arbejdsprogram og yderligere oplysnlngør kan rekvireres ved henvendelse til 
ovenstående adresse.

S>ntcrfm-kvinmfurskmngogkiinner 
i forskning arrangerer et dagskurs i 
søknadsskriving. Kurset er beregnet/w 
kt in ner som ønsker å søke dtktorgrads- 
sttpend.

gjøre søkerne kjent med hvilke vurde
ringer som ligger til grunn forfors- 
kningsrådrts i <edtak og å hjelpe delta- 

forskningsrådet. Del tar også sikte på 
ågjømkundtitalicmesøknadsMntnd- 
lingen innad i forslmingyrådet.

Tid og sted:
Kurset holdes onsdag 8. Mai kl. 
09.00 i senterets lokaler i Glass
mester Eriksen-bygget, Breivika.

Hvem kan søke
Både kvinner som er ferdig med 
hovedfagsstudiet sitt og kvin neli- 
ge hovedfagsstudenter som avslut
ter sitt hovedfagsstudium i 1996 
kan søke. Kurset er beregnet på 
kvinner i alle fagmiljø. 
Påmeldingsfrist er Tirsdag23. April. 
Påmelding leveres ål Senter for kvin-

Glassmester Eri

informasjon fås 
deise til senteret,
Frist for 
skrivelse er 
le kursdeltakere

llttupin arrangerer:

20-års J ubileumsfest

Fredag 26. april •

I denne annledning inviterer vi alle 
tidligere utropister.
Ønsker du å delta, kontakter du oss 
på tlf: 77644283, innen onsdag 24. 
april. Du kan også stikke innom 
"glassburet” på ISV, og melde deg 
på.

(r

Utlysning av strategimidler for 1996^
Styret i Senter for kvinneforskning og kvinner i forskning vil dele ut kr. 140.000 i 
strategiske midler for 1996. Det kan søkes om midler til ulike typer forskningsarbeid? 
og faglig aktivitet som f.eks reiser og satsing på miljøforebyggende virksomhet som E 
seminarer, formidling, forskningssamarbeid og annen kontaktskapende aktivitet. B

Strategimidlene vil bli tildelt prosjekt som er tilknyttet et eller flere av senterets 
primæroppgaver som er: Å styrke kompetansen i og stimulere til kvinneforskning 
innen ulike fagområder, bidra til økt rekruttering av kvinner til forskning og styrke

Hvem kan søke
kvinneperspektivet i de ulike fag.
Strategimidlene kan søkes av forskere, doktor- 
gradstudenter og hovedfagsstudenter ved
Universitetet i Tromsø og NORUT.

Søknadsfrist er Mandag 6. Mai.
Søknad skal skrives på senterets søknadsskjema. 
Ytterligere opplysninger og søknadsskjemaer fås 
ved henvendelse til Senter for kvinneforskning 
og kvinner i forskning tlf: 77 64 63 93.

Sammen med søknadsskjema leveres prosjA 
beskrivelse på maksimalt 4 sider som skal | 
inneholde :
problemstilling med diskusjon av teori og I 
metode :
framdriftsplan
budsjett for hele prosjektperioden. i

opplysninger om andre institusjoner som 
er søkt midler fra j

Kreative, sporty og utadvendte 
sÉudcnijei* søkes!

Qomlr»r tnri rw»nrrr>t* fjl f /dzc Hucc+»tnf hur* rinro

mulighet til å tjene penger her! Jeg søker 
studenter som kan tenke seg å skape liv og 
stemning i sentrum ved å synge, spille, 
underholde, lage forestillinger for barn + mye mer. 
Her er det kun fantasien som kan begrense 
mulighetene.

Hvorfor ikke lage den lokale varianten av Postmann 
Pat, Mummitrollene, Synnøve Svabø og Ole Brum? 
Interessert? Ta kontakt med Solveig i

d organisering, kostymer,K g, y ,

det skjer!

Studentenes Sosialtjeneste
Du kan ta kontakt med Studentenes Sosialtjenesten 
ulike sosiale og personlige problemer, for eksempel 
økonomi, samlivs-/familieproblemer, ensomhet, tvil r 
studievalg, eksamensangst... j
Av og til kan det være vanskelig å ha klart for røB 
problemene egentilig består i. Konsulentene ■ 
taushetsplikt. TA GJERNE KONTAKT. ■
Kontoret er i kjelleretagen på Universitetsbibliolf 
med inngang fra nord (inngang på yttersiden av byglt 
Trefftid 10-14 hver dag. Klokken 13-14 har kontøt 

åpen konsultasjon.
Husk å benytte deg av HELSEFONDET, som gir dt 

dekning av utgifter til tannbehandling, fysioterapi 

andre helsemessige utgifter. Se regler på oppslagstm 
Søknadsskjema fåes hos Studentenes Sosialtjeneste, I 
Psykolog: Henvend deg til Studentenes Sosialtjeneste 
muligheter for psykologisk behandling.

Ekspedisjon, Jill-I. Larsen Tlf: 77 64 53 23|
I
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-------------- .--------- —'lLikestillingspris
Universitetet i Tromsø opprettet i 1993 en likestillingspris. Prisen er på 
kr. 25.000,- og deles ut i forbindelse med universitetets festdag 1.
September.

Prisen kan tildeles institutter/avdelinger, grupper eller enkeltpersoner med 
tilknytting til universitetet, primært for iverksatte tiltak som fremmer 
likestilling. Hovedkriteriet for tildeling av Iprisen er at tiltaket/tiltakene er 
utradisjonelle og viser nye veier for å bringe likestillingsprosessen videre.

Følgende forhold kan legges til grunn ved vurdering av kandidater til 
prisen:
- velferdstiltak som kommer likestilling til gode
- tiltak som gir en mer balansert kjønnsfordeling på ulike studier
- tiltak som gir en mer balansert kjønnsfordeling blant ulike stillinger
- tiltak som kan medvirke til en bedre fullføringsgrad i studier der det ene

kjønn stopper opp
- tiltak som kan bedre forholdene for ansatte i kvinnedominerte stillinger
- pensumtiltak som fremmer innsikt i kjønnsdimensjonen
- undervisningstiltak som bringer likestillingstemaer i fokus
- studieorganisering som kan virke gunstig for likestillingstemaer
- utadrettet virksomhet som fremmer likestilling, f.eks. popularisering av

fagstoff
- informasjonsvirksomhet som retter søkelyset på likestilling
- opplæringstiltak som kan påskynde likestillingen
- administrative tiltak som støtter likestillingsarbeidet

' Alle ansatte og studenter eller grupper av disse har forslagsrett.
Begrunnede forslag sendes inne 1. Mai 1996 til Likestillingsutvalget ved 
Øydis Punsvik Olsen.

Nærmere opplysninger kan fås hos likestillingskonsulent Øydis Punsvik 
Olsen.
Ådresse: Adm./Personalavdelinga. Telefon 77 64 62 67
Telefax 77 64 59 70 Email: oydis. punsvik#adm. uit.no

L

Som student er det ingen hemmelighet at man innimellom må tenke svært «kreativt» for å få 

pengene til å strekke til. Derfor har vi i Sparebanken Nord-Norge opprettet en spesiell konto for deg 

som studerer. Du kan få råd om hvordan du får mer ut av pengene dine, en rekke tjenester til

lavere pris - og mulighet for forskudd på studielån. Stikk innom! SPAREBANKEN
r.-f' NORD -A- NORGE■ . r

J-
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Engelsk for 
næringslivet

_____________________________________________________________________________________________________________________ _______

Intensivt studium i engelsk økonomisk 
fagspråk (20 vekttall)
Søknadsfrist 15. juni

- Oversettelse av økonomisk-administrative tekster
- Forretningskommunikasjon med næringslivs- og 

kulturkunnskap
- Tekstlingvistikk og oversettelsesteori
- Språkøvelser med tolking og teksting.

Opptaksgrunnlag:
Engelsk grunnfag fra Universitetet eHer tilsvarende.

’føl

ren

For informasjon og søknadsskjema, kontakt:

Norges Handelshøyskole
HeUeveien 30
5035 Bergen-Sandviken
Telefon 55 95 92 00
Telefax 55 95 95 65
Internettadresse: http://www.nhh.no/

NHH
Norges Handelshøyskole

REDD BARNA P

CAN II
YOUTH PROGRAM
CHILO ADVOCACY CADRE - NORWAY UGANDA

We offer you an unique 
opportunity to experience 
African philosophy an poetry, 
music and art, politics and history, rural life and 
development problems and solutions. Above all 
you will experience the life situation for 
children and youth and people's fantastic 
ability to survive in spite off all difficulties.

"There is much to learn in Africa which 
you can use in Norway to foster greater 
solidarity and justice."

In the beginning of 
January 1997, after a 
preparatory period of four 
month, you will start your 
voyage of discovery in 
Africa. Redd Barna has a 
Training and Resource 
Center in Kampala, 
Uganda, where you will 
have your main base. 
You will stay in Uganda 
for three months. When 
you return to Norway you 
will go through a six 
months part-time 
obligatory service where 
you get an opportunity to 
use what you have learnt.

Tony Kishada

For more information
- Call 22570080 (Ragnar)

INTERESTED ? FIU IN THIS COUPON ANO
MAIL H TG «E00BAF***£B- 6^ETTERSTAOj0^02OSLO ]

fr “I NAM£:„__

I ADDRESS:

I-—
PHONE: „ DATE OF BIRTH:3

http://www.nhh.no/
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- Ijar du noengang 
Tålt et lærerikt slips
Det koster ingenting å spesialbestille bø
ker.
Vi skaffer deg en emneoversikt.
Vi har 30.000 registrerte bøker/varer i vår 
datamaskin.
Utsolgte bøker kan vi søke etter hos 130 
andre Libris-bokhandlere.
Libris-kjeden gir ut eget bokmagasin som 
er gratis. Du kan låne bøker hos 
Libris*Biblotek ,
Vi er "On line" med norske forlag.
Alle pensumbøkene til Helsefaghøgskolene 
og de andre Høgskolene.

Libris

Centrum ♦ Libris
Bok og Papirhandelen i Sjøgata
^OBS!....... — %
(( Telefonnr.: 77 68 35 40 \\ 
uTelefaxnr.: 77 68 53 01 II •

Blii
«il

Norges Handels
høyskole er landets 
ledende viten
skapelige høyskole 
for økonomi og 
administrasjon og 
er medlem av Det 
norske universitets
råd.
Norges Handelshøy
skole samarbeider 
nært med stiftelsene 
Administrativt 
forskningsfond ved 
Norges Handels
høyskole (AFF), 
Norges Handelshøy- 
skoles Kompetanse
senter for Etter- og 
Videreutdanning 
(NHHK) og Stift
elsen for samfiinns- 
og næringslivs
forskning (SNF). 
Høyskolen utgjør 
sammen med 
stiftelsene et stort 
faglig og praktisk 
fellesskap.

For informasjon og 
søknadsskjema kontakt: 
Norges Handelshøyskole
Helleveien 30, 5035
Bergen-Sandviken
Telefon 55 95 92 00
Telefax 55 95 95 65

ttårig studium 
i praktisk pedagogikk 
Den pedagogiske utdanningen ved NHH gis i samarbeid med 
Universitetet i Bergen. Studiet er primært et fuHtidsstudium over 
ett år og bygger på fagutdanning i økonomisk-administrative fag. 
Etter nærmere regler gis det anledning til å gjennomføre studiet 
på deltid.

Kandidater som tar sikte på lektorkompetanse, kan ta den 
pedagogiske utdanningen som del av høyere avdelings studium 
ved NHH. Kandidater som tar sikte på adjunkts- eller faglærer- 
kompetanse, tar utdanningen som tdlegg til siviløkonomstudiet 
eHer annen økonomisk-administrativ utdanning. Studiet vil også 
være aktuelt for kandidater som tar sikte på tilsetting i under
visningsstillinger ved universiteter og høgskoler.

Opptakskrav
Søkere må ha bestått fagstudium i økonomisk-administrative fag 
ved universitet eller høgskole som 
gir undervisningskompetanse ^ ***** 1
i den videregående skole. .

NHH
Norges Handelshøyskole

STUDENTRABATT I TROMSØ
For å unngå misforståelser bør man opplyse om at maner student og vise studentbevisetuoppfordret

' - '\C : rriinx*——5 frTftor-nrrrf Trommr
SX kmttSBOUttqu». : ® r*® |

4% rabatt på Hyundai dataut- 15% på varer til ordinær pns

JMH HO,elN°rd
J.M.Hansen 20% på overnatting
. u jo *•. % % N s a.. AAA jt-å - *___**_______

296^/dQuDGltfWn
384.-
Arir A ttf 77 AO <Oxor. rarKgr a ar. ff oo os

Austad
■.. ■ •’ ait Jtrk Jf ■ auiiii-rr'

Adr.Sjegt. 13tlf. 77684551

Supergirl A/S
15% på varer til ordinær pris.
Adr. Kirkegt. 10 tlf.77 683211

Studentpris på mat og drikke:
-50.-kroner for dagens rett,
5.-kroner for kaffe m.m. .
UMn av møte/selskapslokale, Adr. Storgt. 79 tlf. 776615 63
ring for bestilling.
Adr.Sjøgt 12 M 77682085

15% på VG-lista, 10% på

'ådn Sto! k̂92W. 77655356

Bladet Tromsø

■ rabatt på abonnement 
kontant betatina oa

Kvollos OsrooirisossiFi
10^ p/t VBfGf ttl ordirfå&f jpris tilbud$v&f6f' oc/i htålt

... sSss£2*^ É.«t&U fettel

•••

gir vi 5%. leie: Bindingstid 11 
mnd 10% rabatt på leiepris 
1mnd gratis ved fålegg 
A al/ at-TMØ tidAGlnAufvCtfyi ww tffø ff O©

11 " i' ■ ' i /''-V' "
/*/«• Mancart A /9S
Fotoforretning

Fabykos

0.1. Adr. Fredrik Langesgt. 22

■
 ~u ~u ***>** ' ■..... ' ' " ' :ff WW Ww :

■ PUSIKnng., : . ■ /. r:
/•v* www"* fl&fj&l ( V vOO
og Normotor) tlf. 77 6722 44

SlItlØFS&n : ::
15% rabatt på leie av person
bil, varebil, minibuss 
tlf:77 66 66 11

Chr H&nsGn A/S ■ • 
EKSpféSSDIlOBf
Samme rabatt som overnevn- 

Adr Veifa«:anteæt tlf 77 55 ■■ »0* * * V råCCWwf • •W» W*. r « WW

. ■ ■ ■........... ■Fra5^25%^aba9

Stakkevollveien 15. 
tlf. 7765 7233

45,-kroner for dagens middag, 
kr 5,-for kaffe/te minus 5.

: kroner på stor og liten lang- 
ang.
(Ikke vanlig kantine)

Gj&nsidipB .

Heklekroken A/S
/v/v /zw garn w pris

tlf. 77681787 ......

■ ■

Dfwenus&t _
W% ved kjøp av nye komplet- 10% på varer få ordinær

Poulsen Interiørtekstil
10% på wrør til ordinær

Sf. 77680433

bies ■ *

'I ».*i

,

Adr. Storgt. 92«. 7768
...

Adn'storgt^tlf. 77686783

Puuæna Gtovanm
20% rabatt på pizza og retter 

^8101^1^7761^22

' Eurosko. 20% på tilbehør,
10% på sko få ordinær pris.

■■

-

Zt/æ/iS MUSIKK A/5
A f^At Jt j tAjwxi* SU zuaui-å Ta-v rtvat attatfau15% pa varer til ordinær pns.
AAr 77 ££“UL ▼ *v wl*./* vw w f

tU/c ps vsrør in orQin^T 
Adr. Stortorgt 3 (vis-a-vis 
Domus) tlf. 77 68 26 25

Nye vinleggeren A/S
Alt av tilbehør ror legging 
og vin.15% på varer til 
pris.

Qlrinnmactarn A fir Id, tlfMAJ» • Wf 99 9f< 9fi • 99 <■ %»/i f Wf / “ i-t'J *

tlf. 77 61 25 01

Sportshuset A/S

aj, OØAmS 04 MZ 77 CD Qfi JN»/tv*. Jw: iff. f f w OO vø
ogSiøgt.13

:-g:i

ANSVARLIG FOR AKSJON 
STUDENTRABATT I TRO 
er Tromsøstudentenes i 
(TS1)
kontoradresse: Universitetet i 
Tromsø
Hovedgården
Tlf. 77 64 45 79
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Eg skriv. Du les.
Hei på deg gamle øm og ukjende 
fjes og snodige vesen. Korleis har 
du det i dag? Mange planar? My
kje å gjere? Det har eg. Huset er 
bomba. Postkassen tom. Pensum 
utan fmgermerker. Dette har eg 
tenkt å ordne. I dag. Planen er klar. 
Kva er det? Kvifor ser du på meg 
med slike auga som snakkar og 
seier det meste- høgt og tydeleg- 
utan ord? Du er skeptisk. Det er 
det du er.

Du vil eg skal skrive i staden. Ber
re til deg? Kor snill du er. Eg vil 
heller skrive enn rydde. Men då 
får du lese, då. Avtale. Eg skriv. 
Du les. Denne setninga lever. Ak
kurat no. Fordi du les ho. No er ho 
død. Og du er på veg inn i ein 
metakulturkommentar.

Du er søt. Men hugs at eg 
lyg. Du må ikkje stole på meg. Eg 
er ein upåliteleg eg- forteljar. Du 
er berre eit simpelt resultat av min 
fantasi, ei orsaking for ein kom
mentar og offer for smisk i forrige 
avsnitt. For ord er makt og våpen 
og kan seie alt eg ikkje vil og alt 
du vil og alt eg ikkje får til. Boksta
var er stappa saman i fleirledda 
konstruksjonar og fortel deg på 
komande sider om påsketur og 
konsertar og teater og Bh-ar gjen
nom tidene og om Hamsun og 
Aasen. Det er difor eg skriv på 
nynorsk. Kvifor knip du munnen 
saman? Kvifor blunkar du så rart? 
Bli heller med på ein hyggjeleg 
tanke. Det er ikkje farleg, eg berre 
diktar deg opp. Opp på tanken. 
Der sit vi, eg og du. Vi skal til 
våren. Der spring vi utan skor i 
grønt gras og er glad i kvarandre. 
Men eg stoggar her, for dersom vi 
er nakne er vi ille ute. Iallfall der
som eg gir ut verket før Mykle. 
Forboden litteratur kjem om nokre 
sider. Dette var berre eit frampeik. 
Vi tek oss ein øl i staden, kanhen
de den i ølspalta. Guinnes. Du 
smiler litt no, men eg er ikkje så 
stolt av det, for det er jo eg som 
har skrive det. No smiler du ikkje. 
Du ser sint ut. Kven eg trur eg er? 
Kva dette eigentleg er? Berre viss- 
vass. Jada, det kan godt hende, 
og dessutan; Har du ikkje vore 
borti vissvass før, er det jaggu på 
tide. Likar du betre kjendiskliss- 
klass kan du hoppe vidare til in
teressante overskriftnyhende frå 
tabloiden om Diana & co. Slaktar 
du meg, vert eg lei meg. For det 
var jo eg som dikta deg - allereie i 
fyrste setning faktisk.

Men du får ikkje tak i meg. Al
dri. Eg sit nemleg på ein satelitt. 
Der har eg god utsikt til dykk som 
kavar der nede. Dersom du har tid 
ein dag, og vi er blitt vener att, er 
du hjarteleg velkomen på besøk. 
Eg har symjebasseng og vår- 
blomar her.

FORNUFT... FORDUFI
Hva er det som engasjerer stu
dentene mest? Studentvelferd...?
Nei. Studentøkonomi... ? Nei. In

ternasjonalt an
svar overfor den 
tredje ver
den...? Nei.

Det viser 
seg nemlig at 
det eneste som 
står i hodet på 
intelligentsiaen 
i dag er øl, sex 
og eksamen.

01 er vår
gyldne og skummende drikk som 
vi med et stønn av lengsel kon
sumerer fra fredags ettermiddag, 
til siste bånnski forsvinner ned 
våre såre struper søndag morgen.

Forhåpentligvis har man fått 
seg litt av det motsatte eller sam
me kjønn i løpet av den tiden hel
gen varte. Resten av ukens sex 
overlater vi til de som er så 
(u)heldige å ha en som de er glad 
i. For det vi andre gjorde i løpet 
av helgen var selvfølgelig helt 
uforskyldt og langt fra planlagt. 
Det var - hva skal vi kalle det - et 
lite arbeidsuhell, som selvfølge
lig ikke skal skje igjen.

01 og sex lar seg altså utmer
ket kombinere. I hvert fall teore
tisk. Gudene skal vite hvor man

TILSTÅR utroskap med Diana
; O.Js anklagere elsket på bakrommet 

Kona for feit.. .derfor vil jeg skilles 
Spydige Diana

Alle statsrådenes sengekamerater 
Boris spiste kongens elg
Fikk Sonjas høyre hånd 

Martha behandler Sonjas fingre 
~ Fergies fond konkurs 

Cindy gjør Pepsi blå 
Martha henter Boris
Lill-Babs (57) oldemor

~ Møt vær-Siri - slik er mitt liv
Trine Rein med gutta på NATO-øvelse 
Diana i ny sexskandale

glasur: ny spalte for deg som ønsker å uttrykke humøret ditt offentlig.

Jeg er kjempeglad for:
- at jeg bor i Oslo hvor været er 
nydelig, i motsetning til i Tromsø.
- at den nye skiva til Baba Nation er 
så jævlig bra. De er verdens tøffeste 
bergensere! (Sway, ynmyi

ge halvslappe mannlige organer 
som ikke klarte det som eierne gjer
ne i utgangspunktet ville, men som 
dårlig fysikk eller overdrevet øl- 
konsum effektivt satt en stopper 
for. Gudene skal vite hvor mange 
studiner som i halvveis despera
sjon prøvde å få sin utvalgte for 
kvelden til å tre på gummi, og som 
på grunn av innstendige bønner 
og surmuling ga seg for å sikre 
seg mot at hele huset ikke skulle 
vekkes av høylytte protester.

Når søndagen dukker opp våk
ner man med et rykk og kommer på 
at man lovet seg selv å lese pen
sum denne helgen. Det er da eksa- 
mensangsten kommer krypende. 
Forskning på høyt plan viser at 
denne siste variabelen gjør seg 
gjeldende under enheten: «et styk
ke ut i semesteret». Tidligere i se
mesteret er vi selvfølgelig helt an
svarsløse. Mange liker å gi inn
trykk av at så er tilfelle. Om det er 
et faktum er selvfølgelig en annen 
sak.

Tar man til etterretning alle de 
historiene man hører gjennom sin 
studietid, vil man kanskje sitte 
igjen med det inntrykket at stu
dentene er dårlige til det de er opp
tatt av, nemlig øl, sex og eksame
ner. Slike historier skal man selv
følgelig ikke ta for god fisk. Det

Jeg er kjempesur for:
- at den nye plata med Baba 
Nation ble slakta.

ILLUSTRASJON: KRISTOFFER JØRE 

finnes mange av oss som drikker 
med fornuft, er gode i senga og
lauder seg gjennom alle årene pa 
universitetet. Men på den andre 
siden elsker jo Carl Ivar innvan
drere.

Uansett får dere ha fortsatt 
lykke til videre i semesteret, sam
me hva dere holder på med. Mora

len er: ungdommen varer i 1 
evig, så hvorfor skal vi iaJ 
leme ødelegge for oss.

Årets paroler til 1. Mai? 1 
burde preges av at vi ønsl? 1 
fis prevensjon, billig øl 
dige surmulere.

Ola Bra} '
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Tromsø Museum feiret BH‘ens 
dag onsdag 17. april med tre mor
somme foredrag om BH , kvin
nekropp og kvinneideal gjen
nom tidene. I tillegg har museet 
gående en utstilling av femti 
BH-modeller laget av norske 
kunstnere.

BH‘en er et kvinnesymbol, et hjel
pemiddel, en nødvendighet, et 
fengsel og et torturredskap. Men 
først og fremst er den et klesplagg,- 
og den har sin historie. Fra korset- 
tets tyranni, til dagens mylder av 
forskjellige modeller tilpasset den 
moderne kvinne (og i noen tilfel
ler: mann). BH‘en er et viktig plagg. 
Den skal løfte opp, stramme inn 
og forstørre det som naturen har 
latt i stikken, alt etter som moten 
tilsier det.

Marshmallows-BH
Hvem har sagt at BH‘er bare 

kan lages av bomull og blon
der? I hvert fall ikke de kunst
nerne som har sine kunstver
ker utstilt på museet i disse 
dager. Oppfinnsomheten og 
kreativiteten der er stor. Hva sies 
for eksempel om en BH laget av 
myggspiral? Eller en av marshmal
lows? Forstørrelsesglass? Twist 
eller kondomer? Dørslag? Eller hva 
med en BH formet som et fuglere-
de,- med egg? Det er sannsynlig
vis ingen grense for hva en kan 
lage en BH av. Bare en grense for 
hvilke av dem det er fysisk mulig å 
gå med.

Saltvannskran
Stipendiat Åsa Elstad ved histo- 

I rieseksjonen, holdt et foredrag om 
BH‘ens historie som både var opp
lysende og festlig. Vi fikk vite hvor
dan det hele begynte, og om siste 
nytt innen brystimplantasjon; 
nemlig saltvannskran. Ved hjelp 
av denne kranen kan man selv re
gulere hvor stor en vil at puppene 
skal være til enhver tid. Noe for 
den moderne kvinne som både vil

eaa<1^igvis
abtukestil.

jogge og ta seg godt ut i selskaps
livet?

Mange mener å ha oppfunnet 
brystholderen. En av dem er Hr. 
Hugo Schindler, som i 1893 tok 
patent på oppfinnelsen sin. Men 
det var det mange andre som også
gjorde. Like
vel kom ikke 
BH‘en i pro
duksjon før 
etter 1910. 
Dette forkla
res med at 
motebildet 
forandret 

«fåkat éjcb kaoA gotten, 
•toe mnst fiitt wltk ccitcn»

seg, - korsettet som før hadde holdt Ukebladet «Det Nye» hadde på .
bysten på plass, forsvant. Man syttitallet med noe i bladet som de

anså da korsettet for å være helse
farlig fordi den kunne gi «snøre- 
lever».

Hengebryster
Hvorfor går kvinner med BH 

egentlig? Kvinneidealet i dag til-
sier at man 
skal være 
ung, og ha 
en slank og 
fast kropp. 
Har man 
ikke det, så 
får man hjel
pe litt på.

BH laget av tegnestifter. Et effektivt våpen mot uønsket beføling.
ALLE FOTO: JAN MARTIN BERG

kalte «blyant-testen». Man la rett 
og slett en blyant under brystene, 
og falt den ikke ned med en gang, 
så hadde man hengebryster og 
måtte bruke BH.

Amanuensis i kunsthistorie, 
Hege Olaussen, holdt et foredrag 
om kvinneideal i kunsten. Mange 
kunstnere (for det meste menn) 
har hyllet og vist sin beundring 
for kvinnekroppen gjennom tide
ne. Kvinner og deres kropp skulle 
sees på, men de skulle ikke kikke 
tilbake. Det er gjeme når man blir 
satt under lupen og gransket, eller 
sammenlignet med andre at man 
blir bevisst sine feil og mangler, 
og oppsatt på å gjøre noe med 

dem. Mange har komplekser for 
brystene sine, og da kan BH være 
ett billig alternativ til hengebrys
ter. Noen nøyer seg med en 
wonderbra, mens andre ikke er 
fornøyd før de har fått lagt inn 
silikon.

BH‘en er et morsomt plagg. 
Mange kniser og fniser bare de 
hører ordet. Andre rødmer og 
blir forlegne. Det er tross alt et 
intimt plagg, og alt som er intimt 
kan man le av. Og hvis du har 
lyst å le bør du gå på BH-kunst- 
utstillinga på Tromsø Museum 
før 19.mai.

ii

Ola Roe blir Blaa
Den som forteller meg at mørketida er svart og 
deprimerende, lyver. Mørketida er en kakofoni av 
blånyanser som ikke kan annet enn å prege sjela 
til de som har opplevd den.

Disse nyansene har Ola Røe 
greid å fange på film. Ingen lett 
j°bb, men kanskje heller ikke 
vanskelig for en så erfaren fo
tograf som Røe.

Respekt
oe fjorten bildene som Røe har 
utstilt på Pizzahuset (det gamle 
Studenthuset} bærer alle preg 
av en dyp respekt for nordnorsk 
"atur. Det er et innbitt ønske 
or de fleste fotografer å ta na- 
tobilder som går skrittet len- 
?re. Disse bildene gjør det, ikke

et stort steg riktignok, men de 
har greid å formidle Nord-Nor- 
ges mest spennende tid på en 
mesterlig måte.

Hasselblad
Røe forteller oss at bildene er 
tatt med lang lukkertid og lav 
AS A-film, noe som er utmerket 
for å få fram det unnvikende 
fargespillet i en nordnorsk vin
ternatt.

- Disse bildene hadde vært 
umulige uten stativ, ler Ola Røe 
og avslører en profesjonell fo- 

tografs best bevarte og minst 
hemmelige hemmeligheter. Av for
matet på bildene kan man tydelig 
se at Røe bruker et Hasselblad- 
kamera, et kamera som i følge Røe 
har forvoldt Hasselblad-reparatø- 
rer mye hodebry.

- Hasselblad skal jo først og 
fremst brukes i studio, men jeg har 
hatt med meg mitt på havet i Lofo
ten og på Finnmarksvidda noe 
som kameraet tåler, men reparatø
rene er ikke vant til å få inn kame
raer med slike skader, sier han.

Erfaring
Røe er en av Tromsøs mest erfar
ne fotografer. Han har arbeidet i 
en årrekke som freelance fotograf 
i Dagbladet, men gjennom firmaet 
Røe Foto arbeider han nå med

foto: Asgeir johansen
Ola Røe med sin tolkning av Tromsøs nattetid: «Blå by.»

mange forskjellige prosjekt. Blant 
annet forteller han oss at han har 
fått i oppdrag å ta bilder for et 
bokprosjekt om Troms, men det 
han kanskje er mest kjent for, er 
sine bilder fra teaterproduksjo

ner her i byen. Nå kan hans blå 
bilder nytes over en pizza og et 
glass brus på Pizzahuset.

^^Ås^eir^ohansen
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Bli med TSI-f jellgruppa på påskesam- 
ling i Lyngsalpene. Dette er en beret
ning om alie påskens klisjeer - men 
den er helt sann. Om du ikke var med 
Les dette og gråt!

FOTO: SIGURD TØNNERDet blåser hardt på toppene - men noen ganger er det allright.
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\ordmenn er sære", sier utlen
dene. I en verden av overflod 
j materielle goder, drar en sær- 
orsk subkultur frivillig ut i skog 
j fjell - lever primitivt, fryser og 
iener det er den største form for 
dike. De av oss som vil være 
btra eksotiske og gale, anser 
iltet som anstendig bolig, selv 
il vinteren. Hva er det som dri
er disse menneskene?

Utropia ble med noen av dem 
m til det de selv betrakter som 
eres eget paradis; Lyngenhalv- 
ya. Følg med gjennom beskri- 
elsen av TSI-fjellgruppas pås- 
esamling - den tredje i rekken:

røde roser i kinnene og smil om 
munnen. Gutta veksler blikk og 
gliser fornøyd i skjegget. Nye be
kjentskap etableres. Her er alt fra 
fjellklatrere til dansker.

Noen jenter fra våre naboland 
er på sin første vintertur. De be
gynte å gå på ski denne seson
gen. Goretex-gutta er imponert, 
og innser at deres egne “heftige” 
bragder blekner i sammenligning. 
Taushet er som kjent noen gan- 

TSI sin påskesamling starter 
b uke før den egentlige høyti- 
en - på den måten kan også de 
om skal hjem i påsken delta. Sty
rt i fjellgruppa drar i forveien inn 
il Lyngsdalen med ett haleheng 
v de aller mest turkåte. I det vi 
termer oss det trangeste partiet 
ft dalen, drysser et løssnøskred 
angs flogene foran oss - vi stop-

Gubbene nede ved Furufla- 
i ristet på hodet før vi dro. Det 
r snødd mye over steihard 
ire. Mørket kommer, og det blir 
iskelig å vurdere terrenget 
idt seg. Vi velger å bli på ste- 
og vente med innmarsjen. Re
iten for skred er stor for ti-

Tunge sekker

feste morgen er det kaldt og klart 
været. Folk rusler opp mot base- 
«nrådet. Turen inn er svært sosi- 
ildemokratisk både i lengde og 
imng, og godt er det. Sekkene 
rarer preg av man slett ikke har 
kllh å leke butikk - her skal alt 
•om hører påsken til være med; 
win, biff, sauser, appelsiner 
^kvikklunch. Imponatorprisen 
F til han med den batteridrevne 
Rbørsten.

Teltleiren vokser jevnt i løpet 
lvfredagen. Dagen etter skal det 
'ære over femti personer i det 
Stammesamfunnet. Fellesut- 
*-ret kjøres inn på hundeslede - 
«miljøvennlig og politisk kor- 
“ttsom det går an. Overrasken- 
e fange jenter ankommer med

Tante Camilla leser for Barna om Morgan Kane som også er på påsketur - i Alaska.
FOTO: RUNE SÆVIK

gergull.
Alle toppturers mor

Lørdagen opprinner med drøm- 
meforhold. Noen få minusgrader, 
knallblå himmel og tørr, dyp pud- 
dersnø. Noen karer står tidlig opp 
- Dalstinden it is! Utropia blir 
med, og vi tråkker på feller opp 
lia. Det er varmt, det blir påske- 
stemning og lunch i en solskavel. 
Snart kommer det flere etter, og vi 
får det travelt. Her må ikke noen 
få sjansen til å sprette pudder- 
snøen før oss!

Vi tråkker videre, stopper og 
tar en spadeprøve. Kulda har fått 
snøen til å sette seg. Det laget 
som finnes, må brytes løs. Vi fort
setter mens svetten siler og mel
kesyre pirrer lårene. Alt slikt kom
mer snart i bakgrunnen. Vi ser 

nedover på de høydemeteme vi 
har forsert, og innser at dette vil 
bli en aldeles pervers nedkjøring. 
Men det er langt igjen.

Det begynner å bli tungt å 
tråkke spor. Noen blir mer amper i 
humøret. Flere spadeprøver taes 
- man er mer uenig om hvor trygt 
dette egentlig er. Langt der nede 
kommer flere etter i sporet vårt. 
Nix, her er det bare å bite tenna 
sammen - nå ser vi også toppvar- 

den snart.
Det siste stykket overvinnes 

med forbannelse som motivasjon 
- vi skal til topps! Straks vi er der, 
blir verden en annen. Utsikten er 
utrolig, sola steker, kvikklunchen 
gir nye krefter og bilder knipses. 
Melkesyre og svette glemmes 
fort, og antrekket gjøres klart for 
seriøs telemark. Alle luker må skal
kes, ortovoxer sjekkes, bindinger 
og spenner strammes.

Nedturen er lang, så lang og 
snøen så uberørt, luftig og dyp. 
Vi danser ned Qellsiden med pud- 
dersnøen sprutende rundt ørene. 
På veien ned peker vi nese til de 
som epnå tråkker oppover. Dette 
er rock’n roll, det er stort og mek
tig, det kan egntlig ikke beskrives 
med ord. Mens det står på er det 
bare øyeblikket som eksisterer, alt 

er nå, virkeligheten er en meter 
foran skituppen. Men det er fort 
over - alt for fort. Snart ser vi bare 
vår egne låmer tegnet i løssnøen 
over oss. Verdens vakreste signa
tur - TSI fjellgruppa was here!

Sosialt

Mens ettermiddagssola kjæler med 
toppene rundt teltleiren, kommer 
flere tilbake fra dagens tur. Noen 

har gått innover dalen, med sola i 
ansiktet helt til den forsvant. No
en har sittet i en skavel og holdt 
de nasjonale tradisjoner i hevd 
med appelsiner, kaffe og marsipan 
hele dagen. Hver sin lyst, her er 
det fjell nok for alle.

Utover kvelden samles de fles
te i det store lagsteltet. Gutta som 
fikk Dalstinden har ennå ikke klart 
å få av seg det overlykkelige gli
set. Stemningen stiger. Noen har 
med seg mer enn rødvin, og blir 
nesten uutholdelig sosiale og fest
lige. Allsang, svenske, finske og 
norske-vitser florerer, verdenspro
blemer løses fortløpende. Utover 
kvelden blir tekstene enklere og 
poengene mindre egnet for barn. 
Veeeldig festlig - ja for mange er 
dette hovedattraksjonen i TSIs 
påskesamlinger.

Morgan Kane

Neste dag er et nytt lag først opp 
av soveposen. De skal gå inn på 
Sydbreen og opp på Balgisvarre. 
Resten av stammen spiser frokos
ten ute, mens de første solstråle
ne begynner å varme kalde rum
per. Heltene fra kvelden i går er 
usedvanlig stille. De grynter bare 
ved tilsnakk, og vil nødig vende 
på hodet. De blir liggende i leiren 
hele dagen og lytte til høytles
ning fra Morgan Kane. Det er pås
ke i Norge - samme hva kalende
ren sier.

Utpå kvelden kommer brefarer- 
ne tilbake. Balgis var bedre enn 
Dalstinden forkynner de. Nattens 
helter har lyst til å gråte blod og 
piske seg selv, men sverger heller 
på at i morgen - da skal man ut på 
tur igjen.

Kaker, lammekjøtt og 
pizza.

Leirlivet begynner å bli rutine. En 
fra konservatoriet har med gitar 
og fløyte. Noen har bursdag - de 
varter og vårtes opp med kaker. 
Jon Hemming griller som vanlig 
lam til alle. Kveldene er sosiale, og 
morgenen vakker. Det er tegnet 
psykedeliske telemarkspor fra alle 
tenkelige - og utenkelige - fjellsi
der og renner. En trygg rute er 
rekognosert inn over Sydbreen, 
og flere kan ta den samme turen. 
Life is good - very good!

Tromsøstudentene nyter alle 
fjellpåskens’ gleder allerede før den 
har begynt. Men livet i de kalde 
vinterfjell tar hardt på. Når tirsda
gen kommer, er de fleste innstilt 
på å dra hjem; Gnagsår, tomt for 
parafin, sola er borte og så videre. 
Leiren pakkes sammen, de som blir 
igjen ønskes god tur, og vi søker 
mot sivilisasjonen. Dog har.TSI- 
turer en tendens til å leve videre, 
selv etter ankomst Tromsø - av
slutning med pizza og øl er en ubry
telig tradisjon. •

lt
Rune Sævik

Det gode liv i Lyngen
frudentpåsken er mangfoldig. 
Mange leser vel i høytiden, no
en nyter stillheten i byen disse 
Velsignede dagene mens samfun
net er avlyst. Men særingene 
som drar til fjells, viser seg også 

være et svært så fargerikt fel- 
I esskap. IDe er alle slags typer, 
I med forskjellige interesser. Utro- 

som nevnt alt fra dån
te er telemarkere med skandi

navisk høyprisutstyr i prisklas
se over 30000 kroner. Det ene 
de har til felles er kjærligheten 
til naturen og fjellet - gleden 
ved å være inne i den. Alle lot 
til å stortrives, enten de kjørte 
ned den ikke helt trygge, men 
desto mer stupbratte piss my 
pants-renna, eller satt i solskav- 
len hele uka. Påskesamlingen 
dette året ble noe de alle kan 

leve lenge på. .

Lyngen

Tromsø er Norges verste stu
dentby fastslo Nordlys en fre
dag før påske. Mulig det, men 
akkurat den dagen var det him
melsk å være tromsøstudent - ba
re man var i Lyngen. Boligene er 
dyre og halvliterne like så, men 
det er gode grunner til å stortri
ves i verdens nordligste univer
sitetsby også. To av dem er TSI 

fjellgruppa og Lyngen - dette 
unike fjellområdet, som gir deg 
hav, isbreer og alpine topper i en 
salig blanding. Veteranene i fjell
gruppa snakker nødig om dette - 
de ønsker at dette området skal 
bevares like ubesudlet og øde i 
fremtiden også. Vil man leke her, 
får man betale prisen - bo i telt 
og bære sin luksus på ryggen.

Bank i bordet

Årets sam|ing forløp uten større 

ulykker, selv om det var mange 
med. Været ble etterhvert opti
malt, også med tanke på skredfa- 
re. Men innimellom ble man min
net på hvor man faktisk var. I slike 
områder som Lyngsalpene er det 
naturen som lager spillereglene, 
og det er opp til oss å følge dem. 
Enkelte fikk sé løssnøskred drys
se ned fra fjellsidene, og man opp
levde å skrape fram dype bresprek- 
ker i øyensynlig trygge brefall. 
Slikt får man respekt for, og det 
skal man ha.
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Paradokset Læstadius
Vitenskapsmann 
og småbruker, 
botaniker og folke- 
minnegransker, 
prest og vekkelses
predikant, analyti
ker og følelsesmen- 
neske. Der har du 
Lars Levi Læstadi
us i et nøtteskall. 
Gjennom fem kapit
ler skal dette para
dokset av en mann 
presenteres for 
publikum.

Den unge Lars Levi 
Til ære for fremmøtte presse
folk fremføres noen scener fra 
første akt, en kraftfull og over
bevisende fremstilling av den 
unge Lars Levis ungdomstid.

«Han var populær hos jen
tene, for hos ham kunne de 
være trygge på at de fikk be
holde møydommen.» Fortel
leren står ytterst på scenen 
og lar blikket gli over publi
kum. Midt på scenen sitter en 
keitet Lars Levi med en bon
dejente. De flørter, tuller og 
fjaser. Plutselig blir leken litt 
for intens, og i engstelse vrir 
han seg løs fra omfavnelsen. 
Oppjaget og skyldbetynget 
forlater han jenta og skynder 
seg bort. «I ensomhet utførte 
han de syndigste laster.» Bor
te er den ertelystne spillopp- 
makeren, og en unggutt full 
av sjelekvaler søker trøst og 
trygghet i bibeltekster.

På scenen er tre skuespil
lere. Til sammen skal de fylle 
et uvisst antall roller. De skif
ter på å være fortelleren i styk
ket, i mange tilfeller er det 
Læstadius’ egne ord de site

Totalteatret viser "ei forestilling om Læstadius" på Rådstuen fra 24. april.
PRESSEFOTO: MARIANNE SØRHEIM

rer. På sine eldre dager skrev han 
nemlig ned betraktninger og ana
lyserende refleksjoner om sin

egen ungdomstid, blant svært mye 
annet.

Mange fasetter
Som forsøkt antydet innlednings
vis, var Læstadius en mann med 
mange fasetter. Han forkynte med 
stor inderlighet en intens og dyp 
tro, forankret i noe som aldri kan 
defineres - følelser - samtidig som 
han stadig gjorde forsøk på å ana
lysere både sin egen og andres 
opplevelser av troen.

Han fikk etterhvert en stor til- 
hengerskare, fra sitt utgangspunkt 
i Karesuando. De to første årene 

"...hos ham kunne de ligge 
trygt.."
Lars Levi Læstadius presente
res i ulike livsstadier og - 
situasjoner. 

etter at han ble frelst hadde han 
ikke mange overbeviste i menig
heten. Radikal bildebruk og ster
ke liknelser skapte i begynnel
sen engstelse i menigheten, så 
de kom ikke akkurat mannsterke 
til kirken.

Til alt hell for Læstadius var 
det kirkeplikt på den tiden, så 
folk var pålagt å komme til natt
verd. Etterhvert kom folk av fri 
vilje for å oppleve denne «gal
ningen».

Jordskjelv
Samtidig som den første ble 
frelst, rystet et jordskjelv områ
det. De fleste var overbevist om 
at det var de undeijordiskes ra
seri over den begynnende vek- 
kelsesbølgen som ga slike merk
bare resultater. Om Læstadius

avkreftet dette, er ikke sikkert. | 
motsetning til hva mange tror.vj 
Læstadius relativt tolerant mf('1 
hensyn til gammel tro. - Å si rf 
Læstadius utryddet den samiskt 
religionen er direkte historiefø 
falskning, sier Kristin Eriksen,® 1 
nusforfatter og instruktør. Skader s 
var skjedd, runebommene van 
lerede brent da han startet sittvii s 
ke. Gjennom Læstadius kunnesj ( 
mi ske elementer overleve i k® A 
tendommen. sl

G
Den store forelder (1 

Læstadius prekte på finsk, ogdffiA 
te preget nok billedbruken har, ti 
Finske substantiver er ikke drfjst 
inn i kjønn, så det vakte mirfl 
oppsikt når Læstadius snakketorv< 
«den store forelder». I gamle røM 
ske oversettelser av tekstenerer 
står det «store far», men i sener 
tid har man gått tilbake til original 
betydningen. Læstadius’ Gi 
fremstår på en måte som tvekjoPå 
net, med et «ømt morshjerte», soQg 
i følge ham selv er «det beste ide.^ 
av fullkommen menneskelighet0 
og han skriver også om å «dief|C( 
Hans livgivende bryst».

Etterhvert sendte han ut kvf*1 
nelige forkynnere. Dette vargar1 
ske radikalt, men Læstadius ®æa 
te at det spilte liten rolle hvt 
som forkynte, så lenge budskap 
- evangeliet - kom klart fram. ae 

;ns
Engasjerende ini 

Skuespillerne, Bernt Bjørn, St?en 
Bjørn og Inger Kathrine Hansr310 
er overrasket over hvor g 
Læstadius faktisk egner seg. 
teater. De tre har så avgjort i1 
ord på det tørre. Smaksprøver* 1 
fikk se, vitner om en energifyli 
spennende presentasjon aven 
teressant og ekstrem personlig^

^J^^se^inn^ern/sen^^ <

Litt kjærlighet, litt latter, litt __________ ____
lOrvBntnifiQ!* uo* -■ sicj6fiii6is©stoic<or «or uoyi©
hanHia einra fa***■<**>**■ti** rfan fa «■»*•***>•« 8 canIIcIIImI© Mill M© «Hvit* wcly<l<t*licr* iilttll Uvli Vj|t>€l WCXPlvI I Ilvvli

Dampen. ' ■" • ' ■

Pæcirka er en gruppe på ft- diktene og skal lese dem selv 
re med to diktopplesere og under forestillingen. \ 
to musikere som skal frem 
føre egenprodusert materi
ale. De har laget en forestil- forteller Ingrid.

|jng som heter OrdforrådT/ J v s s s _ *
Den handler om hvordan hold er samlet etter tema i sek-
ord har innhold som strek
ker lengre enn ditt eget ord-

‘ ‘ jf*-’< TOITHu UtCR di QU tidl SKJØD-

aerdeu
on hm

- Diktene er øyeblikksbilder 
som henger sammen på et vis,

20 dikt med ulikt fonn og inn
’ i er samlet etter tema i sek- 

■ slik at de står i samspill med

Bøtter ©9 span r

skaperen helhet, sier Ingrid, I
De to musikerne, Erik Scwen- 

sen og Amund Sjølie Sveen er 
begge perkusjonister og kommer 
under forestillingen til å spille på 
alt mulig søm kan slåes på. Kon
trabass og xylofon skaper melodi
ene søm holder det varierte lydbil- - 

: det sammen.. ■.. .. .

■ • '

Musikalsk solidarity
leti
le almed Bosnia

Blandakoret Nordaførr har i samarbeid med 
den bosniske musikeren Rokus Juhas laget 
en forestilling med bosniske sanger. «Bosna 
Moja» handler om Bosnisa før og etter den 
ødeleggende krigen.
- Vi ønsker å markere at det går ann å leve i 
flerkulturelt fellesskap, ikke bare i Bosnia, 
men også i Tromsø, forteller Stein Nilsen i 
Nordafør.
Denne markeringen skjer gjen
nom sang, dans og blider under 
konserten som blir holdt på 
Tromskysten L, 3. og 4. mai. Ar
beidet med forestillingen har på
gått i 1 V2 år og endelig skal pu
blikum få høre og se produktet.. 
Sangene som blir fremført er tra
disjonelle bosniske sanger, men 
også noen nye sanger skrevet 
om krigen, er tatt med. Koret kom
mer til å synge både på norsk og 
bosninsk. Stein understreker at 
det ikke var lett å lære seg de 
bosninske tekstene.

Tet 
rier? 
?årp 
;en, < 
nen 
dagi 
orsk 
lere< 
ikevi 
'eldij 
;ang 
"om i

Tre bosninske og to whnet 
musikere er med i prosjektet et ja 
niske dansere kommer ogsåicenei 
ta under konserten. Sammefikk ti 
bilder og de aktuelle teksterø 'isbjøi 
tes forestillingen sammen'emh 
hele.

Konserten er ment å sknfe 11 
fe et brett publikum og veitet er 
gasjement. Bosnia er ikke tal til 
borte.... ;lnin;

irer t 
eborj
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Festlige forviklinger
Hvem er egentlig hvem, og hvorfor er de ikke det? Kabinetteatret, Tromsøs nyoppstartede studentteater, viste oss krimfarsen 

«Den ekte inspektør Snusen» av Tom Stoppard, og tilbake satt vi med løsningen på litt av hvert. Eller kanskje ikke...? Som publi
kum i Kulturhusets intime scenehus moret vi oss i alle fall med litt mord og mye annet.

Vi blir ledet inn i en absurd 
Ijiminalfarse, der ingenting er 
som det egentlig er.

Handlingen foregår på god
set hos den vakre enken Lady 
Cynthia Muldoon (Ingeborg 
Meløe). Tilstede er også bort
skjemte Felicity Cunningham 
(Anne Vikan), Mrs Drudge 
(Marit Nilsen) - hushjelen og 
Major Magnus Muldoon (Kje- 
il Hansen) som sitter i rulle
stol. Det ligger et uoppdaget 
lik på gulvet, så snart dukker 
vel inspektør Snusen (Vegard 
Mellem) opp også. Grunnlaget 
erlagt for en god gammeldags 
iiminalhistorie!

Ovenfor oss sitter Birdboot 
og Moon (Øystein Martinsen 
og Jon Kristian Gaare Blix), to 
teaterkritikere på oppdrag. De 
kommenterer det som skjer på 
scenen, og legger ut om sine 
idenskaper og problemer. På 
in måten får vi et godt ek

sempel på meta-teater - teater i 
teateret.

i Forførende Simon Gascoy
ne (Asbjørn Rørtveit) er Snus- 
ens hovedmistenkte. Han be
finner seg i nærheten, og Snu

r sen er på sporet. Det dirrer 
, mordtrusler i lufta. Stykket vi

Inspektør Snusen på jakt etter en sinnsyk morder, i Kabinetteatrets oppsetning "Den ekte inspektør 
Snusen" BEGGE FOTO: ÅSGEIR JOHANSEN

kler seg til. Alle har grunn til å 
drepe noen. Men hvem er liket på 
gulvet, og hvorfor later det til at 
ingen har hatt grunn til å drepe 
den mannen som faktisk ligger 
der?

Stykket foregår i utgangspunk
tet på to plan, men etter hvert ve

ves de to virkelighetene 
sammen, og kritikerne Moon og 
Birdboot blir i høyeste grad in
volvert i det som skjer på sce
nen. .
• Når den opprinnelige inspek
tør Snusen og den første Simon 
Gascoyne, som begge er skutt, 
kommer inn, setter seg på stolra- 

den som publikum og begynner 
å vasker bort sminke, tenker vi: 
Ja, ja, det var bare det som man
glet, og forvirrelsen er mer total 
enn noen sinne. Men svar på 
mordgåten og de andre gåtene, 
det får vi. Den skyldige viste 
seg nemlig å være en helt annen 
enn den han er. Vi får også svar 

på stykkets essensielle spørsmål: 
Hvem er den ekte inspektør Snu
sen? Ikke minst får vi vite hvem 
liket er. Eller gjør vi egentlig det...? 
Det er ikke kriminalhistorien, men 
forviklingene som bærer handlin
ga! «Den ekte inspektør Snusen», 
eller «The real inspector Hound», 
som stykket heter på originalspråk. 
Absurde sammenviklinger av «vir
kelighet» og skuespill er ledsaget 
av Stoppards lek med ord og kli
sjeer. Kabinetteatret har gjort en 
veldig bra jobb med å oversette 
stykket til norsk. Poenger og kli
sjeer fikk vi i fleng, og Marit Nil
sens krokryggede tolkning av Mrs 
Drudge er nok til å få hvem som 
helst til å le seg skakk. Det er også 
tydelig å se at Per K. Sandøy og 
Kjetil Hansen har gjort jobben sin 
når det gjelder regien. Vi behøvde 
heldigvis ikke lete etter moral eller 
dype tolkninger av stykket. Me
ninga med det hele var nok at vi 
skulle le, og det gjorde vi.

«Den ekte inspektør Snusen» 
var med andre ord et morsomt og 
absolutt severdig første møte med 
Kabinetteatret. Vi ser fram til fort
settelsen.

Elin Sæterøy

‘Ingeborg (Cynthia) Me løe:

- Vi trenger å spille, derfor gjør vi det!
Det deilige med å være med i et slikt stykke er at vi virkelig får spillt ut klisjeene, sier Ingeborg Meløe, som enda ikke har fått av 
seg sminke og sølvkjole etter dagens forestilling. Sammen med Asbjørn (Simon Gascoyne) Rørtveit, som også gikk med en 

skuespiller i magen,var hun med på å ta initsiativet til Kabinetteatret.
Tromsø har i mange år vært den 

' tete universitetsbyen her i lån
te uten studentteater, men nå er 
de altså igang.
-“Den ekte inspektør Snusen” 

eret vanskelig stykke å jobbe med, 
Ff Asbjørn, spesielt fordi det fore- 
fårpå to plan samtidig. Kjetil Hån
te som opprinnelig var regissør, 
nen måtte hoppe inn som Major 
Wius, har ikke mindre enn fire
orskjellige personligheter å hol- 
predepå! De to skuespillerne er 
fevei enige om at komedier er 

gøy å spille. Det er første 
noen setter opp et stykke av 

, Stoppard i Tromsø, og blant 
"net av den grunn sa Kulturhu- 

u !tja til å la Kabinetteatret bruke 
Wen der. - Vi må forresten få si 

ti] Kulturhuset, sier Ingeborg.
(styøm er enig. - Samarbeidet med 
tø har vært topp.

'kke bare studenterJ lkke bare studenter
ler ikke betre skuespillere som 

ai W for å få til en vellykket opp- 
tømg. Alle de andre - fra regis
ter til PR-gruppa får ros av In- 

or8 og Asbjørn. Miljøet er i 

alle fall veldig bra, skal vi tro.
- Kabinetteatret er ikke, og 

vil ikke bli et rent studentteater. 
Det vil jo vær synd å utelukke 
noen med talent bare fordi de 
ikke studerer. Regissør Per K. 
Sandøy er en av dem som er 
hentet inn «fra gata». Vi vil like
vel ha tilknytning til Høgskolen 
og Universitetet, understreker 
Ingeborg.

- Det bør være kvalitet på 
det vi gjør, rett og slett fordi det 
er artig å gjøre det bra. Alle skue
spillerne som er med nå er sce- 
nevante, men de utelukker ikke 
at nybegynnere kan få prøve 
seg.

Planene framover
- Til nå har de spillelystne kref
tene på Universitetet og Høy
skolen vært konsentrert rundt 
studentrevyen annenhvert år. 
Kabinetteatret ble startet opp for 
at det skal være et permanent 
tilbud, forteller Asbjørn. Og pla
nene framover, er de klare? - Vi 
skal gjøre det vi har lyst til, kom
mer det fra begge to. Enten det 

er barneteater, komedier eller noe 
halt annet. Målet er en ny oppset
ning til høsten. Studentuka neste 
år er også noe å sikte mot.

Å være med i Kabinetteatret 
betyr mye jobbing. Kanskje ikke 
så lett å kombinere det med studi
er? - Det går såvidt, men det går, 
sier Ingeborg, som er mor i tillegg 
til å være student og skuespiller.

- Vi trenger å gjøre dette, der
for gjør vi det. De to pro-motorene 
i Kabinetteatret ser ut til å være 
enige i den saken.

Trenger folk
- Få med at folk som går med en 
skjult drøm om å jobbe med teater 
på en eller annen måte, ikke må 
nøle med å ta kontakt, avslutter 
Ingeborg Meløe og Asbjørn Rørt
veit fra Kabinetteatret, før de en
delig kan gå og skifte.

Elin Sæterøy
Meløe, i het omfavnelse som Simon dg Cynthia.
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I 1957 var sinnene igjen i kok, 
denne gangen verre enn noen 
sinne. På nytt var det sedelig- 
hetspolitiet som var i gang ... Nå 
var det Agnar Mykles oppfølger

Vulgære stønn og brøl 
eller kunst?

^^MaritHeleneStensei^

Sensur eller forsøk på sensur er noe de 
fleste av oss forbinder med tyranni og 
undertrykkelse, og særlig da av politis
ke synspunkt, noe det selvsagt også 
er... Men det kan også være tragikomisk, 
frivillig og ufrivillig, i alle fall for etterti
den, det har den norske sensurdebat- 
ten vist til fulle. I Norge har det helst 
vært moralens voktere som har vært 
aktive på denne fronten, og da særlig 
når det gjelder hva som er passende på 
det seksuelle området.

D
en første bølgen av 
bekymring for seksu 
almoralen til det mer 
eller mindre uskyldige 
norske folk kom i 18 80 årene, 

hvor det gode selskap, med kir
kens menn i spissen, blandet seg 
inn i bokhyllene til folk var i for
bindelse med forfatterne Hans 
Jæger og Christian Krogh i for
bindelse med bøkene Fra Chris
tiania - Bohemen og Albertine. 
Begge ble de dømt for å ha skre
vet «utuktige» bøker med påføl
gende inndragelse. 

Har Gud kjønnsorganer?

1 1933 var det sosialisten og ate-

isten Arnulf Øverland som satte 
sinnene i kok hos kirkens menn. 
Han ble riktignok ikke anklaget 
for usedelighet, men intet ringe
re enn blasfemi. Øverland hadde 
lenge vært opptatt av religiøse 
spørsmål, men debatten tok helt 
av da han ertet på'seg den reli
giøse autoriteten Professor Hal
lesby. Som formann i Indremi
sjonen i 33 år hadde han mangt 
og meget å si om liberale ten
denser innen kirken. I den an
ledning skrev Øverland novel
len «Tro og overtro» hvor han 
skisserte følgende fiktive sam
tale mellom han selv og Djeve
len: Å, der er det nogen som 
besverger meg - det er natur
ligvis denne Hallesby igjen. 
Han er jo nærsagt den eneste 
jeg (dvs. djevelen) omgås med 
her i landet. Fryktelig plagsom 
person! Og han bruker kritt, så 
jeg nesten ikke kan røre meg. 
Og så kaster han med blekk
hus. Ja, adjø da, det var hygge
lig å treffe dig, jeg ser innom 

igjen en av dagene! Jeg vilde 
følge ham ut; men han gik bare 
hen og åpnet ovnsdøren. -Det 
er godt du ikke har centralopp- 
varming; jeg tar snarveien, sa 
han og braste inn gjennem ild- 
mørjen.

Om dette fikk folk flest til å 
trekke på smilebåndet så appel
lerte det visst ikke til den humo
ristiske siden hos Hallesby. For 
da Øverland skulle holde et et 
foredrag kalt «Kristendommen, 
den tiende landeplage» i Studen
tersamfundet i Oslo var Halles
by ikke snauere enn at han le
verte inn en anmeldelse på for
hånd. Politiet møtte opp med no
tatblokk og nyspissede blyan
ter, noe de visst fikk bruk for da 
Øverland uttalte følgende: - Gud 
er et vesen, som i utvortes hen
seende ligner oss. Han er en 
mann, han har meget hår og 
skjegg, han har nese munn og 
tarmkanal, tror jeg da, og for alt 
jeg vet har han vel også kjønns
organer. Eller kanskje har han 

-Intetanende avslører tidens 
menneske seg i den kunst de 
godtar og i den de avviser... 

(R. Broby - Johansen)

ikke det.
Øverland selv syntes det var 

svinehell å bli tiltalt for blasfemi 
av Hallesby. Men om han ikke 
tok oppstyret særlig tungt så var 
motivene bak alvorlig nok, og til 

sitt forsvar sa han følgende: - 
Jeg har holdt et foredrag - i den 
hensikt å medvirke til å befri 
folk for et system av vrangfore- 
stillinger, som er direkte skyld i 
det meste av den nød, av den 
råskap, av den blodige elendig
het som de siste 2000 års histo
rieforteller om, og som fremde
les danner den vesentligste hind
ring for menneskenes sociale og 
kulturelle fremskritt.

Etter et farse av en rettssak 
ble Arnulf Øverland frifunnet, 
noe som var en stor personlig 
seier. Ytringsfriheten gikk deri
mot svekket ut av kampen da 
Stortinget året etter vedtok 
skjerpe blasfemiparagrafen.

til romanen Lasso rundt fru Lu
na, nemlig Sangen om den røde 
rubin, som skapte en strøm av 
protester som ikke kan måles i 
ord, men i kilo. Absolutt alle had
de en mening om denne roma-

I 
. I

nen som beskrev nordman® 
Ask Burlefots vandring fra imiJ 
dom til manndom via divers* 
kvinnelige «bekjentskaper» fl 
terfulgt av intime beskrivelsen 
deres aktiviteter eller medanr 
ord, noen sider av bokens i i 
330 sider beskriver munnsex.0 
kirkens forståsegpåere var ilk 
snau i sin kritikk av slik uthot. 
Et eksempel er følgende uttalt 
se fra Pastor Sverre Riisøen: 
Det raffinerte pikanteri er hi 
blitt avløst av vulgære størne 
brøl, som gjør leseren kald v. 
hjertet - iskald. Det er tilløp 
lidenskaper i Sangen om ii 
røde Rubin, men de drukne 
brunst, i kvalmende utpensk 
ger gjentatt i det uendelige. Oi 
dette var 50 år etter Freud! F 

Beskyldninger fortsatte ålf 
gle, og det var ikke mangel^' 
fantasi.: Mykle hadde skrøfe 
boken for å tjene penger, eta-> 
grep fra samnorsken for å undff 1 
grave bokmål, at alle hovedpf0 
sonens samleier var selvopple^ 
det var et ledd i kommuniste^1 
forsøk på å få verdensherrecWe 
me og naturligvis at den varrfl 
ralsk bedervelig. Hovedpers 
nen selv holdt seg forholdt 
taus, men noe han for såvidt 
de lurt i.

it
Hans forsøk på å forklart 

boka omhandler en ung tnan™ 
indre tragiske konflikt i søke^* 
ter et høyere liv forsvant 
stendig i myldret av 
påere». For å få gehør 
synspunkt måtte han 
Norges grenser. I Danmark 
ne man lese i Jyllands-Posi^ 
kan man skrive mer ømt fr 
og vittigt? Samtidig ropte de I 
ste på politi i Norge...

Nå diskuterte man ikke krå 
ger om den var usedelig, tnenf
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videre, med høytlesning av bo
ka og uttalelser for og imot av 
diverse folk med meninger, både 
i og utenfor rettssalen.

Forbrytelse uten 
forbrytere.

’. Det
_ skul-

sette grensen for hva som var 
leratur og ikke forfatteren. 
Og anmeldelse ble det: San-

Seriøs litteratur? 
jT

Påtalemyngigheten 
dømmer seg selv enda en 

gang

!
rett og slett var ulovlig, 

altså Norges lover som s

-Med fengsel inntil 2 år 
straffes den som utgir, 

falholder, utstiller eller på 
annen måte søker å utbre 

utuktige skrifter, billeder og 
desslike, eller som medvirker 

hertil. (Straffelovens §211)

!
F om den røde rubin ansees 

m utuktig på grunn av gjen- 
og ytterst detaljerte skild- 

Wr av erotiske opplevelser

Dette var innledningen til 
” mest nærgående rettspro- 
ss mot en forfatters verk no- 
^ne. Ettertidens dom er klar, 

saken var et feilgrep som 
rPreg av tåpelige misforståel- 
r°gumodenhet hos sam- 
ni,stopper, noe som ga store 
Vonlige påkjenninger som 
“lle prege Mykle inntil han 
k ensom 14 januar 1994. Men 
kttom denne moderne hek- 

som fant sted bare 40 
Jibake i tid, kan få det til å gå 
'nedover ryggen på en bor- 
3,11,0 1996, var det der og da 

alvor. Samtidig med den- 
’ye utviklingen i saken solg- 

som varmt hvetebrød i 
^eog Danmark, påfulgt av 
rystende forbauselse over 

'Pågående norske rettssaken 
' este avisene. Rettssaken i 
?e gikk likevel ufortrødent

I utlandet fulgte man spent med, 
ville man dømme Mykle? Nå kan 
man si at domsavsigelsen ble litt 
av hvert... Riktignok ble Mykle 
frifunnet, men restopplaget inn
dratt (!). At boken allerede var 
blitt etterkrigstidens mest leste 
lot ikke til å affisere domstolen. 
Norges befolkning måtte altså 
beskyttes mot seg selv og sin 
trang til å lese boka. Romanen 
var utuktig, men forfatteren 
uskyldig. Samtidig som politi og 
kjøpere stormet mot bokhand
lerne for å sikre seg de siste ek
semplarene, ga Mykle sin enes
te offisielle kommentar til hele 
rettssaken: -Mykle vant, men 
kulturen tapte.

På mange måter var domsav
sigelsen den verste fornærmel
sen man kunne servere en for
fatter. Agnar Mykle var altså 
ikke klar over hva han hadde 
skrevet og slapp med et klapp 
på hodet. Mykle var da også bit

ter og skrev i et brev kort tid 
etter dommen: -Ifremtiden må 
de gjeme si alle mulige ord til 
meg, bortsett fra den ene ting, 
at jeg skal holde meg til mitt 
ord. Saken er nemlig at de da 
taler til den ene mann i Nor
ge, hvis ord er intet verd, hvis 
ord - efter en norsk domstols 
kjennelse - er så verdiløse, at 
hans bok, uttrykket for hans 
innerste samvittighet, skal 
brennes på bålet(...) Saken 
gikk da også videre til Høyes
terett som fant ut at en forfat
ter kan ikke skrive hva han vil, 
men han kan skrive som 
Mykle. Begjæringen om inn
dragelse tok altså ikke til føl
ge, men moralens pekefinger 
var likevel tilstede. Usikkerhe
ten var fortsatt til stede når 
det gjaldt hva som var ulovlig 
å skrive og kjennelsen ga ikke 
noen pekepinne om hvordan 
retten ville stille seg i tilsva
rende saker. Det var altså du
ket for en ny rettssak av til
svarende karakter, og den kom.

11966 var sirkuset igang igjen... 
Boken Uten en tråd som hand
let om ungpiken Lilians orgas- 
mebekymringer i forholdet til 
kjæresten, og dr. Petersons te
rapi av henne. Dette ble for 
mye for Riksadvokaten og bo
ka ble følgelig beslaglagt om
gående og som om det ikke 
var nok var det ingen som vis
te hvem som var forfatteren, 
da det ikke stod noe navn på 
tittelbladet. Etter flere dagers 
ville spekulasjoner stod forfat
teren frem, det var Jens Bjør
neboe. Og det var ikke lite han 
hadde å stå til rette for i følge 
tiltalebeslutningen fra Oslo 

Byrett som anklaget han for de
taljerte beskrivelser av de enkel
te forhold.... Herunder kyssing 
og slikking av kjønnsorganer 
og endetarmsåpninger... ..Bruk 
av gummilem, innføring av pe
nis i kvinnes og manns rectum, 
pisking medgummirem m.v (...).

Igjen var våre naboer av en 
annen oppfatning enn den nor
ske påtalemyndigheten: det dan
ske Extrabladet kalte det en drøm- 
mebok for nybegynnere, og den 
svenske konsulenten for boken 
uttalte følgende :-gi ut i Herr- 
ans navn, gi ut! Utgitt ble den 
da også i hele 25 000 eksempla
rer, slik at nysgjerrige svensker 
kunne se hva vi hisset oss opp 
for den gangen.

...Tiltalte nr.1 må, som alle 
andre forfattere finne seg i at 

straffeloven setter grenser for 
måten man kan utfolde sitt 

talent på(...) 
(Dommeren i Agnar Mykle‘s 

rettssak)

Bjørneboe selv hadde sitt å 
si om forvaltningen av ytrings
friheten her i landet - det er en 
mangel på logikk som nærmer 
seg det åndssvake. Hyper-por- 
nografiske bilder er tillatt for 
barn, seriøs litteratur er forbudt 
for voksne. Og han hadde mer 
på hjertet i boken En tråd (et for
svarsskrift for boken Uten en 
tråd): -Hele dr. Petersons be
handling av Lillian består j å 
drive genanse, skamfølelse, 
skyldfølelse, løgn, maktsyge, 
forestillelse og angst ut av hen

ne. Jeg vet av erfaring at meto
den er riktig. Og jeg vet at Lilli
ans tanke i erotiske situasjoner: 
«tenk om mamma så meg nå - er 
typisk. Jeg tror at man skal glem
me mamma i slike situasjoner».

Hvilket forhold juryen hadde til 
sine mødre skal være usagt, men 
Jens Ingvald Bjørneboe ble dømt 
til å betale en bot på kr. 100, sub
sidiært 2 dager fengsel, samt å 
betale 500 kroner i saksomkost
ninger. I tillegg ble de beslaglag
te eksemplarene av boka inndratt.

Tradisjonen, som har preget 

hele historien til de norske rett
svesens bekymring for hva det 
norske folk kan tåle å lese, var 
igjen bekreftet: det norske retts
vesen hadde enda en gang fast
satt at det ikke er forfatteren eller 
leserne som skal sette grensen 
for hva som er litteratur, men den 
norske stat. Man kan være fristet 
til å gjøre Bjømeboes ord til sine: 
- Påtalemyndighetene har enda 
en gang dømt seg selv!
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veldig enkel og intim scene, der 
publikum nesten sitter midt i hand
lingen.

Magnus Clough

Fra lørdag 20. april spilles Bertolt Brechts «Tolv* 
skillingoperaen» ved Hålogaland teater. Oppset
ningen markerer HTs 25-årsjubileum, og er også 
det stykket HT debuterte med 26. Oktober 1971.

Den gang var forholdene ganske 
annerledes, både internt i teateret 
og i samfunnet rundt. 71-versjo
nen av stykket ble satt opp av en 
idealistisk gruppe unge skuespil
lere, som ifølge dem selv prøvde å 
lage en folkelig og samfunnskri
tisk oppsetning. Riktig så politisk 
engasjert var dessverre ikke pu
blikum. Til tross for strålende kri
tikker ble stykket spilt for halvt
omme saler rundt om i Troms og 
Finmark.

Bedre salg
Denne oppsetningen er en av de 
største satsninger Hålogaland Te
ater har hatt. 12 skuespillere og 6 
musikere er med på å skape dette 
samfunnssatiriske teatermusikk- 
spillet, under ledelse av den hol
landske regissør og scenograf Jos 
Groenier. Det hele foregår på Mar
garinfabrikken ved Strandtorget. 
Der har Groenier konstruert en

Politisk ladet
Sentralt i Brechts verker er løgn 
og falskhet, dette gjelder også i 
«Tolvskillingsoperaen». Med si
ne skarpe vinklinger og ubehage
lige spørsmål vil han provosere 
publikum så vel som samfunnet. 
Groenier har tonet ned det politis
ke budskapet i denne oppsetnin
gen. - Forrige gang stykket ble 
satt opp, var samfunnssituasjo
nen helt annerledes. Det var mer 
kapitalismen mot sosialismen. Da
gens situasjon er mer nyansert. 
Men skurkene finnes enda, så 
«Tolvskillingsoperaen» er minst 
like aktuell i dag som den var i 
1971.

Mackie Kniven på horehus. Scene hentet fra "Tolvskillingsoperaen".

Knut og Marie Hamsun. I den nye Hamsun-filmen spilt av Max von 
Sydhow og Ghita Nørby.

Mux som Hamsii
PÅ KINO FOR UTROPIA: Rå

Fredag 19. april var premieredag for Jan Troells nye storfilm om Knut Hams 
Forventningene ble oppfylt og skepsisen til svensktalende dikterfyrster m 
dertilhørende dansktalende hustruer forsvant som dugg for solen.

Filmen er basert på Thorkild Han
sens bok Prosessen mot Hamsun 
(1978), og forteller historien om de 
siste 17 år av Hamsuns liv - uten å 
ta seg den frihet å legge noe til.

Ingen dom
Første gang vi møter Knut Ham
sun er han blitt 76 år, han skriver 
ikke lenger. Et bittert oppgjør mel
lom ektefellene etterlater noe ha
tefullt og uforsonlig i et allerede 
hardt prøvet ekteskap. Filmen fort
setter med å skildre krigsårene, kri
gens og nazismens fremmarsj og 
familien Hamsuns forhold til det 
som skjer i Europa, i Norge og 
internt i familien. Knut Hamsuns

skjebne skulle være velkjent for 
de fleste. Familien Marie, Tore, 
Arild, Cecilia og Ellinor var alle 
deler av dette dramaet. Deres liv 
var flettet inn i hans, hans liv knyt
tet sammen med deres. Det er det
te filmen forteller om - historien 
om en mann, en nasjonens dikter, 
og hans familie. Denne filmen gir 
ingen forklaringer, feller ingen dom 
over en helt spesiell historie, men 
forteller den som den er - et skjeb- 
nedrama. Glitrende spill av Max 
von Sydhow og Ghita Nørby. Men 
også vår egen Sverre Anker Ous- 
dal imponerer i sin fremstilling av 
Vidkun Quisling.

Moderert syn
De som forventer er innlf 
zismedebatten vil muligøs 
fet, for filmen tar som 
side. De som er overbe 
Hamsuns skyld vil kanskj 
derert sitt syn i møte med 
mel, døv og svært så men 
Hamsun-skikkelse. Allea 
bare la seg fascinere- 
spesielle stykket norsk te 
vare stemningene, de vell 
tåtene og pianoakkompai 
tet. to og en halv time gi 
selskap med slike fengsk 
sonligheter.

....................... ................

&
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Sultan Hassan arrangørar det han kaller «Rain
bow Night» på flerbrukshuset, hver tredje uke. 
Her ønsker han å blande kulturer, med musikk

. ' - - || -. »' | 
driver arrangerer lignende kvel
der. Blir ikke dette noe åv det 
samme? ' '
- Nei, mener Hassan:
- Bob Benoni i Norsk Tropisk
Vennskapsklubb bruker musikk- 
grupper fra Tromsø og andre 
plasser i landet, mens vi i «Rain
bow Nights» ønsker a bygge 
oppe egne grupper og artister, lt 
Vi vil gjeme at folk bidrar med Clough

noe selv på disse kveldene, som 
arrangeres lørdager, hver tredjje 
uke.

, \ Merfolk.
Hassan har arrangert «Rainbow 
Night» tie ganger. Det har kom

. met en del folk, men han vil gjer
ne at flere møter opp.
* Spesielt studenter ønsker vi skal 
komme. Det har vært veldig få 
fra Universitetet som har brukt 
flerbrukshuset, avslutter han.

som bindemiddel.
. «t» - . , '

- For å forstå folk må man forstå 
kulturen deres, mener Hassan.
Selv spiller han i et afrikansk 

; band, men på «Rainbow Night»- 
kveldene er han DJ.
-I Tromsø er innvandrerne vel
dig spredt, noen er studenter, 
andre flyktninger. Med dette 
prosjektet ønsker jeg å knytte 
disse mer sammen, sier Hassan. 
Norsk Tropisk Vennskapsklubb
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-Kvifor?, skrik gymnaselevane. Fortvilinga og angsten lyser or auga deira. Dei lyt slå opp kvart 
einaste ord når dei MÅ skrive nynorsk. Og det er Ivar Aasen si skuld.

Angstagskiflc

li
insket å utøve sosial kri- 
ønsket å skildre vanlige 

■ennesker i deres hverdagsliv 
pg slit. Ideologisk sett nærmer 
ieorealismen seg en moralise-

’ Lørdag den 4. Mai kan du 
fea 14.30 kose deg med teg- 
Amen Aladdin. OK, de fleste 
- oss har kanskje sett den før, 
en denne gang får du den i 
riginalversjon! Kan det bli be

Det største trekkplasteret 
srer vel gjeme ånden i lampen 
“nhar stemmen til Robin Wil- 
B. Det er til tider rasende 
9hg! Aladdin - skikkelsen er 
Ktnok basert på Tom Cruise, 
Istor begeistring for de som 
«te ha interesse av det. Opp- 
Wg er historien om Alad- 
»hentet fra 1001 Natt. Gate- 
IK£n Aladdin forelsker seg i 

►nsesRft Han blir ar-

og involvert i 
om å overta

Iallfall tilsynelatande. Det var 

jo han som fekk ideen om å skape 
eit nytt skriftspråk. No humrar han 
nok berre litt der han ligg. Av 
gymnasiastane si fortvila klyn
king. Han har trossa verre mot
stand, og overvunne diskusjonar 
med meir intelligente argument 
enn dei kan stille opp med. No 
treng han dessutan ikkje forsva
re seg lenger - og berre det er 
jo verd ein liten lått. Ivar Aa
sen døydde for 100 år sidan. 
I Holbergsgate 23.

A/ tv den grunn byr eg deg 
med på ei tankeferd som går 
langt attende i årstal. Til ti
da før hundreåret skifta sif
fer og vart 19 - og til den 
gong oldeforeldra våre stod 
i med kvarandre. Seier du ja 
takk, er det berre å la augo 
fare, nedetter linene, bort
etter linene. Det heile byrja 
med Napoleon og Eng- 
landsblokaden i 1810. Eller 
byrja det kanhende med den 
franske revolusjonen og 
opplysingstida? Eller med 
svartedauden? Eller det ur- 
nordiske språket? Eg veit ikkje. 
Vi dumpar difor berre rett ned i 
ei historie utan byrjing og utan 
slutt og vel oss 1814.

i slo opp med Danmark, og 
gjekk inn i eit nytt forhold til ein 
ny nabo, men det vart ikkje så 
intenst som det forrige. Vi klarte 
oss sjølv no, og etter kvart vart 
ein liten intellektuell nasjonalro
mantisk klan klår over kor fantas
tiske vi eigentleg var. Dei gav na
sjonalromantikken asyl og gode 
arbeidstilh øve i Noreg, og han 
slo til på fleire felt. I dikting, inn
samling og i språkdebatten. Ja, 
for språket var jo heilt dansk, og 
det passa vel ikkje for ein nyfødt, 
nesten sjølvstendig stat? Werge- 
land var den som først byrja nytte 
seg av norske ord og vendingar. 
Dette vart likevel sporadisk og li
te gjennomført. Hovudmotstan
daren Welhaven ville ikkje ha no
ko tilsudling av det reine, danske 
språk. Men han var nasjonalrom- 
antikar, og tillot difor norske for
mer i dikting som omhandla norsk 
natur og folkeliv.

I denne tida vaks bondesonen 

Ivar Aasen frå Sunnmøre opp. Han 
gjekk litt på skule, men ikkje my
kje. For han var autodidakt (sjølv
lært) står det mange stader, og 
han avslo pengehjelp til å byrje 
på Universitetet, for då ville han 
fjerne seg frå sin eigen stand, mein
te han. Og det ville han ikkje. Li
kevel lærte han mykje og raskt 
med sitt kvikke hovud. Etter kvart

ILLUSTRASJON: KRISTOFFER JØRGENSEN

lærte han seg mange språk, pug
ga grammatikk og gloser. Som 
den kloke mannen han var, byr
ja han å tenkje. - Hmmm, eg 
undrar meg på..., det målet eg 
sjølv taler, som er så ulikt 
dansk, det må jo vel også kun
ne kallast eit språk, og ha sin 
eigen grammatikk - sjølv om 
ingen har skrive han ned enno. 
Ja, no tenkte kanskje ikkje Ivar 
akkurat dei tankane, men det 
skjønar du vel, og eg kan tenkje 
meg at han tenkte akkurat det, 
difor skriv eg det.

o byrja han nemleg å kart
leggje sin eigen dialekt, og bi
skop Neumann i Bergen vart im
ponert. Han fekk eit slags sti
pend og han starta den store 
reisa si. Ut for å samle dialektar. 
Og for å gjere ei lang reise og 
historie kort - 430 mil etter had
de han råstoffet sitt og byrja 
strukturere. Så kom resultatet. 
DA-da-da : Det norske Folkes- 
progs Gramatik (1848) og Ord
bog over det norske Folkesprog 
(1850). Seinare kom det ein gra- 

matikk og ei ordbok til. Dette 
høva godt inn i dei intellektuel
le akademikarane sin nasjonal
romantiske tanke - om å finne 
røtene attende til gullalderen i 
norsk litteratur og histore. Til 
tida før danskane tok både oss 
og skriftspråket vårt, ja til og 
med freista påverke oss i den 
grad at vi liksom skulle tale likt 
som dei og. Men det var berre 
nokre få som beit på den kro
ken, og dei var høgt oppe i sys
temet. Sjølv var Ivar tilhengjar 
av folkeopplysinga, og meinte 
at nasjonalromantikk og demo
kratiske idear ikkje var noko å 
skryte av før vi hadde vårt eige 
språk å uttrykkje oss på.

^^g han samla altså inn ord 

etter ord, uttrykk etter uttrykk, 
og dei var reine kan du tru. Ja, 
for freista nokon han med fram
ande og forlokkande behageli
ge, velsmakende an-be-het-el- 
se-ord rista han på hovudet og 
kneip saman munnen. Han Ivar 
var nemleg purist, og ville hal
de det norske språket reint. No

ko anna viktig var at det berre 
skulle vere ei form av kvart ord, 
ikkje slik som i dag, at det er val
frie og klamme- og parantesfor- 
mer som forvirrar og frustrerer 
oss elles uskuldige språkbruka
rar.

I^nud Knudsen, ein 

annan lur kar følgde den an
dre lina i språkhistoria, nem
leg å fornorske det danske 
skriftspråket slik at det grad
vis vart likt “danna daglegt
ale” som var talemålet til 
overklassa i byane, det som 
danskane på ein måte had
de lurt oss til å tru var fint.
Han vart derimot ikkje godt 
motteke. Dei som brukte 
det danske skriftspråket 
såg ikkje nokon grunn til å 
endre det, og såg det hel
ler som ei fornærming at 
nokon tukla med språket 
deira.

I^Etter kvart vart likevel

Knud si line ei løysing for 
dei konservative dansk-til- 

hengjarane. Det var når Ivar 
sitt landsmål vart ein politisk 

farleg brikke. Landsmål vart ei av 
dei viktigaste sakene for Venstre, 
som fekk regjeringsmakta då par
lamentarismen vart innført i No
reg i 1884. Landsmålet var på 
frammarsj. 11885 komjamstilling- 
svedtaket som stilte riksmål og 
landsmål på lik line. Alle dei ei
gentleg konservative intellektu
elle nasjonalromantikarane gret 
sine usynlege tårar for at dei ein
gong i tida hadde støtta opp om 
han Ivar. No var den einaste må
ten å overleve på å fornorske 
dansken. Og det gjorde dei, i rett
skrivingsendring etter rettskri
vingsendring. Ja, fordi dei to 
språkformene liksom skulle nær
me seg og nærme seg og tilslutt 
smelta saman liksom. Men ikkje 
alle ville ha samnorsk, og etter 
1959 stogga liksom prosessen 
med tilnærming opp.

^^g medan gymnaselevane 

kjem til å skrike Kvifor? i mange 
tiår frametter, kan vi gni hendene 
saman og vere glade. For vi veit 
litt meir enn dei. Eg vonar du 
sender ein liten takk til han Ivar 
kvar kveld. For hadde det ikkje 
vore for landsmålet hadde dei 
konservative som nytta dansken 
ikkje sett nokon grunn til å en
dre, og då, ja då.... hadde vi kan-
hende ikkje hatt noko bokmål, 
og iallfall ikkje brukt denne sida 
på å fortelje deg alt dette som du 
sannsynlegvis visste frå før.

Sigri Sandberg
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trofaste lesere har vi nå laget en 
liste over prisene på ølet her i 
byen.
Utestedene betaler kroner 13,50 
for en halvliter og selger dem 
videre for følgende priser:

*Brænderiet Cafe: 32,-
*Prelaten: 33,-
studentpris (40,- vanlig pris) 
^Middagskjellerens eftf: 35,- 
*Paletten Cafe: 36,-
etter 20.00 (39,- før) 
*Gjøapub: 36,-
*Blå Rock Café: 39,
(33,- søndag til tirsdag) 
*Teaterkafeen: 40,-
*Tromsøjernbanestasjon: 41,- 
*Mirage: 41,-
*Roger’s: 41,
(26,- torsdager, 38,- mandag til 
onsdag)
*Annen etage restaurant: 41,- 
*Colosseum bar: 41,-
*Boccaccio: 41,-
*Peacock: 43,-
*Skarven vertshus: 43,-

Forhåpentligvis vil disse talle
ne stemme med utegjengemes 
erfaringer. Noen u nøyaktighe- 
ter kan ha oppstått. Hvis andre 
utesteder skulle føle seg uteluk
ket og ønske å bli tatt med på 
listen bes de ta kontakt med Ut- 
ropia.

Guinness bitter stout
Når man nå en gang har bannet i 
kirken bør man ikke gi seg med 
det. Derfor roper jeg enda høyere 
og proklamerer et gledens bud
skap til alle som ikke har oppda
get det: Guinness bitter er endelig 
å få på fat i Nordens øl-Mekka, og 
ikke uventet er Tromsø den nord
ligste byen hvor Guinness serve
res på fat.

Ølets mørke farge og fløteak
tige konsistens er svært karakte
ristisk og navnet har etterhvert 
blitt synonymt med øltypen. Har 
man lyst på en bitter stout, bestil
ler man en Guinness. Som det mes
te av britisk øl er smaken tilvent. 
Ølet er overgjæret og skal etter 
retten serveres ved kjellertempe- 
ratur. Den ideelle Guinness bør
ikke bare ha den rette temperatur, 
men skal også være kronet med 
cirka en cm. skum. Å tappe Guin
ness er en kunst og de ansatte 
ved Peacock og Jernbanestasjo
nen måtte selvfølgelig gjennom
gå kurs før de fikk lov til å røre 
tappekranen.

Guinness er min favoritt-øl,
og som nordmann foretrekker jeg 
mitt øl kaldt slik det serveres her i 
Tromsø. Ølet er mettende, men
har samtidig en forfriskende bit
ter smak. På travle dager kan jeg 
så absolutt anbefale en flytende 
ungkarsmiddagmiddag beståen
de av en Guinness

Terningkast:

- STØRSTE SIDEN A-HA
de Engelsen på «Levi's Store» 
fortelle.-Det kommer til å bli len
ge til et så stort tekno-band kom-

Konserten har fri aldersgren
se, bortsett fra en vip-sone som 
er forbeholdt de over atten år.

De kommer for å blåse huet av oss!

Jackie Leven kommer til Blå Rock Café på søndag den 28. april.

Whisky!
I tillegg til å være musiker har 
Leven startet sitt eget Whisky - 
brenneri hvor han lager whisky-

Onsdag 1.mal gleder vi oss tit Da entrer «The Prodigy*» scenen i Tromsøhallen for å gi oss 
lendinger en skikkelig dose med tekno-musikk som vil blåse hue av oss.

- Tromsø-folk og folk fra og spilte for ti år siden, kan Fro- 
Nord-Norge generelt, er ikke ak- - - -
kurat bortskjemte med konsert- 
besøk av verdensstjemer i den 
klassen «Prodigy» tilhører. Det- mer til Nord-Norge igjen. Sann-
te er den største «happening» i synligvis er dette noe man bare 
Tromsø siden «A-ha» var her opplever en gang.

Tekno-party
Det ligger mye arbeid og inn
satsvilje bak fra arrangørenes si
de for å få til et slikt arrangement 
Konserten med «Prodigy» er ba
re rosinen i pølsa i et stort tekno- 
party hvor flere av Norges beste 
deejay's kommer til å stå bak pla- 
te-spakene. I tillegg til masse lys 
og et lydanlegg på hundre tusen 
watt, vil et dansegulv på 1500 
meter sikkert være stort nok for 
dem som vil danse.

Frode Engelsen kan melde om 
stor interesse for konserten; - 
De sju første dagene solgte vi 
omlag 1200 av de 2500 billettene. 
Det er ikke bare Tromsø-værin- 
ger som har sikret seg disse. Folk 
fra hele Nord-Norge har ringt og 
bestilt, så slik sett er dette langt 
ifra et lokalt arrangement.

Sære stjerner
«The Prodigy» er el av 

største tekno-band. De 
sikk som kan falle inn

andre ord ikke så lett å 
noen musikalsk bås. De 
gjennombrudd i 19941 
«No good (start the 
som også var meget 
Andre låter som kan 
«Voodoo people», 
«Firestarter».

på topp på VG-lista. 
gitt ut to album til nå. Så 
lure på hvorfor de vil 
til en så avsideslig; 
som Tromsø for å holde

tLtarfi fotter

På søndag den 28. 
april skal skotten 
Jackie Leven visitere 
Blå Rock Cafe for å 
holde konsert. Med 
seg har han sin gode 
venn Andy White fra 
Irland. Det er svært 
sjelden vi har artister 
som dette på disse 
traktene, og nå har du 
en mulighet til å treffe 
begge på en kveld!

I perioden 1979 - 1982 var 
Jackie Leven frontfigur i kult- 
bandet Doll By Doll. De var el
sket og geniforklart av kritikere, 
men misforstått og forbisett av 
det platekjøpende publikum. I 
1982 ble Doll By Doll oppløst 
og Leven startet innspillinga av 
sin første soloplate. Et meget 
turbulent liv og et par solo - 
album senere kommer han nå på 
visitt til Nordens Paris.

Hvem er han?
I 1994 lanserte Leven skiva 

"The Mystery Of Love Is Grea
ter Than The Mystery Of De
ath". Året etter kom "Forbid
den Songs Of The Dying 
West". Mannen skal iallfall ikke 
beskyldes for å lage enkle titler på Blå Rock Café.
på albumene sine. Dette er to

1

K»

vakre, poetiske, stemningsfulle 
og ettertenksomme album.

Det er vanskelig å sette Le
ven i noen spesiell musikalsk 
bås. Men en ting er sikkert - 
heavy rockere og techno freaks 
advares herved, dette er ikke hva Remain Silent, 
dere er ute etter! Det ser ut til å 
være duket for en meget beha
gelig og trivelig søndagskveld

Nytt album!
Leven har overraskende kommet 
ut med en ny rykende fersk plate 
i disse dager. Denne nye plata 
skal være å finne i byen allerede 
under navnet "The Right To 

II

sorten "Leven's Lament*, 
skal visst være god. Sel 
man Rushdie har anbefalt 
ens wisky med følgende 
"Try it! You'll be sadder, 
ser". Er vi heldige så 
har med en liten 
oss...

Torsdag 25.04 tar det av igjen. TSI sitt 
årvisse vårslepp går av stabelen i Aud. 
Max. Her bor alle sport) mennesker 
kjenne sin besøkelsestid - nå kan man 
nemlig få møte de andre sv ettisene uten 
at de lukter vondt!!

Start er kl 19.30. mål er mer ube
stemmelig. Adgang til mat og

drikkestasjon vil koste kr. 150. men 
man kan også dukke opp etter middag 
og betale 30 kr. Pent antrekk hører 
med. mener arrangørene - og define
rer vel det som en utelukkelse 3' tre- 
ningstøy.

Dette blir vårens vakreste eventyr 
he> des det fra sikre kilder. Her vil da-

mene som fekter, møte'gutta '■ 
ner aerobic • iført slips. Her U 
oppleve fjellklatrerne uten 0^ 
tredagersskjegg. Kanskje ko®r 
dodamene til å se snille ut?

Finn fram finstasen o£ bli r 
vårens mest sport) galiaaften!

<•;
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Tja, det blir det
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legger fjMfe. bidige 
,m,ner inn på Internett, in-

1 adressen http:Å 
^■isv.uitno/st^nt/tifti 
P finner du et lekkert ut- 
pv saker, presentert med 
F og en del personlige 
®mentarerav Skogly selv. 
R du enda ikke har be- 
«stikk innom!

Ir du kapitalist? Da 
ivil nok Lemonade 
iStan appellere til 
deg. Adressen er 
lesten enhver «Self- 
tøade man’s» drøm. 
L "'

uit no '^-1* f-V/w y-<_

bod og mulighet til å produ
sere saft. Så er din jobb a tje- 
fe penger. For å klare dette 
må du ta flere viktige avgjø- 
pse.som for eksempel hvor 
he penger du skal bruke på 
f klarne og hvor mange glass 
|ftdu skal lage. For å treffe 
ksi mulig, er det viktig at du 
Koderer værmeldingen for 
Isle dag nøye. For hvis det 
fener vil salget bli dårlig, og 
R solen skinner er det lurt 
hamange glass klare til salg, 
femonade Stan er en av de

Hcapitalistspire
Navn: Lemonade Stan 
Adresse: http ;// 
www.fn.neF~jmay<ms/Ie- 

imnnade/ '

/Tz- 
isiven i det sørlige Libanon viser at 
m er den eneste gangbare resepten 

. ------ Uer ikke noen som kan stelle i stand
ufred. Hvilken genistrek! Vi i herværende spalte kan ikke annet enn å sende våre 
dypfølte gratulasjoner samtidig som vi konkluderer med at Nobelprisen var fullt fortjent.

.. kopimaskiner er tydeligvis ikke til å stole på, skal vi tro studentstyreleder Kristian 
Wengen. Spesielt vanskelig er det å få slikt apparatur til å skjønne at hvis ikke de fungerer 
så gjør heller ikke studentdemokratiet det. Vi håper noen i studentstyret snart tar den 
ubehag^jge;ped:m^igåeli^føn^kvens av detteog stiller et mistillitsforslag mot 
ovemevnte nyinnkjøpte kopimaskin.

wii/ Mui

©IWftk^lWSW fffb

Fire på rad 
Hva er dine erfaringer 
med arbeidsmiljøet på 
universitetet ?

Nina Moe, 27, medisin 5. år 
Etter at røykeloven kom er for
holdene blitt bedre, men røy- 
kerom hadde vært bra for alle 
parter. Lufta på auditoriene og 
på lesesalene er temmelig dår
lig, men Tromsø har bedre lo
kaliteter enn andre byer der jeg 
har studert.

Magnar Johansen, 20, 
medisin 1. år

Jeg er stort sett fornøyd, det 
som mangler er bedre ventile
ring på lesesalene.

Christian Didriksen, 22 år, 
juss 2. avd. .

Det er alt for få lesesalsplas- 
ser her, men det bedret seg 
etter at 4.avd. flyttet. Ellers 
synes jeg miljøet her er bra.

Inger Amundsen, 29, juss 4. 
avd.

/ bygget der jeg har lesesals- 
plass er ventilasjonen bra. Der
imot vaskes det dårlig, så stø
vet ligger overalt.

WAvww.isv.uit.no
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Mens vi venter på Nord-Norgebanen... 
. ^j^i^sidaavErs&wdai

«Bosna Moja» 
Tromskysten.

Lørdag 4. mai
Kommer du deg ørø 

de, viser filmklubben «A 
(fin» i engelsk originahø 
klokken 14.30 på veid 
teateret . «Bosna Moj» 
Tromskysten for siste

NRK tilbyr helt så 
spennende programme 
over kvelden for de son

Tirsdag 23. april
Jubileumsutgaven av 

Utropia er klar for nådeløs 
lesning og fortæring av dere!

Internasjonalt seminar 
om klimaendring ved Steinar 
Lem fra «Framtiden i våre 
hender».

Klokka 18.00 i Bodega
en.

Onsdag 24. april
Blårock inviterer til film

kveld med stand-up komi
kere.

Totalteatret har urpre
miere på «ei forestilling om 
LÆSTADIUS».

Lysbildeforedrag på 
Tromsø Museum: «Funne
ne fra Borg i Lofoten-en ho
vedgård fra jernalderen.»

Torsdag 25. april
TSI står for årets var- 

slepp, slipstvang! Møt opp i 
AudMax.

Pianisten Heman Lugano 
spiller argentinsk jazztango 
på Teaterkafeen kl.21.00

Fredag 26. april
Bærteparty på IMR i re

gi av Ruphus.
«The dance carousel- 

96»på kulturhuset kl. 19.00
Troms Turlag arrangerer 

jentetur til Goldahytta
Fjellsportgruppa i TSI har 

vinterklatrekurs denne hel
ga.

Lørdag 27. april
Utropia feirer sitt 20- 

årsjubfleum, hipp-hipp-hur- 
ra!

På verdensteateret viser 
' filmklubben «Sykkeltyve

ne», en italiensk, neorealis- 
tisk film fira 1948.

«The dance carousel- 
96» på kulturhuset kl. 15.00 
og kl. 19.00

Søndag 28. april
Jackie Leven spiller 

sammen med Andy White på 
Blårock.

Musical-kavalkade 
med Tromsdalen blandede 
kor på kulturhuset kl. 19.30

Poecirka opptrer med 
dikt og musikk pa Dampen 
klokken 20!

Mandag 29. april
I dag må alle som skal på 

Prodigy-konsert begynne 
oppvarminga, Voodoo peo
ple, foren eder!

Tirsdag 30. april
Internasjonalt seminar: 

Kvinnekonferansen i Beij in g. 
Tropp opp i Bodegaen 
kl.18.00.

Onsdag 1. mal
the PRODIGY! Årets 

konsertbegivenhet i Tromsø? 
Finn frem lakk- og plastklær- 
ne dine, og sus avgårde til 
Tromsøhaflen. Ikke glem å 
farge håret og sette pa hippe 
solbriller.

Ærlige rockere kan iste- 
det dra på Rogers, hvor Ra
ga Roc Kers spiller.

Politisk korrekte mennes
ker fnyser av det ovenståen
de, og tilbringer kvelden på 
Tromskysten, der de nyter 
«Bosna Moja», en forestil
ling med bosniske sanger.

Dessuten er det offisiell 
høytidsdag, ut og gå i tog.

Torsdag 2. mai
Uoffisiellhviledag iTiotn- 

. sø, etter gårsdagens store be
givenheter.

La konsertsprengte trom
mehinner hvile i fted noen ti
mer.

me.

Fredag 3. mai
Troms Turlag arrangerer 

helgetur til Gaskashytta og 
Lappjordhytta.

Fjellsportgruppa har 
samling sørøm Russel vfjellet

TULL samles i helga på

Utropia - studentavisa i Tromso, Universitetet - ISV, 9037 Tromso, tlf: 77 64 42 83, faks.J77_64_5^


